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سامسونگ های 
هندی ؟ واقعا؟ 

رویای   درآمد 
نجومی  با   خیار

معضل فروش آيفون های 
دست دوم  به جای نو، به 
سامسونگ هم رسیده؟

آيا اينطور که کاربرهای
توئیتر فکر می کنند کشاورزی 

کار پرسودی است؟

مهســا مژدهی|  از روز آغاز دولت چهاردهــم، اتفاقات 
غیرمنتظره کم نبوده اند. اســتعفای شــبانه جوادظریف 
در حوالــی ســاعت 10 یكشــنبه 21مردادمــاه یکی از 
بحث انگیزترین آنها بــود. وزیرخارجه ســابق ایران که از 
نخستین روزها هم قدم با پزشکیان در آوردن رای دهندگان 
پای صندوق ها، نقشــی جانانه بازی کرده بــود، ناگهان از 
سِمت معاون راهبردی کنار کشید و اعلام کرد به دانشگاه 
باز خواهد گشــت. او البته در همان متن فاش کرد که تنها 
10نفر از 19وزیر معرفی شده، نامشان از شورای راهبردی 
و کمیته ها بیرون آمده است و افراد دیگری برای حضور 9نفر 
باقی مانده، از جایی خارج از این نهادها اقدام کرده اند. خیلی 
زود، دو فرضیه جدی در خصوص کناره گیری ظریف به میان 
آمد. در اولین مورد، تولد فرزندان او در خاک ایالات متحده 
و تابعیت آنها، دلیل فشارها مطرح شد و در دیگری ردپای 
معاون اول و معاون اجرایــی رئیس جمهور که هر دو از تیم 
اصلاح طلبان به دولت پیوســته اند، به عنــوان افرادی که 
در اعمال شــرایط  علیه ظریف نقش داشــته اند، به چشم 

می خورد.

1 صبح یکشنبه 21مردادماه، مسعود پزشکیان اسامی 
وزرای پیشــنهادی خود را به مجلس برد. با اعلام اســامی 
موجود در فهرســت وزرا، انتقادات از پزشــکیان از سوی 
اصلاح طلبان و اعتدالیون بالا گرفت. در بحبوحه انتقادات 
اما شــایعه دیگری از ظهر همان روز مطرح شد. این شایعه 
پس از کمرنگ شدن حضور ظریف شدت گرفت. ظریف از 
روزهای نخست پس از کاندیداتوری پزشکیان تا روزی که 
نام او به عنوان رئیس دولت چهاردهم به میان آمد، پابه پای 
رئیس دولت چهاردهم برای جلب توجه آرای خاموش حرکت 
کرد. او بعد از انتخابات هم در حکمی، معاونت راهبردی را 
برعهده گرفت و به  شورایی پیوست که قرار بود تکلیف وزرا و 

معاونین دولت را مشخص کند. 

2  یکشنبه شب متنی از ظریف که در آن با اعلام اینکه 
به دانشگاه برخواهد گشت و تلویحا از سِمت خود در دولت 
چهاردهــم کناره گرفته بــود، مثل بمب صدا کــرد. او در 
سال های اخیر و پس از آنکه دولت روحانی جای خود را به 
دولت شهید رئیسی داد، در 62سالگی راه دانشکده روابط 
بین الملل را در پیش گرفته بود و حالا ظاهرا قرار اســت به 
همان دانشکده برگردد. در متنی که ظریف منتشر و در آن 
از دولت پزشکیان خداحافظی کرد، آمده بود: »از 19وزیری 
که امروز معرفی شــدند، ســه نفر نامزد نخست، شش نفر 

نامزد دوم یا سوم و یک نفر نامزد پنجم کمیته ها یا شورای 
راهبری بودند.«

با یک حساب سرانگشــتی می توان حدس زد که شورای 
راهبــردی و کمیته هایی که برای تعییــن وزرا و کابینه از 
روز پس از انتخابات کار خود را آغاز کــرده بودند، تنها در 
انتخاب 10نفر از افراد لیست نقش داشته اند و 9 نفر دیگر 
که به نظر می رســد قرار اســت به برخــی از کلیدی ترین 
وزارت خانه ها بروند، از خارج از این نهادها اضافه شده اند و 
همین موضوع، ظریف را آزرده کرده است. اما این تمام ماجرا 
نبود. ماجراهای فرامتنی دیگری هم تنها چند ساعت پس 

از استعفا مطرح شدند.

3   اولین روایت رسمی از اســتعفای ظریف از معاونت 
راهبردی دولت چهاردهم را خــودش ارائه کرد. او پس از 
اینکه گمانه زنی ها در مورد علت استعفایش در شبکه های 
اجتماعی بالا گرفت، نوشــت: »برخی مردودین از جانب 
مردم، با تفســیر عجیبی از قانون، اشتغال بنده در مشاغل 
حساس را به بهانه ای برای فشار بر دولت چهاردهم تبدیل 
کرده  بودند.« او تاکید کرد، زیر فشــار تفسیری از مصوبه 
نحوه انتصاب افراد در مشــاغل حســاس، هفته گذشته 
از معاون راهبــردی و رئیس مرکز مطالعات اســتراتژیک 
ریاســت جمهوری اســتعفا داده اســت. ظریف در بخش 
دیگری توضیح داد: »پیام دیشب بنده به معنای پشیمانی 
یا ناامیدی از دکتر پزشکیان عزیز یا مخالفت با واقع گرایی 
نیســت، بلکه به معنای تردید در مفید بــودن خودم در 

معاونت راهبردی است.«

4  روایتی که ظریف از علت استعفای خود دارد، با آنچه 
برخی از فعالین رسانه ای اصولگرا از ساعات اولیه این اتفاق 
مطرح می کردند، همخوانی دارد. ظریف در بخشی از متن 
دومی که منتشر کرده نوشته است: »به رغم تولد فرزندانم 
حدود ۴0سال قبل و در دوران تحصیل )و نه ماموریت( در 
آمریکا و قوانین خاک محور آمریکا برای تابعیت قهری، به 
لطف خدا، بنده، همسر و فرزندانم ساکن ایران  عزیز هستیم 
و یک متر مسکن در خارج از ایران در تملک یا حتی اجاره 
خود نداریم. این بهانه برای دیگران که فرزندانشان تابعیت 
مضاعف اکتســابی )و نه قهری( همراه با اقامت در خارج از 

کشور دارند، بیش از بنده قابل بهره برداری است.«
محمدجواد ظریف دو فرزند به نام های مهدی، ۳۳ســاله و 
مهسا ۳0ســاله دارد که هر دوي آنها در سال های ابتدایی 
دهه70 که او در ایالات متحده حضور داشته، به دنیا آمده اند 

و حالا ازدواج کرده اند. روز دوشــنبه برخی از حقوق دانان 
بین المللی و اهالی رســانه به اتفاقات واکنش نشان دادند و 
موضوع را از لحاظ حقوقی و قانونــی پی گرفتند. مصطفی 
فقیهی، روزنامه نگار و صاحب امتیاز سایت انتخاب در شبكه 
ایکس یا همان توییتر ســابق، در متنی هم زمان دو فرضیه 
را مطرح کرد. او خطاب به عارف، معاون اول پزشــکیان و 
قائم پناه معاون اجرایی رئیس جمهور نوشت: »دیگر به همه 
این خبر رسیده که هردوی شما، بیشــترین فشار را برای 
حذف ظریف و آذری جهرمی و خــروج آنها از دولت تولید 
کرده اید.« او در قســمت دیگری پرســیده: »مگر نه اینکه 
فرزندان شما تابعیت اکتسابی دارند و همین حالا، در خارج 
از کشــور زندگی می کنند، اما فرزند ظریف شامل تابعیت 
قهری می شــود و همین حالا در ایران ســاکن است؟ چرا 

ظریف باید برود و شما بمانید؟«
هم زمان با متنی که فقیهي منتشر کرد، ستار عزیزی، استاد 
تمام حقوق بین الملل در متنی که خبر آنلاین آن را منتشر 
کرده، توضیحات بیشــتری در مورد تابعیــت قهری داد و 
نوشــت:  »اگر بخواهیم قانون مصوب آبان ماه 1۴01 را بر 
مورد آقای دکتر ظریف انطباق دهیم باید گفت اگر فرزندان 
ظریف در زمان تحصیل ایشان در آمریکا متولد شده باشند 
)نه در زمان ماموریت(، به صورت قهری و اتوماتیک، تابعیت 
دولت آمریکا بر آنها تحمیل شده است و فرزندان ایشان از 
بدو تولد و به صورت قهری از تابعیت مضاعف ایران و آمریکا 
برخوردار شــده و خودشان هیچ نقشــی در کسب تابعیت 
آمریکا نداشته اند. بر همین اساس، محرومیت پدر آنها که 
از تابعیت انحصاری ایران برخوردار اســت، با روح مقررات 

تابعیت همخوانی ندارد.«
اشــاره هردوي این افــراد به تولــد فرزنــدان ظریف در 
ایالات متحده بود. از آنجایی که در آن سال ها ظریف در این 
کشور مشغول به تحصیل بود و فرزندانش در همان جا به دنیا 
آمده اند، تابعیت براســاس خاک بر آنها صدق کرده است. 
در آمریکا تابعیت نوزادانی که در خاک این کشــور به دنیا 
می آیند، آمریکایی ذکر می شود و خود این افراد، نقشی در 

درخواست تابعیت خود ندارند.

5  روایــت دوم از علت اســتعفای جوادظریف از روایت 
اول، عجیب تر است. حسام الدین آشنا، وابسته به اعتدالیون 
طرفدار حسن روحانی، ساعتی پس از انتشار متن ظریف در 
توئیتی اتفاقات را به گردن عارف، معاون اول اصلاح طلب و از 
وابستگان به جبهه مشارکت انداخت و نوشت: »معاون اول 

آمد و اولین معاونان رفت.« ادامه در صفحه 02

مانور آفرودی ها در نمایشگاه ایران مال
دبیر انجمن خودروسازان ايران: از ابتدای سال هیچ ارزی به خودروسازان 

داده نشده است! صفحه 05

زندگی عجیب گُلی
درباره دختر نازپرورده وخیالباف  

شمیرانات نوشته ايم

دوگانه
عارف 

و ظریف 
 آيا ردپای 

اختلافات قديمی 
در میان است؟
 دو روايت از 
علت استعفای 

محمدجواد ظريف

اینجا همه امکانات
در   دسترس   است   اما...

اجاره خانه در منتهی الیه شمال، جنوب، غرب
و شرق تهران چقدر است؟   صفحه 06 را بخوانید

قتل فجیع دو برادر توسط 
سه  نوجوان   زیر  18 سال

سه متهم نوجوان در تشريح جنايت هولناک 
خود گناه را گردن يکديگر انداختند   صفحه 13

بدون سرپرست و  یاغی  !
در آستانه آغاز لیگ، همچنان کادرفنی استقلال  

کامل نیست و وضعیت ويژه و عجیبی دارد  صفحه 12

التهاب   و اضطراب جهانی 
در صلات ظهر مرداد

درباره شرايط سیاسی منطقه و گرمای تابستان   صفحه 04

وقتی هوامجنون، زمین چاک چاک از بخل باران و زندگی 
بلاتکلیف از دست روزگاری است که لبخند را به تاریکخانه 
برده اســت، دور از انتظار نیســت که کار برخی مردمان 
میانسال به پاییز برسد آن سان که باور کردنش سخت تر از 
پنهان کردن ماه در شب چهارده است اما ما باور کردیم آقا 
و خانم دوست پس از عمری مدارا ناگهان از درخت زندگی 

مشترک پایین افتادند.
همانطوری که ما شــاهد بودیم  وقتی دست در دست هم 
پای سفره عقد، شاداب تر از بهار، بله گفتند پس ما دوستان 
هلهله شــدیم و گفتیم هر جا دوســتان هســتند ثروت 
آنجاست. خانم و آقای دوســت  گفتند؛ ممنونیم، حتماً 

همین طور است! 
بهار بعد ما در بیمارســتان بودیم. دخترشان آرزو آمد و 
سه تابستان بعد از آن بهار، پسرشان امید آمد. این جوری 
شد که زندگی خانم و آقای دوســت چهارفصل شد و ما 
دوستان به این نتیجه رسیدیم زندگی آنان در مدار آرامش 

و آسایش است. 
حالا اما که آرزو و امید هر کدام در تکــه ای از دنیا دنبال 
زندگی می گردند. ناگهان با جدایی آقا و  خانم دوســت و 
سالمند روبه رو شده ایم که هر کدام برای خود جهانی دیگر 
ساخته اند مثل رودخانه ای که ممکن است بعد از سال ها 
راهش را کج کند و دو شاخه شود و هرکدام به راهی بروند 
که ممکن است هیچگاه به هم نرسند  ! من دیدم دو کبوتر 
در غیبت بچه هایشــان هریک به راه بی بازگشت رفتند و 

درغروب گم شدند تا شاعر بنویسد؛ 

بعد از گذشت این همه سال
چقدر می خندیم

من به یاد تو
تو به یاد من

 راست این اســت در ســال های دور و دیر طلاق این قدر 
محتمل و در دســترس نبود، چون همه بر این باور بودند 
طلاق زخم کاری است. پس مرد ممکن بود زخم بر زخم 
بانوی مظلوم تر از گنجشــک خود بگذارد. اما زخم کاری 
نبود، مبادا که چینی نازک کانون خانواده بشکند و جدایی، 

موجب رسوایی شود از بس که زندگی با شرم و حیا بود!  
حالا و اکنون وقتی تابستان کشنده، پیش از پایان، سبزه 
و ســیب را پاییز می کند یعنی هر آغازی پیش از پایان به 
پایان می رســد و یعنی آمار طلاق نه باد که توفان است؛ 
افزایــش دور از انتظار طلاق  و نرســیدن عمــر نیمی از 
ازدواج ها به پنج سالگی، خبر از پاییز زودرس دارد که حال 

تابستان را هم غمگین می کند.
راست این است در روزگاری که طلاق های با عمر بیست 
و سی و چهل و حتی پنجاه سال ازدواج حال زندگی های 
معمولی را افسرده می کند یعنی داریم در حق وفاداری تا 

پایان عمر جفا می کنیم !؟
بانوی میانسالی که دستی در روایت نویسی های شورانگیز 
دارد پادرمیانی می کند و می گوید یادمان باشد تا خورشید 
درخشان، دریا بیکران و آســمان آبی تر از فیروزه نیشابور 
است. می توان به زندگی مشترک امیدوار بود و اضافه کرد 
بانویی محترم و مجردی می گفــت؛ می دونی چرا حلقه 
دســتم را حفظ کرده ام با اینکه شــوهرم ده سال پس از 
ازدواج فوت کرد؟ چون او که مرا طلاق نداده اســت، من 

هنوز مال اونم !  ادامه در صفحه 02

چرا به روزنامه ها گفتم دوستت دارم 

ستونسهشنبه
فريدونصديقي

آه ای سیمای بیچاره!
در ماجرای علیرضا حیدری بار ديگر مشخص شد 

تلويزيون در نقطه ای خطرناک ايستاده ... صفحه 09

 قيمت 10000 تومان

امکان ندارد که ایرانی باشــید و وقتی در مطب دکتر منتظر 
رسیدن نوبتتان نشسته اید با احتساب میزان مراجعه کننده ها 
و ضرب و تقسیم های تخصصی شروع به حدس زدن میزان 
درآمد روزانه، ماهانه و سالانه پزشــک نکنید. این حساب و 
کتاب برای خیلی شــغل های دیگر هم از ذهن ما می گذرد و 
هر بار نتیجه را با درآمد خودمان مقایسه می کنیم اما حالا در 

اتفاقی عجیب دامنه این حساب و... صفحه 03 را بخوانید

پایان 
زود  هنگام

ماه عسل
انتقادات در مورد 

کابینه  به  اوج 
رسید ؛ ناراضی ها 

چه می گويند؟  صفحه 03

مهلا جوادپور| اگر تــا به حال کمی درباره خرید 
تلفن همراه آیفون در اینترنت جســت وجو کرده 
باشــید، حتما به هشــدارهای مختلــف درباره 
تشــخیص آیفون ری پک، رفرش و دست دوم از 
آیفون نو برخورده اید. حالا ممکن است لازم باشد 
این هشدارها را درباره گوشــی های سامسونگ 
هم در نظر بگیرید. روز گذشــته خبری مبنی بر 
ابهاماتی درباره دســت دوم بودن گوشــی های 
سامسونگ سری M,F و سری A,S منتشر شد. 
سازمان حمایت مصرف کنندگان و واردکنندگان 
نامه ای بــه دفتر تخصصی وزارت صمت ارســال 
کرد و خواستار توضیحاتی در این باره شد. علت 
این ابهامات هم برمی گــردد به این ماجرا که این 
تلفن های همراه پیش از وارد شدن به ایران، یک 
بار در هند و یا امارات فعال می شوند و حالا شک 
و شبهه ایجاد شــده که نکند دست دوم باشند و 
به جای تلفن همراه نو فروخته می شــوند. با این 
حال عضو هیــات مدیره انجمــن موبایل ایران، 
در گفت وگو با هفت صبح دســت دوم بودن این 
گوشی های همراه را رد می کند و معتقد است یک 
شرکت خاص برای رقابت با واردکنندگان دیگر، 
بحث دست دوم بودن آن ها را پیش کشیده است. 
ماجرا از این قرار است که به علت تحریم ها و نبود 
امکان واردات مستقیم، گوشی های سامسونگ به 
صورت غیر مســتقیم از هند یا امارات وارد کشور 
می شوند. سری های M,F  را شرکت سامسونگ 
منحصرا برای هنــد تولید می کند. ســری های 
A,S عمومی هستند و برای کشور خاصی ساخته 
نشدند اما به دلیل نزدیکی امارات با ایران، امارات 
یکی از اصلی ترین منابعی اســت کــه بازرگانان 
و واردکنندگان از آن جا موبایــل وارد می کنند. 
حســین روزبه، عضو هیات مدیره انجمن موبایل 
و لوازم جانبی تبلت ایــران، در گفت وگو با هفت 
صبح توضیح می دهد: »گوشی های سامسونگی 
که به طور مثال برای هند ساخته می شوند، اگر در 
همان کشور فعال نشوند وقتی وارد کشور دیگری 
می شــوند کاربرد خود را از دست داده و عملکرد 
درســتی نخواهند داشــت. به همین علت حتما 
گوشی باید اکتیو شود و بعد به ایران انتقال داده 

شود.« ادامه در صفحه 03

 یک تئوری بی رحمانه وجود دارد که می گوید برد و 
باخت هرکس در زندگی اش در انتهای آن مشخص 

می شود. این تئوری بی رحمانه و سنگدلانه می گوید 
که شرایط آدم های موفق در انتهای عمرشان می تواند 

معرف فراز و نشیب های زندگی شان باشد. این نگاه 
سختگیرانه این گونه استدلال می کند که... صفحه 04
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مصطفی آرانی  
هفتصبح

ظريف اســتعفا داده، برخی اصلاح طلبان در 
شــبکه های اجتماعی ناراضی اند و کاربران و 
رسانه های اپوزيســیون در حال طعنه زدن به 
کسانی هســتند که رای دادند. يک روز بعد از 
اعلام اسامی 1۹ وزير کابینه، به نظر ماه عسل 
رئیس جمهور به پايان رســیده اســت. دلیل 
نارضايتی ها چیست؟ منتقدان دوست داشتند 
چه اتفاقی بیفتد که نیفتاده و از بودن اســامی 

کدام وزرا در اين فهرست ناراضی هستند. 

1    تیم سیاسی
بیشــترين انتقــادات در حال حاضــر از تیم 
سیاسی کابینه اســت: به طور مشخص وزير 
کشــور و وزير اطلاعــات. وزيــر اطلاعات از 
تیم ســید ابراهیم رئیســی باقی مانده است. 
ســید اســماعیل خطیب. متولــد 1340 که 
عمــری را در کار اطلاعاتی گذرانده اســت. 
چه در ســازمان اطلاعات ســپاه، چه در اداره 
کل اطلاعــات قم، چه در حفاظــت اطلاعات 
دفتر رهبری و چه در حفاظــت اطلاعات قوه 
 قضائیه. وزير کشــور اســکندر مومنی است. 
در آخرين سمتش رئیس ستاد مبارزه با مواد 
مخدر بوده و قبل از آن رئیس پلیس راهنمايی 
و رانندگی، جانشــین ناجا، فرمانده انتظامی 
خراسان رضوی و البته يکی از نیروهای سپاه 
کربلا در مازندران. جايی کــه در آنجا به دنیا 

آمده است. 
اصلاح طلبان بــه خصوص در مورد اســکندر 
مومنی می گويند که او از تیم ما نیست. او فردی 
نظامی با روحیاتی نزديک به فرماندهان نیروی 
انتظامی من جمله محمدباقر قالیباف است و با 
همین روحیه، نیروهای غیراصلاح طلب را در 
استان ها به عنوان استاندار منصوب خواهد کرد 
و البته در مورد مناقشــه برانگیزترين موضوع 
ماموريت اين روزهای وزارت کشــور و نیروی 
انتظامی )که به طور مشترک زير نظر فرماندهی 
نیروهای نظامی و اين وزارت اداره می شــود( 
يعنی حجــاب؛ نمی تواند سیاســت هايی که 
مسعود پزشکیان وعده آن را داده تامین کند. 
)در اين بخش نارضايتی اندکــی هم از ابقای 
محمد اسلامی به عنوان رئیس سازمان انرژی 

اتمی هم ديده می شود(.

2    تیم فرهنگی
بعد از اين، انتقــادات متوجه تیــم فرهنگی 
است. به طور مشــخص باز هم دو وزار تخانه. 
آموزش و پــرورش و ورزش و جوانــان. وزير 
پیشنهادی آموزش و پرورش علیرضا کاظمی 
است. در فضای رسانه ای مشــهور است که او 
برادر ســردار محمد کاظمی رئیس ســازمان 
اطلاعات سپاه اســت. اين نسبت خانوادگی و 
نیز مسئولیت های اين فرد که عموما در بخش 
فرهنگی و پرورشــی وزارت آموزش و پرورش 
بوده باعث شده اين تصور به وجود بیايد که او 
چندان از نظر فرهنگی به طیف فکری پزشکیان 
تعلق ندارد. وزيــر ورزش و جوانان هم احمد 
دنیامالی است که اگرچه بارها به عنوان نامزد 
ائتلاف اصلاح طلبان در انتخابات شرکت کرده 
و حتی برای سه سال معاون وزير راه در دولت 
خاتمی بوده ولــی او را از نظر فکری به محمد 
باقر قالیباف نزديــک می دانند. دنیامالی حتی 
در انتخابات اخیر به قالیباف رای داده و در يک 
هشتگ کنايه آمیز با بازی با نام رئیس جمهور 
درآن زمان که فضا، فضای تبلیغات رياســت 
جمهوری بوده، دولت آينده پزشکیان را دولت 
مسدود خوانده است. )در اين بخش نارضايتی 
اندکی هم از انتخــاب عباس صالحی به عنوان 
وزير پیشــنهادی فرهنگ و ارشاد اسلامی هم 

ديده می شود(.

3    تیم اقتصادی
در تیم اقتصادی رئیس جمهور بیشترين علامت 
سوال در مورد حمید پورمحمدی است که به 
عنوان رئیس ســازمان برنامه و بودجه انتخاب 
شده است. او يکی از مديران دولت احمدی نژاد 
بوده و در جريان پیگیری فساد بانکی در سال 
13۹0 برای مدتی هم بازداشت و با قید وثیقه 
آزاد شــده بود. )منبع اين خبــر، خبرگزاری 
ايســنا، به تاريــخ 2۹ آذر 13۹0 و با کد خبر 
۹00۹-18۹23 اســت(. از ســوی ديگر يک 
وزارتخانه زيربنايی يعنــی وزارت نیرو به يکی 
ديگر از وزرای سید ابراهیم رئیسی يعنی عباس 
علی آبادی داده شده است. فردی که از چهار 
سال قبل از دولت حسن روحانی تا سال 1402 
مديرعامــل گروه صنعتی مپنا بــود و پیش از 

آن هــم در وزارت نیرو حضور داشــت ولی به 
هر حال ظاهرا نزديکــی او به تفکر خودکفايی 
و همچنین همکاری او بــا نیروهای نظامی به 
مذاق اصلاح طلبان خوش نیامده است. در اين 
بخش يکی از انتقادات جدی ديگر اين اســت 
که چرا اسم سید عماد حسینی در لیست وزرا 
نیست. کسی که تا شب آخر نامزد پیشنهادی 
برای وزارت نفت بود و در صورتی که برای اين 
سمت پیشنهاد می شد و رای اعتماد می آورد 
اولین وزير اهل ســنت جمهوری اسلامی بود 
ولی خب اين اتفاق نیفتاد و محسن پاک نژاد به 

جای او معرفی شد. 
اصلاح طلبــان البته حرف هــای ديگری هم 
در مورد کلیــت کابینه دارنــد. اينکه کابینه 
همچنان پیر و مسن اســت )با میانگین سنی 
نزديک به ۶0 سال( و اينکه پزشکیان در برابر 
فشار اصولگرايان مقاومت نکرده و تسلیم آنان 
شده است و کابینه عملا تصويری از تغییری که 

مدنظر آنان در انتخابات بوده را ندارد. 
البته اين طور نیســت کــه اصولگرايان هم از 
کابینه خیلی راضی باشند. حضور ظفرقندی به 
عنوان وزير بهداشت و درمان و آموزش پزشکی 
با ســابقه پررنگ اصلاح طلبی، معرفی احمد 
میدری يکی از افراد نزديک بــه علی ربیعی، 
ســخنگوی دولت قبل و يکــی از چهره های 
شاخص اصلاح طلب به عنوان وزير تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، اعلام نــام عبدالناصر همتی، 
رئیس کل قبلــی بانک مرکزی بــرای وزارت 
اقتصاد، معرفی خانم فرزانــه صادق به عنوان 
کســی که با ايده های اصولگرايــان در حوزه 
مسکن همراهی ندارد و يکی از مخالفان زاکانی، 
شهردار فعلی تهران هم هســت و دست آخر 
معرفی سید محمد اتابک از چهره های نزديک 
به طیف اقتصاد بازار اتــاق بازرگانی به عنوان 
وزير صمت، نقاطی است که آن ها رويش دست 

گذاشتند.
حالا بايد ديد که آيا آن طور که برخی می گويند 
معامله با قالیباف بر سر سه وزارتخانه )کشور، 
نیرو و ورزش و جوانان( خواهد توانســت کل 
کابینه پزشکیان را به ســلامت از مجلس رد 
کند يا اقلیت جبهه پايــداری در مجلس و يا 
حتی اقلیت پررنگ نمايندگان طیف مستقل 
و نزديک به اصلاح طلب برای رئیس جمهور در 
همین ابتدای کار دردسر درست خواهند کرد. 

با پايان کار کاروان وزرشی ايران در بازی های 
المپیک 2024 پاريس، آيت الله خامنه ای در 
پیامی از ورزشکاران، روسای فدراسیون ها و 

مربیان کشورمان تشکر کردند.
متن پیام رهبر انقلاب اســلامی به اين شرح 

است:
»بسمه تعالی

از ورزشکاران عزيز و خوش روحیه و بااراده و 
از روسای فدراسیون ها و مربیان و از کمیته  
ملی المپیک که در مسابقات اخیر مايه  شادی 
و سربلندی کشور را در صحنه  ورزش فراهم 

آوردند، صمیمانه سپاسگزارم.
موفق باشید ان شاءالله

سید علی خامنه ای
.»1403/۵/22

محمــود خســروی وفــا، رئیــس کمیته 
ملــی المپیک در نامــه خــود در ارتباط با 
موفقیت های کاروان ورزشی ايران به برخی 
دستاوردهای ورزشی و فرهنگی ورزشکاران 
کشــورمان از جمله کســب بالاترين تعداد 
مدال در المپیک پاريس، پــس از المپیک 
لنــدن در ســال 13۹1، حضور بی ســابقه 
بانوان در کاروان ورزشــی ايران و درخشش 
فوق العاده اين بانوان و کسب عناوين مهم در 
برخی رشته ها برای اولین بار در رقابت های 

المپیک، اشاره کرده بود.

انتقادات از پزشکیان در مورد کابینه به اوج رسید و ظریف استعفا داد؛ 
ناراضی ها چه می گویند؟ آیت الله  خامنه ای: به خاطر شاد کردن مردم و سربلندی کشور، 

صمیمانه سپاسگزارم

هنگام ماه عسل پایان زود کاروان ورزشی  تشکر رهبر انقلاب از 
ایران در المپیک

     سوژه روز

امکان ندارد که ايرانی باشید و وقتی در مطب 
دکتر منتظر رســیدن نوبتتان نشسته ايد با 
احتســاب میزان مراجعــه کننده ها و ضرب 
و تقســیم های تخصصی شــروع به حدس 
زدن میــزان درآمد روزانه، ماهانه و ســالانه 
پزشک نکنید. اين حساب و کتاب برای خیلی 
شــغل های ديگر هم از ذهن مــا می گذرد و 
هر بــار نتیجه را با درآمد خودمان مقايســه 
می کنیم امــا حالا در اتفاقــی عجیب دامنه 
اين حســاب و کتاب طوری گســترده شده 
که به کشاورزان هم رســیده است و يکی از 
بحث های جالب توئیتری ها مقايســه درآمد 
کاشت خیار با کارمندی است. بحث از توئیت 
کاربری شروع شد که نوشته بود: »مردم اينجا 
اکثرا کشــاورزن و خیار میکارن. الان فصل 
برداشتشونه. امروز فهمیدم دو ماه میانگین 
روزی 30 تومن )بعد از کسر حق کارگر و اينا( 
سود خالص دارن و من که حقوق ماهانه م 14 

تومنه دلم برای اينا می سوخت که فقیرن.«
در ادامه هم کاربرهای ديگری به او يادآوری 
کردند که کشاورزها اصلا هم فقیر نیستند و 
اتفاقا خیلی ثروتمند هستند مثلا کاربری که 
نوشــت: »پیش از کرونا من دانش آموزی رو 
درس می دادم که سر يه برداشت ۷0 میلیون 

تومن سود کرده بود! سن: 13 سال!«
يا کاربر ديگری که به ســود کاشــت خیار و 
خربزه اشاره کرده و نوشته بود: »اطراف ما هم 
همه خیار و خربزه می کارن و پولدارن، اونم 

خیار که هفت بار محصول میده.«
اما کمی بعد صداهای مخالف هم شروع شدند، 
عده ای که می گفتند زحمت کشاورزی هیچ 
تناسبی با درآمدش ندارد و کارمندی که زير 
کولر نشســته و با کامپیوتر کار می کند کجا 
می تواند اين شغل را با شغل خودش مقايسه 
کند، گروه ديگری هم می گفتند که اصلا اين 
خبرها نیست و درآمد کشاورزی نه تنها زياد 
نیست بلکه اگر حمايت های دولتی مثل کود 
يارانه ای و آفتکش و خريد تضمینی نباشــد 

اصلا نمی تواند تامین کننده زندگی باشد.

  اگر ابر و باد و مه و خورشــید و فلک 
در کار باشند

اين بحث باعث شــد که بعضی کارشناس ها 

هم وسط بیايند و بگويند اگر واقعا تخصصی 
کشاورزی کنید درآمدش واقعا خوب خواهد 
بود. حمزه جعفــری يکــی از جوانان اهل 
شــیراز که تحصیل کرده ارشــد مهندسی 
است و چند سالی است به زندگی باغداری رو 
آورده و در ساوه انار می کارد در مورد درآمد 
کشاورزی می گويد: »اتفاقا همین خیار واقعا 
درآمد خوبــی دارد مخصوصا اگر گلخانه ای 
باشــد. عملکرد خیار در گلخانه حدود 2۵ 
کیلوگرم در متر مربع اســت. حالا شما فکر 
کنید يک گلخانه هزار متری داشــته باشید 
و خیار را بتوانید نه به قیمت بازار که بیشتر 
از کیلويی 30 هزار تومان است که به قیمت 
کشــاورز به دلال تره بار بفروشید يعنی مثلا 
چیزی حدود 1۵ هزار تومان. يعنی شــما از 
هر متر گلخانه تان 3۷۵ هــزار تومان خیار 
می فروشــید که چیزی حدود 3۷۵ میلیون 
تومان می شود. شما اگر گلخانه را خوب اداره 
کنید و بوته ها را درست پرورش بدهید و به 
درستی هم جايگزين کنید احتمالا بتوانید از 
اين گلخانه دست کم سالی چهار بار محصول 
بگیريد. اين يعنی تقريبا سالی يک میلیارد و 
نیم اما بايد حواسمان باشد که تقريبا چیزی 
حــدود 40 درصد اين مبلــغ يعنی نزديک 
به ۶۵0 میلیون تومان بابــت هزينه کارگر، 
نگهداری دمای گلخانــه، تامین آب و بذر و 
کود و... خواهد شد. ده درصد هم برای باقی 
هزينه ها و اتفاقات غیر مترقبه که در کشور 
ما کم نیســت کنار بگذاريم در نهايت شما 
به عنوان يک کشــاورز با تجربه که هزارمتر 
گلخانه دارد ســالی ۷۵0 میلیــون تومان 
می توانید از کاشت خیار درآمد داشته باشید 
که درآمد عجیب و غريبی نیست اما کم هم 
نیست. می شــود ماهی بیشتر از ۶0 میلیون 
تومان. ايــن در مورد خیلــی از محصولات 

کشاورزی ديگر هم صدق می کند.«
او ادامه می دهد: »همین انار که من ۵ ســال 
اســت روی آن کار می کنم در سال هايی که 
همه چیز خوب اســت هر هــزار متر چیزی 
حدود ۵00 میلیون تومان در سال سودآوری 
دارد ضمن اينکه در مورد باغ انار 1000 متر 
يک شوخی اســت و باغداران معمولا متراژ 
زمین هايشــان هکتاری است پس کسی که 

دست کم يک هکتار باغ انار دارد نه تنها آدم 
فقیری نیســت بلکه خیلی هــم وضع مالی 
خوبی دارد اما خیلی کار سختی است. واقعا 
با کارمندی قابل مقايسه نیست ضمن اينکه 
ريســک بالايی هم دارد. به عنوان مثال الان 
دو سال است که ما با کودهای تقلبی دست 
و پنجه نرم می کنیم. کود خیلی خیلی گران 
شــده و بخش زيادی از کود هم دولتی است 
اما در بازار ســیاه به دست کشــاورز واقعی 
می رسد و الان دو ســال است که کود تقلبی 
می فروشــند و خیلی از درخت های بسیار پر 
ارزش می سوزند. موضوع ديگر اين است که 
خیلی از جوان ها با وجود درآمد نه چندان کم 
ديگر نمی خواهند در روستا بمانند و نیروی 
کار متخصص، جــوان و باانگیزه نداريم برای 
همین خانواده های کشــاورز بازدهی کمی 

می گیرند.«

  محصولت را درست انتخاب کن
حعفری تاکید زيادی روی انتخاب محصول و 
کشاورزی علمی می کند. او می گويد: »خیلی 
مهم اســت که شما وقتی ســراغ کشاورزی 
می رويد بدانید چه محصولی را بايد انتخاب 
کنید مثلا الان چند ســالی است که فلفل 
خیلی بازار خوبی دارد يــا بعضی از گیاهان 
دارويی که ناگهــان بازار پیــدا می کنند به 
خصوص در روش کشــت گلخانه ای خیلی 
درآمد خوبی دارند.   امــا از آن طرف ممکن 
است همین اقبال باعث شــود که خیلی ها 
ســراغ کاشــت يک محصول بروند و قیمت 
پايین بیايد اتفاقی که چند سالی است برای 
توت فرنگی افتاده و ديگر مثل ده ســال اول 
سود بســیار زيادی ندارد. ضمن اينکه شما 
بايد زمین دار باشید يعنی قیمت خود زمین 
به عنوان ســرمايه را هم بايد لحاظ کنید و 
اگر همه اين نکته ها را در نظر داشته باشید 
و از شیوه های علمی در کارتان بهره ببريد و 
بدشانس هم نباشید کشاورزی شغل بسیار 
پر زحمت امــا با درآمد خوبــی خواهد بود. 
البته کســی که زمین دارد،  زمینش هم آب 
دارد در انتظار تايید ما برای کشاورزی کردن 
نمی ماند، اين حرف ها برای کسانی است که 

می خواهند سرمايه گذاری کنند.«

رویای درآمد نجومی با خیار
آیا اینطور که کاربران توئیتر فکر می کنند کشاورزی کار پرسودی است؟

ماجرای باند نیویورکی ها
روز دوشنبه عباس عراقچی 

وزیرپیشنهادی امورخارجه به عنوان 
اولین فرد از کابینه احتمالی، برنامه های 

خود را به مجلس شورای اسلامی 
ارائه کرد. او نوشت هماهنگی کامل 

میدان و دیپلماسی، حمایت همه جانبه 
از محور مقاومت، تعامل عزتمندانه، 

کارکردگرا و فرصت محور با اروپا، 
جلوگیری از بازسازی امنیتی سازی 

اجماعی علیه ایران در شورای امنیت و 
رفع شرافتمندانه تحریم ها با مذاکرات 

هدفمند و غیرفرسایشی از جمله 
محورهای برنامه سیدعباس عراقچی 

برای اداره دستگاه سیاست خارجی 
است.

او در بخش دیگری به موضوعی پرداخته 
که مورد بحث قرار گرفت. عراقچی، 

وزیر پیشنهادی امورخارجه در جلسه 
بررسی برنامه هایش در کمیسیون امنیت 

ملی تاکید کرد که جهان بینی من همان 
جهان بینی دوران خدمتم در سپاه 

است و تغییر نکرده و بنده، جزو باند 
نیویورکی ها نیستم.

   اما ماجرای باند نیویورکی ها چیست؟
اصطلاح باند نیویورکی ها به گروهی 
از دیپلمات ها و کارشناسان وزارت 
امورخارجه ایران از سوی مخالفان 

گفته می شود که در دوران دولت  حسن 
روحانی و محمدجواد ظریف در وزارت 

خارجه فعال بودند. علت شهرت آنها به 
این اصطلاح طعنه آلود، این است که این 
گروه به دلیل نقش اساسی در مذاکرات 

هسته ای و ارتباطات دیپلماتیک با غرب، 
به خصوص آمریکا داشتند. اتهامی که 

برخی از گروه های مخالف با برجام، هرگز 
آن را به دیپلمات های دولت های یازدهم 

و دوازدهم نبخشیدند. آنها معتقدند 
باند نیویورکی ها دچار وادادگی در مقابل 
غرب بوده که در نتیجه آن برجام از سوی 

ترامپ ملغی شده است. از طرف دیگر، 
آنها مشی دیپلماتیک و مایل به گفت وگو 
این افراد را زیر سوال می برند. هفته نامه 

9دی اما حتی پیش از سال 92 هم در مورد 
باند نیویورکی ها نوشته بود. این هفته نامه 

وابسته به دولت محمود احمدی نژاد 
در یادداشتی نوشت، اواسط دوران 

ریاست جمهوري سیدمحمد خاتمي، 
روزنامه هاي منتقد او از وجود یك باند در 
وزارت خارجه خبر مي دادند كه مي كوشد 

تا رابطه دیپلماتیك نابودشده ایران و 
آمریكا را دوباره جوش بدهد.

  این هفته نامه در ادامه ادعاهایش از 
قول یک دیپلمات، مدعی شد که باند 

نیویورکی ها درواقع پیش از این هم 
سابقه داشته و کارش را از زمان امضای 

قطعنامه 598 آغاز کرده است. در همان 
زمان »9دی«  پای جواد ظریف و برخی از 
دیپلمات های نزدیک به او را پیش کشید 

و اتهامات فراوانی را به این گروه نسبت 
داد. در سال های بعد، همین اتهامات از 

سوی مخالفین برجام، ظریف و تیم او 
بارها تکرار شدند.

 به نظر می رسد عباس عراقچی در 
همین ابتدای کار قصد دارد تا خیال 

منتقدانی که در مجلس شورای اسلامی، 
کم نیستند را بابت اینکه قصد ندارد 

سیاست نزدیکی ایران و آمریکا را -به 
سبک و سیاقی که مخالفان زیادی در بین 
اصولگرایان دارد- پی بگیرد،  راحت کند. 

عراقچی 62ساله جزو دیپلمات هایی 
به حساب می آید که از دهه80 تا به 

امروز در وزارت خارجه مناصب مهم 
و اساسی داشته است. او به دلیل 

تسلط به زبان انگلیسی و البته مهارت 
چانه زنی و مذاکره، جزو گزینه هایی 

به حساب می آید که فراتر از دولت ها در 
وزارت خارجه نقش آفرینی داشته است 

و ترجیح داده در جناح بندی های مرسوم 
سیاسی شراکتی نداشته باشد.
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ادامه ازصفحه   اول

 حالا شبهه هايی به وجود آمده که 
ايــن تلفن های همراه دســت دوم 
هستند و شــاهد واردات تلفن های 
کارکرده به نام موبايل نو هســتیم. 
همچنین اگر اين مسئله اثبات شود، 
می تواند نشان دهنده بیش اظهاری 
در واردات هم باشــد. به اين معنی 
کــه وارد کننــده ارزش کالايی که 
قصد وارد کردن آن را داشته، بیشتر 
از مقــدار واقعی آن اعــلام کرده تا 
ارز دولتی بیشــتری بگیرد. در اين 
صورت کالای دســت دوم در بازار، 
به نام کالای نو و با قیمت موبايل نو 

فروخته می شود. 

حسین روزبه ادعا می کند که انتشار 
اين خبر »دسیســه يک شــرکت 
خــاص« بــرای رقابت با شــرکت 
ديگــری بــوده و به همیــن علت 
 M,F گوشی های سامسونگ سری

را زير سوال برده است. 
روزبــه در ادامه توضیــح می دهد: 
»بررسی گوشــی های سامسونگ 
سری M,F اصلا در تخصص انجمن 
واردات موبايــل نبود کــه بخواهد 
دست دوم يا نو بودنش را تشخیص 
بدهد. ما اين موضــوع را در اختیار 
گروه های فنی کارگروه خدمات قرار 
داديم. جمع بندی کارگروه خدمات 
نشان داد هیچ کدام از اين گوشی ها 

دست دوم نیستند.« او در ادامه به 
مسئله تحريم ها و لزوم فعال شدن 
اين موبايل ها در کشــور مبدا اشاره 
و تاکید کرد که ايــن نظر کارگروه 
خدمات انجمن واردات موبايل بوده 
و دست دوم بودن آن ها تائید نشده 

است. 
روزبه در ادامــه توضیح می دهد که 
گوشــی های ســری M,F، قیمت 
کمتــری نســبت به ســری های 
ديگر دارند، بــه همین علت برخی 
واردکنندگان تعــداد محدودی از 
آن را از هنــد وارد کشــور کردند و 
حالا شبهه دست دوم بودن آن ها به 

وجود آمده است. 

تیتر دو

سامسونگ های هندی ؟ واقعا؟ 
معضل فروش آیفون های دست دوم  به جای نو، به سامسونگ هم رسیده؟

   ماجرای تکــراری فروش 
آیفون های رفرش به جای آکبند

همین ماجرا سال هاست که درباره 
آيفون هايی که در کشــور به فروش 
می رسند وجود دارد. کاربران زيادی 
در شبکه های اجتماعی از تجربیات 
خود در اين باره نوشته اند. بسیاری 
از آن ها در حین خريد از پاساژهای 
معتبــر و اصلی فــروش موبايل در 
تهران متوجــه رفرش يــا ری پک 
بودن آيفون شــده اند، در حالی که 
فروشنده سعی داشته آن  را به جای 
آيفون نــو و به قیمت يک گوشــی 
آکبند به آن ها بفروشــد. اما آيفون 
ريپک و رفرش چیست؟ گوشی های 
رفــرش، موبايل هــای دارای نقص 
فنی هستند که شــرکت مادر آن را 
تعمیر و با قیمت کمتر می فروشــد. 
اين محصولات کاملا اورجینال و با 
کیفیت هســتند اما در ايران اغلب 

به خريدار توضیح داده نمی شــود 
که اين گوشــی تعمیری است و به 
جای گوشــی نو فروخته می شود. 
اما گوشــی های ريپک گوشی هايی 
هستند که به هر دلیلی بسته بندی 

مجدد شده باشند. 
گوشــی های ريپک ممکن اســت 
اصــل امــا تعمیــری باشــند و در 
بســته بندی های تقلبی در ايران به 
عنوان گوشی آکبند فروخته شوند. 
همچنین ممکن است آيفون و لوازم 
جانبی داخــل بســته بندی تقلبی 
باشد. در کشورهای ديگر آيفون های 
رفرش و ريپک فروخته می شوند اما 
تفاوتش با اتفاقی که در ايران می افتد 
اين اســت که ريپک يا رفرش بودن 
آن به مشتری اعلام شده و با قیمت 
يک آيفون نو فروخته نمی شود. سال 
گذشته اتحاديه صنف دستگاه های 
مخابراتی درباره اين موضوع هشدار 

داد و اعــلام کــرد بــازار موبايل از 
گوشی های ری پک و رفرش آيفون 
13 پر شده اســت. روزبه در اين باره 
توضیح می دهد: »برند آيفون برندی 
است که هر ســال يک مدل جديد 
عرضه کرده و تولید مدل های قبلی 
را متوقف می کنــد. وقتی يک مدل 
آيفون از رده خارج می شــود نهايت 
تا يک ســال می توان ته مانده آن را 
در اپل اســتورها پیدا کرد. اما حالا 
که بیش از دو ســال است که جلوی 
واردات آيفون 14 و 1۵ گرفته شده، 
چطور آيفون 13 )که ادعا می شود نو 
است( وارد کشور می شود؟ کمپانی 
که ديگر تولید نــدارد، پس می توان 
گفت هیچ کدام از آن ها نو نیستند. 
آيفون هــای 14 و 1۵ هــم چــون 
واردات رسمی ندارد، يا شخصی وارد 
می شوند و يا قاچاق هستند که هیچ 

کدام رجیستر نشده اند.«

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
ســوئیس/ بخشــی از يادداشــت بلند محمد فاضلی، 
جامعه شــناس درباره هیاهوی ايجاد شــده بر ســر کابینه 
پزشــکیان: »هنوز نه وزيری به دار است و نه سیاستی به بار، 
چنان ژست فرار و پشیمانی گرفته اند که انگار از سوئیس به 
سودای بهشت، وارد سیاست ايران شده اند و يکباره با جهنم 
صحرای آفريقا مواجه شــده اند. اين جا ايران است و صدای 
سیاست را از يک نظم دسترسی محدود درگیر صلح مسلح در 
درون و بیرون مرزها می شنويد. اصلا از پزشکیان پرسیده ايد، 
بر سر چه چیزهايی توافق کرده است؟ ائتلاف او با اصولگرايان 
چه محورهايی دارد؟ سیاست کلی کابینه چیست؟ گیريم که 
پزشکیان را بی اعتبار کرديد، بعدش به مثابه کنشگران قائل به 
اصلاحات گام به گام چه می کنید؟ شما مثلا کنشگر سیاسی 
سازمانی هستید، مسئول امیدوار شدن 1۶میلیون ايرانی که 
به اين آخرين فرصت سیاست ورزی مسالمت آمیز اصلاح جو 
دل بسته اند. به رای دهنده امیدوار بیم ناک احترام بگذاريد، 
بساط توئیت بازی و بیانیه های طلبکارانه سوئیسی طور را جمع 
کنید، تمام قد پشت پزشکیان بايستید، به مسئولیت فرستادن 
او در میدان سیاســت پای بند باشــید، برای توافق سازی و 
دستورکارسازی مســالمت آمیز گذار از وضع موجود تلاش 
کنید، بکوشید رای اعتماد مجلس را برای وزرای پیشنهادی 
بالاخص گزينه های مطلــوب، بگیريد و در مقــام جريان و 

سازمان سیاســی  که مسئله اش ايران اســت، در میان همه 
تنگناها کنشگری کنید.«

زنان و جوانان/ عباس عبدی در اعتماد نوشت: »در دولت 
جديد میانگین ســن حتی از دولت روحانی هم بالاتر رفته 
است. چون هدف اصلی برگرداندن اين تغییرات ويرانگر سه 
سال اخیر است. اين دولت هنگامی جوان می شود که نگاه رو 
به آينده داشته باشد. لازمه نگاه محافظه کارانه استفاده از اين 
نیروهای سالمند است. البته دست آنان برای انتخاب جوانان 
باز نیست و چه بســا نیروهای جوان معرفی شده نیز بیش از 
ديگران در خطر حذف باشند. بنابراين مسئله اصلی رويکرد 
تحولی يا محافظه کاری است. با وجود ممنوعیت های گزينشی 
فراوان برای حضور جوانان در ســاختار قدرت، فقط می توان 
انتظار داشت که جوانان نواصولگرايی که می خواهند با يک 
میلیون تومان يک شغل درست کنند، وارد قدرت شوند که 
شــدند و عوارض آن را ديدند و ديديم. پس تا اطلاع بعدی از 
جوانان عبور کنید. مورد ديگر عدم حضور زنان است که اين 
مورد خیلی روشن تر است. به نظرم آقای پزشکیان بايد صريح 
و شفاف بگويد آيا منعی برای حضور زنان دارد يا خیر؟ اگر بلی 
آيا از نظر تعداد هم منعی بود؟ به علاوه چرا مســئولیت را به 

عهده همان گروه هايی که مانع می شوند، نمی اندازد؟«

جنگ/ ابطحی نوشــت: »آقای ظريف عزيــز، کاش در 
سیاست داخلی هم مثل سیاست خارجی برای منافع مردم 
بجنگی. بیشترين موفقیت مخالفان شما در پاسخ های شما به 
هر رطب و يابسی است که می بافند. از آقای پزشکیان هم توقع 
می رود به هر شــکلی نگذارد فداکاران قبل از پیروزی اش از 
دورش پراکنده شوند. ظريف قوی ترين پشتوانه دولت است.«

بدون قرار قبلی/ سايت اصولگرای مشرق نیوز نوشت: » به 
نظر می رسید که فهرست نهايی رئیس جمهور به مذاق برخی 
اصلاح طلبان راديکال چون جبهــه اصلاحات خوش نیامده 
است، اين جريان سیاســی اعتقاد به آن دارد که پزشکیان را 
افرادی چون آذرمنصوری رئیس جمهــور کرده اند و »دولت 
ســوم خاتمی« حداقل خواســته آن ها پــس از پیروزی در 

انتخابات است.
اشاره آن ها به دولت ســوم خاتمی، تشکیل کابینه ای بود که 
صفر تا صد آن توسط اصلاح طلبان راديکال چیده شده باشد 
و بیش از آن که برای اداره امور کشور مناسب باشد، درصدد 
راه اندازی دولت جنگ خیابانی چیزی شبیه روزهايی در سال 
۷8 تا 83 گردد، اصلاح طلبــان برای راه اندازی چنین دولتی 

فشار سنگینی به پزشکیان وارد کرده بودند.
تا جايی که محمد خاتمی بدون قرار قبلی به ساختمان قرمز و 

محل استقرار دولت رفته و مدام زير گوش پزشکیان می خواند 
که کابینه اش بايد تابلو مشخص داشته باشد، ازجمله آن که 
وزير کشور، اطلاعات و وزارت خارجه به گونه ای تعیین شوند 
که تابع جبهه اصلاحات باشــند و نه نظــام اداری و اجرايی 
کشور! شنیده شده است که محمد خاتمی در آن ديدار لیست 
کابینه پیشنهادی خود را به مسعود پزشکیان تحويل داده اما 
رئیس جمهور از پذيرش آن سرباز زده بود. همین رفتارهای 
مستقل از جانب مسعود پزشــکیان باعث شد تا خیلی زودتر 
از تصورات قبلــی )3۷روز( اصلاح طلبان راديــکال و برانداز 
حساب خودشان را از دولت پزشکیان جدا کرده و عطای آن 
را به لقايش ببخشــند. اين جدايی علائم و اشــارات روشنی 

نیز دارد.«

زنان/ انتخاب به نقل از معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
»برخی از حرکات و رفتــار، حداکثر يک نگاه مســکّنی به 
مشکلات دارد؛ جامعه ما از نظر روانی، آمادگی زعامت، هدايت 
و رهبری زنان را نــدارد. هنوز بعد از چهاردهه از گذشــت 
پیروزی انقلاب، برای حضور زنان در بعضی از مجامع، چالش 
جدی داريم. برنامه هفتم که از امروز آن را به خوبی و با حضور 
وزرای دولت سیزدهم کلید زديم و اولین شورای راهبری را با 
اعضای دولت شــهید رئیســی برگزار کرديم. وزرای دولت 

سیزدهم تا امروز با صمیمیت با ما همکاری کردند. صندلی ها 
عوض می شــود، مســئولیت ها تغییری نمی کند. بنا نیست 
ضعف های خودمان را با بدگويی از وزرای دولت قبل بپوشانیم 

و آنها را نفی کنیم؛ بناست نقد کنیم تا بهتر جلو برويم.«

جمهوری آذربایجان/ آژانس توسعه رسانه ای جمهوری 
آذربايجان در واکنش به انتشار گزارش هايی مبنی بر وجود 
عناصر ارتش رژيم اسرائیل در اين کشور و گرجستان، اين گونه 
گزارش ها را رد کرد. اين سازمان مدعی شد که هیچ نظامی 

بیگانه ای در خاک جمهوری آذربايجان وجود ندارد.«

تحت فشار/ بخشــی از مصاحبه بلند کرباسچی درباره 
کابینه پیشنهادی از سوی پزشــکیان: »همه ما می دانیم که 
آقای پزشکیان در طول دو، سه هفته بعد از انتخابات، بسیار 
تحت فشار بودند و اين فشــار هم از ناحیه افرادی بود که به 
ايشان رای داده اند و هم از ناحیه کسانی بود که به ايشان رای 
نداده اند. درخواست ها و پیشــنهادهای بسیار زيادی وجود 
داشــت و از طرف برخی از مراکــز قدرت هم يا بــا عنوان 
ردصلاحیت يا دادن نظريات موافق و مخالف، ايشان را تحت 
فشــار قرار داده بودند و اينطور نیســت که بگويیم آزادانه و 
مطابق با آنچه که خودش فکر می کرده، مجموعه ای را بیرون 

داده باشد. افرادی که اين شعارها را قبول ندارند و يا همراه با 
اين شعارها نبوده اند و يا در زندگیشان آدم سیاسی نبوده اند و 
در بخشی مثلا کار انتظامی می کردند، چطور می توانند مسائل 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی را در وزارت خانه ای مثل وزارت 
کشور اداره کنند؟ اين ها کار دشــواری است و از همه بیشتر 
برای خود آقای پزشکیان مشکل درست می کند. ما امیدواريم 
آقای پزشکیان موفق شود، ايشان آدم پرتوان و صادقی است.«

ژاپنی ها/ الف نوشــت: »مثال معروفي است که هرچند 
معلوم نیســت ريشــه و تاريخش چیســت اما به غايت در 
نوع شناسی رفتار اجتماعی و سیاســی ما ايرانیان درست و 
گوياست. آن مثال اين است، صدها ژاپنی در راه يک هدف، 
بلافاصله رياســت يک نفر را می پذيرند و کار می کنند اما دو 
ايرانی حاضر نیســتند به رياست يکديگر تن بدهند!؛ صورت 
ديگری از همان که ســعدی بزرگ گفــت: »ده درويش در 
گلیمی بخسبند و دو پادشاه در اقلیمی نگنجد!«. ما ايرانیان 
همه می خواهیم پادشاه باشیم و هستیم؛ پادشاهی در اقلیم 
خود! حــالا حکايت معرفی کابینه دولت چهاردهم اســت و 
انتقــادات عجیب وغريبی کــه در همین ابتــدای راه دامن 
پزشکیان را گرفته، آن هم نه از سوی رقیب بلکه از سوی رفیق 
و مدعیان رفاقت! نوشــته آقای ظريف هم شــب گذشته در 

فضای مجازی، نفتی شده که بر اين آتش ريخته شده است. 
آقای ظريف در اين متن کوتاه نوشــته اند: »از 1۹وزيری که 
امروز معرفی شدند، سه نفر نامزد نخست، شش نفر نامزد دوم 
يا سوم و يک نفر نامزد پنجم کمیته ها يا شورای راهبری بودند. 
بارها گفته  بودم که انتخاب اعضای دولت حق رئیس جمهور 
است و شورای راهبری و کمیته ها، نهاد مشورتی هستند. از 
ايشان سپاسگزارم که اين افتخار را به بنده دادند که در اين 

تجربه جديد و ابتکار شجاعانه، مشارکتی داشته باشم.«
اما بعد نوشــتند: »البته از نتیجه کار خود رضايت ندارم و از 
اين که نتوانستم به شکل شايسته ای نظر کارشناسی کمیته ها 
و حضور بانوان، جوانان و اقوام را آن گونه که وعده داده بودم به 
نتیجه برسانم، شرمنده ام. به هرحال، اين اولین تجربه و پر از 
کاستی بود و بی گمان در آينده بهبود خواهد يافت ولی در کنار 
مشکلات ديگر، برای بنده ادامه راه در دانشگاه را رقم زد.« بايد 
از ايشان پرسید اگر پذيرفته ايد که اين کمیته مشورتی است 
و نیمی از افراد کابینه هم از انتخاب های اين کمیته درآمده، 
چرا بايد میــدان را با انتقاد و گله گــزاری خالی کنید؟ خب، 
رئیس جمهور همانطور که خودتان گفتید، حق انتخاب داشته. 
اگر قرار بود رئیس جمهور همه گزينه های اين کمیته، آن هم 
فقط گزينه های نخســت را انتخاب کند که ديگر اين کمیته 

»مشورتی« نبود!«.

یک روایت تازه از نحوه شهادت اسماعیل هنیه

چرا به روزنامه ها گفتم دوستت دارم یک زیردریایی دیگر به خاورمیانه می آید

دوگانه عارف  و ظریف  
آیا ردپای اختلافات قدیمی در میان است؟

يک منبع آگاه در گفت وگو بــا العالم گفت: 
»ترور شــهید اســماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاسی حماس با موشک حامل مواد منفجره 
شــديد، با همکاری آمريکا و با سوءاستفاده 
از فضای يک کشــور منطقه صورت گرفته 
است.« اين منبع آگاه به العالم توضیح داده: 
»ترور رئیس دفتر سیاسی حماس در تهران بر 
اثر انفجار بمب صورت نگرفته؛ بلکه با موشک 
حامل مواد منفجره شــديد رخ داده است.« 

بخش های ديگری از اين روايت را بخوانید:
  ترور هنیه با استفاده از يک موشک سبک 
وزن با کلاهک انفجاری قوی انجام شد، بدنه 

اين موشک نیز از مواد غیرفلزی بوده است.
   شلیک موشــک از بیرون ايران و از يک 
کشــور ديگر بوده است. موشــک از يکی از 
کشورهای منطقه شلیک شده و در واقع، در 
اين ترور از فضای يکی از کشورهای منطقه 

سوءاستفاده شده است.
   آمريکا در طراحی و اجرای اين عملیات 

با رژيم صهیونیستی مشارکت داشته است.
   بحث نفوذ امنیتی و بمب گذاری مطرح 
نبوده و هیچکس در اين رابطه دستگیر نشده 
است، اين مباحث ساخته و پرداخته دشمن 

است و صحت ندارد.

   دشــمن با اين عملیات می خواســت از 
طريق ترور يک رهبر ســنی مذهب، رابطه 
بین شیعه و اهل سنت را تخريب و بین ايران 

و محور مقاومت شكاف ايجاد كند.
   ايران قطعا پاســخ اين تــرور را خواهد 
داد؛ پاســخ ايران امنیتی نخواهد بود؛ بلکه 
پاسخ نظامی، متناســب، موثر و غافلگیرانه 

خواهد بود.
   هنگام اجرای عملیات، هر کشوری که در 
دفاع از رژيم صهیونیستی جلوی اين عملیات 
را بگیرد، به مثابه مشــارکت در هجوم علیه 

ايران تلقی می شود.

در پی بالاگرفتن تنش ها در خاورمیانه، پس از آنکه اسرائیل اقدام به ترور اسماعیل 
هنیه در تهران کرد، ايالات متحده آمريکا اقدام به ارسال برخی از تجهیزات نظامی 
خود به خاورمیانه کرده است تا بتواند در صورت امکان، اسرائیل را از خطر حمله 
ايران دور کند. ديروز پنتاگون اعلام کرد که لويد آستین، وزير دفاع ايالات متحده، 
فرمان داده اســت تا يک زيردريايی حامل موشک هدايت شــونده در خاورمیانه 
مستقر شود. اگرچه يو اس اس جورجیا، يک زيردريايی هسته ای، از ماه ژوئیه در 
دريای مديترانه حضور داشت، اما اين که پنتاگون به شکل علنی استقرار آن را در 
منطقه اعلام کند، امری نادر و از روی ترس محسوب می شود. در بیانیه ای که پس 
از گفت وگوی آستین با همتای اسرائیلی خود منتشر شده است، پنتاگون گفت: 
»آســتین به ناوگروه ضربت آبراهام لینکلن دستور داده است که به روند استقرار 
خود در منطقه سرعت بیشتری ببخشد.« در اين بیانیه آمده است: »وزير آستین 
بر تعهد ايالات متحده به برداشتن هر گام ممکني برای دفاع از اسرائیل، تاکید و به 
تقويت موقعیت و توانايی های نظامی آمريکا در سراسر خاورمیانه با توجه به تشديد 
تنش های منطقه ای اشاره کرد.« ارتش ايالات متحده قبلا گفته بود که جت های 
جنگنده و کشتی های جنگی نیروی دريايی بیشتری را در خاورمیانه مستقر خواهد 

کرد؛ زيرا واشنگتن به دنبال تقويت دفاعی اسرائیل است.

ادامه ازصفحه   اول

راست اين است همه می دانند سیاه دشمن سفید است اما نبايد 
از ترس سیاه، سفیدی از تن بدر کنیم. اين را زوج هايی می گويند 
که چند دهه است زير ســقف زندگی مشترک هستند. اگرچه 
گاه نه همــدل اما همراهند تا زندگی، زندگــی کردن از يادش 
نرود. مثل زوج جوانی که  سرانجام پس از نه سال دوستی ، پای 
سفره عقد نشستند تا بگويند فردا روشن تر از همه روزهای رفته 
است تا گرمای تابستان باور کند با بادبزن حصیری هم می شود 

سربه سر نسیم گذاشت.
چرا به روزنامه ها گفتم که دوستت دارم

چرا فکر نکردم
هربار که نامت را می برند

ديواری در دلم فرو می ريزد
باد در شاخه ها می پیچد

وبه رويا آسیب می زند
*  شعرها به ترتیب بهزاد عبدی و غلامرضا بروسان

ادامه ازصفحه   اول  او به همین هــم اکتفا 

نکرد و دوبــاره ادعای خــود را چنین مطرح 
کرد: »در سیاســت ايرانی بايد عارف بود، نه 
ظريف، آذری جهرمی، جهانگیری، لاريجانی 

يا پورمحمدی!«
يکی از مخالفیــن اصلاحــات يعنی حمید 
رســايی از نمايندگان مجلس هم روايتی را 
منتشر کرده که در آن طعنه ای هم به مسعود 
پزشکیان زده است. او در شبكه ايکس نوشته 
اســت: »تلقی رئیس جمهور اين بود که برای 
انتصاب معاونین نیاز به استعلام نیست. ظريف 
پس از استعلام، به دلیل تابعیت فرزند استعفا 
داد. برای کلیه افراد پیشنهادی، استعلام شده. 

به قانون نحوه انتصاب اشــخاص در مشاغل 
حساس حتما عمل می شود.«

اين موضــوع از ســوی مصطفــی فقیهی، 
روزنامه نگار هم مطرح شده که البته ما کمی 
بالاتر هم به آن اشــاره کرديم. اگر متن اولیه 
ظريف را توضیحاتی در مورد کم و کاستی های 
کابینه پزشــکیان در نظر بگیريــم، می توان 
حدس زد که دست کم ۹نفر از چهره هايی که 
به عنوان وزير به مجلس معرفی شــده اند، نه 
تايید شــورای راهبردی بلکه تائید گروه های 
ديگر مانند اصلاح طلبان نزديک به پزشکیان 
را داشته و شايد هم به توصیه آنها وارد لیست 
کابینه شده اند. اگر اين فرضیه را پی بگیريم 

به نظر می رسد اســتعفای ظريف، عدم حضور 
آذری جهرمی و سرنوشت سیاسی نامشخص 
طیب نیا، به عنوان ســه فردی کــه از دولت 
حســن روحانی به دولت پزشــکیان نزديک 
شــده  بودند، بی ارتباط با اختلافات ريشه دار 
اعتدالیون و اصلاح طلبان نباشــد.و از طرفی 
نشان می دهد که انعطاف حاکمیت در مقابل 
اصلاح طلبان وفــادار بیشــتر از کنش های 
سیاسی مربوط به گروه اعتدالیون وابسته به 
حسن روحانی است. چرا حالا ؟ درست نمی 
دانیم . شايد هنوز هم ماجرای برجام و آن سه 
چهار ســال عجیب بین 13۹2 تا 13۹۶ در 

میان باشد . 

    دیپلماسی

    ستون شنبه    دفاعی

    تیتر یک
 گالری   

    
تصویری تازه منتشر شده از استایل جدید محمدرضا 

گلزار با کفش های عجیب و غریبش در کافه که همه 
رو متعجب کرد ببینید. منبع: خبرآنلاین

    
عکس فلامک جنیدی به همراه دوقلوهایش در 

فضای مجازی پربازدید شده است 

     
سولماز ابراهیمی، کارآفرین نمونه استان اردبیل در بخش دام و طیور که درس و مشق رشته روانشناسی تا مقطع ارشد 

خوانده اندک لحظه ای تصور نمی کرد روزگاری فرارسد که در آن فارم )مزرعه( عقرب های کینه کش و مارهای خوش خط و 
خال راه بیندازد. روزگاری که بی هول و هراس کژدم ها را از پشت دست گیرد و سم شان را برای شرکت های داروسازی بیرون 

کشد یا سر مارهایی از جعفری و کبری چنان دست گیرد که زهرشان سهم شفابخش های بسیار شود.
اما امروز همان روزگار است که این بانوی اردبیلی با پرورش چند گونه از عقرب و مارهای زهرآگین، کارآفرینی و درآمدزایی  

خود را در بازارهای واقعی و مجازی شهرت بخشیده است.)همشهری آنلاین ( 

    
»فاطمه مجلل« پرچمدار و تنها نماینده ایران در اختتامیه المپیک پاریس بود و برخلاف اعلام 

قبلی، خبری از »آرین سلیمی« نبود

     در تصاویری که کودکان غزه حمل می کردند، عکس زینب نوروزی ورزشکار قایقرانی رویینگ ایران که درحمایت از 
مردم مظلوم فلسطین با پرچم همبستگی ایران و فلسطین ظاهر شد هم دیده می شود

اسنپ -مژه، تعمیرکار-بلاگر، 
رومبلی-اینستاگرامر

آریانا برازنده  
هفتصبح

1    اسنپ مژه، اسنپ کراتین، 
اسنپ ژلیش. اخیرا چند زن 

آرایشگر با تخصص های متفاوت 
ویدئوهایی در پیج شان منتشر 

کردند که می گویند تصمیم گرفته اند 
واحدهاي اجاره ای را پس دهند و به 
جایش داخل ماشین کار  کنند؛ اسم 

اولی اسنپ مژه است. در کمتر از یک 
ساعت خودش را به لوکیشنی که با 

هم قرار می گذارید می رساند. 
کراتین کار سیار هم در کپشن 

نوشته: فقط کافیه بهم پیام بدی. من 
همیشه کنارتم. 

2  معروف ترین اینستاگرامر هفته 
را باید اتوسرویس پدال بنامیم. 
این پیج یک تعمیرگاه تخصصی 

در کاشان است که 100 هزار فالوئر 
دارد و ویدئوهایش به 80 میلیون 

بازدید هم رسیده. تعمیرکاران 
اینجا به نظر می رسد که عاشق 

دنیای رپ و فوتبال هستند و 
خلاقیت شگفت آوری برای یک پیج 

تعویض روغنی داشته اند. ماجرای 
معروف ترین ویدئوی این هفته 

اخیر او را نمی توانیم در روزنامه 
شرح دهیم و بهتر است خودتان 

pedaalauto  را سرچ کنید. اما به 
جز آن مثلا چند ریلز دیگر هم ضبط 

کرده که با رپ درباره روغن موتور 
مناسب خودرو حرف می زند. یک 

ریلز 5 میلیون ویویی او الهام گرفته 
از »بالاباز بالاباز« پیشرو )رپر ایرانی( 
است که استعداد این تعمیرکار را در 

نوشتن ترانه و خواندن نشان همه 
می دهد. در ویدئویی که 80 میلیون 

ویو گرفته با یک بطری آب چند 
حرکت حرفه ای فوتبالی می زند. از 

کامنت ها پیداست که ویدئو وارد 
اکسپلور مردم کشورهای دیگر هم 

شده که همگی در حال تشویق آقای 
تعمیرکار هستند.  

3  یک کافه رستوران درگیری 
روزهای اخیرش را با مسئولان دولتی 

تبدیل به سوژه جالبی کرده و بابت 
این ویدئو 6 میلیون بازدید گرفته. 

او و همکارانش مشغول کار هستند 
که مامور اداره دولتی وارد می شود. 

زن کافه چی سریع گلاب می پاشد تا 
به گفته خودش فضا را معنوی کند. 

مامور یک بطری آمریکانو روی کانتر 
می بیند و می پرسد که چرا اسم 

آمریکا را در کافه استفاده کرده اید. 
پسر کافه چی جواب می دهد: این 

یعنی آمریکا، نو نو. بعد هم برای 
اینکه فضای کافه را طوری نشان 

دهند که مجوزشان باطل نشود، به 
جای آن همه خوراکی های مختلف 
با اسامی خارجی، یک چای نبات با 
خرما می آورد. البته در نهایت هم با 
رعایت همه این کارها باز کافه شان 

تذکر می گیرد.
4  یک صفحه اینستاگرامی عراقی 

که به نظر می رسد متعلق به یک 
نمایشگاه ماشین باشد ویدئویی از 
یک پژو پارس گذاشته و تبلیغ آن 

را می کرد. این ویدئو با یک میلیون 
بازدید هشت هزار کامنت داشته که 
اغلب آن ایرانی ها هستند. همه آنها 
یک »ال« اول کلماتشان گذاشته اند 
و به عرب زبان ها توصیه می کنند که 
پژو پارس نخرند. مثلا 120 هزار نفر 

این کامنت را لایک کرده اند: الانتقام 
هشت سال جنگ تحمیلی با این 

صادرات الگرفته الشد. شش هزار 
نفر این کامنت را لایک کرده اند: 

»المحسن اللرستانی البذارید.«.»الما 
المجبوریم البخریم. الشما الچطور؟ 
»البته نکته دیگر این ویدئو این بود 

که قیمت این خودرو 13 میلیون 
دینار تعیین شده و همه محاسبه 

کرده اند که برای عراقی ها یک پرشیا 
450 میلیون تومان درمی آید. 
5  یک پیج پرده و رومبلی 

فروشی با کلا 4 هزار فالوئر در آخرین 
محتوای خود با یک میلیون بازدید 
روبه رو شد. این پرده فروشی به نام 

گالری سیاح در مشهد برای ویدئوی 
پرطرفدار خود از ادیت سنگین و 

حرفه ای استفاده کرده. فروشنده 
زمین را طی می کشد و همان لحظه 
مشتری از راه می رسد. برای اینکه 
کسی پایش را روی زمین نگذارد و 

لکه روی سرامیک نیفتد با همدیگر 
جلوی ویترین و دکور مغازه پرواز 

می کنند و درباره جنس و رنگبندی 
کار حرف می زنند. تقریبا می شود 

حدس زد که برای ساختن این ویدئو 
باید حداقل 30 بار بالا پریده باشند 

که بتوانند صحنه ای بسازند که انگار 
در حال بال زدن هستند. 

فی
گرا

ستا
این
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امام رضا عليه السلام  
وم القیامة  َـ مَـن فـرّج عن مـومـن فـرّج الله عَن قَلبه ی

هر کس اندوه و مشکلی را از مومنی بر طرف نماید خداوند در روز قیامت انـدوه را از قلبش بر طرف سازد.

 واگویه های انتظار
خواب دیدم تو آمده ای / هوا روشن است و

 در کوچه ها کبوتران بال گشوده اند ؛ انگار حراجیِ بابونه هاست !
امروز حتماً کسی  عاشق می  شود / شاعر بی  سبب خواب نما نمی  شود !

 دستور زبان عشق
درها راز کلیدها را می دانند/ زنها راز عشق را

هیچ کلیدی/ دری را به رفتن باز نمی کند
بهرنگ قاسمیکه پشت آن زنی هنوز عاشق است. رضا کاظمی

التهاب در صلات ظهر مرداد
درباره شرایط سیاسی منطقه و گرمای تابستان

1    شرایط جهان در دو منطقه غزه و اوکراین 
به بحرانی ترین شکل خود تبدیل شده است. از 
این ملتهب تر را در شــصت سال گذشته تجربه 
نکرده ایم. شاید بعد از بحران کوبا و محاصره کوبا 
توســط ناوهای آمریکایی و حضور موشک های 
هســته ای روس ها در هاوانا. همان زورآزمایی 
مشــهور کندی و خروشــچف که دنيا را تا پای 
یک مقابله هســته ای پيش برده بــود و به یک 
نقطه عطف در ماجرای جنگ ســرد بدل شده 
بود. این روزها این ســوالات مطرح اســت: آیا 
روسيه پاســخ پيشــروی 30 کيلومتری ارتش 
اوکراین که همچون چاقوی  داغ در دل کره، در 

سرزمين روسيه فرو رفتند را خواهد داد ؟ ایران و 
حزب الله عمليات انتقامی را عليه اسرائيل انجام 
می دهند ؟   چه موقع؟  آیا این دو واکنش و این دو 
پاسخ همزمان خواهند بود؟  چه شرایطی بر تنگه 
هرمز و باب المندب حاکم خواهد شد؟  سرنوشت 
ضدحمله بــزرگ روس ها در کورســک به کجا 
خواهد رسيد؟  بی تابی های اروپایی ها به خصوص 
سه کشور فرانســه و انگليس و آلمان در مقابل 
این دو انتظار کشــنده به کجا ختم می شــود؟  
بيانيه های تهدید کننــده و تماس های مکرر؟ 
 لشگرکشی آمریکا به منطقه در پشتيبانی از ناتو 
صرف کدام دو حوزه خواهد شــد ؟ چين چگونه 

در این شطرنج خطرناک سياسی ظاهر خواهد 
شد؟  شرایط جهان در طرفه العينی می تواند به 

وضعيتی کاملا متفاوت بدل شود.
در گرمای ترسناک تابســتانی، نيمکره شمالی 

منتظر اتفاقات عجيبی است. 

2    این مــرداد را هرگز از یــاد نخواهم برد . 
اســتمرار گرمای39  و 40 درجه در بيش از 13 
روز و حتی  دمای 42 و 43 درجه. واقعا معنای 
صلات ظهر مرداد را به تمامی کشف کردیم. از 
قرار روز جمعه دمای تهران کمی فروکش خواهد 

کرد و به حداکثر 36 خواهد رسيد .

رفقا خوبين؟ امروز ميخوام از یه دوستی براتون 
بگم که فقط بلده حرف بزنه. یعنی فقط انتقاد 
کنه و به همه چيز گير بده و نق بزنه و هيچ راه 
حلی هم نداره... بله، حرف شــما هم متين که 
خيلی ها همين جوری هســتن... بله درست 
می فرمایين که اتفاقا در مناصب سياسی هم از 
این آدم ها زیادن... بله، طلا می فرمایين که باید 
بهشــون گفت گر تو بهتر ميزنی، بستان بزن. 
ولی این رفيق من مواردش یکی دوتا نيست که 
آخه... دیگه چی؟... عرض می کنم. ایشون رو 
هر وقت تو خيابون می بينمش، بلافاصله باید 
دنبال یه نيمکتی چيزی بگردم که بشونمش تا 
حرف بزنه. چون وقتی همينجور ایستاده حرف 
بزنه، یا با یقه ت ور ميــره، یا از روی موهات یه 
چيزی ور ميداره، یا روی جدول کنار خيابون 
بالا پایين ميره، یا روی شــونه ت رو می تکونه. 
نکتــه دیگــه ای کــه داره و آدم رو به جنون 
می رســونه اینه که به چشــم و صورتت نگاه 
نمی کنه. یا داره بدنت رو اســکن می کنه یا به 
آدم های دیگه و ماشين ها و درخت ها و پرنده ها 
نگاه می کنه و به خاطر تمام این حرکات اضافه 
هم معمولا وسط حرف زدن یهو مثل »جغد« 
سکوت می کنه و حواسش ميره جای دیگه. بعد 
از چند ثانيه که دوباره »ری استارت« ميشه، 
طلبکار ميشه که: »چی داشتم می گفتم ؟...تا 

کجا گفتم؟«
بنابراین موقع حرف زدنش، باید شــش دانگ 
حواس رو جمع کرد چون هر لحظه امکان داره 
ارتباط مغــز و زبانش قطع شــه و بعد از اتصال 

مجدد، باید کمک کرد که دوباره راه بيفته.
تمامی این مصائب رو ميشه تحمل کرد و بالاخره 
اون چند دقيقه رو گذروند مگر مواقعی خاص. 
اون هم مواقعی که می خواد بحث سياسی بکنه. 

مباحث سياسی که در کنار خيابون اتفاق ميفته، 
به اندازه کافی پيچيده و بی نتيجه هست، دیگه 
وای به حالی که طرف صحبــت، مزین به این 

محسنات هم باشه.
صبح، جلوی دکه روزنامه فروشــی مشــغول 
خونــدن تيترها بودم که احســاس کردم یکی 
داره از پشــت با موهام ور ميره. برگشتم دیدم 

که خودشه.
- »وای... ترسيدم بابا... ســرِ صبحی با کله من 
چيکار داری؟« / »یه چيزی افتاده بود. خوبی؟« 

/ »اگه تو شوک وارد نکنی، بد نيستم.«
اومد کنارم و شــروع کرد تيترهــا رو بلند بلند 
خوندن. بــه هيچ جناح و گروه و دســته ای هم 
رحم نکرد.همه رو همونجا مورد نوازش قرار داد:
- »اینو تورو خدا... آخه دیگه کسی... اونو تورو 
خدا... باور کن اگه به من بود... اونو ببين آخه... 
دیگه تو ایــن دور و زمونه... اوه ... اینو... باشــه 
حتما... تو که راست ميگی... ببين اگه من جای 

این بودم...«
همينجور برای خودش یه سری جملات بدون 
انتها می گفت. البته تا جایی که سوالی ازم نکنه، 
خطری نداره. همينجور داشت دوره می کرد و یه 
نيم جمله هم به همه می گفت که یهو برگشت 

سمت من: 
- »می دونی من جای پزشــکيان بودم چيکار 

می کردم؟« / »نه... چيکار می کردی؟«
قبل از این که بگه در کسوت رئيس جمهور چه 
خوابی برای خلق الله دیده، گير داد به نخِ دکمه 

لباسم...
- »حالا ول کن اینو... پزشکيان رو می گفتی.« / 
» چی شده مگه پزشکيان؟« / » ای بابا... گفتی 
من اگه جاش بودم...« /»آهــان ... آره... ببين... 

من اگه جایِ...« 

دوباره کله ش چرخيد ســمتِ روزنامه ها: » ا؟ِ... 
اینو... ببين ميدونی من اگــه جای مدیر عامل 
پرســپوليس بودم چيکار می کردم؟« / »حالا 
می خوای اول تکليف رئيس جمهور رو روشــن 
کن، بعــد...« / » این دکمه ت ميفتــه  ها...« / » 
حالا الان نخ و سوزن همرام نيست... پزشکيان 

رو می گفتی...«
رفت تو فکر. به دوردست خيره شده. فکر کردم 

داره به مسائل کشور و پزشکيان فکر ميکنه...
- » چه باحــاااااال... این ماشــين پليس ها رو 
دیدی روش دوربين نصب شــده؟... اوناهاش... 

اوناهاش...«
اومد که ماشين پليس رو نشون بده، نخ پيراهن 

رو کند و دکمه هم باهاش افتاد.
- » آخ آخ آخ... دکمه ت افتاد. گفتما... دیدی؟... 
ميدونی من جای تو بودم چيــکار می کردم؟... 

دکمه ت رو بگير یه لحظه...«
من که در کمال سادگی با خودم گفتم ميخواد 

راجع به دکمه یه نظری بده گفتم:
- »چيکار می کــردی؟« / »وقتمو الکی صبح ها 
دم دکه روزنامه فروشــی، تلف نمی کردم. قرن 
بيست و یکه مرد حسابی آخه ناسلامتی... چيه 
عينِ پيرمردها... اِ ... موبایلم کو؟... موبایلم کو؟... 

موبایلم دست توعه؟«
و همينجور که جيب هاش رو می گشــت گفت: 
»من نمی فهمم ... چهار تا دونــه وزیر انتخاب 
کردن هــم کاری داره آخه؟... مــن اگه جای 
پزشکيان بودم... آخ موبایلمو خونه جا گذاشتم. 

آقا فعلا خدافظ.«
و همين جا از آقای پزشــکيان عذر می خوام و 
متاسفم که از پيشنهادها و تراوشات ذهنی یک 
نابغه محروم شدن. خودشون دیگه یه فکری به 

حال این اوضاع بکنن.  

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

سکوت مسعود، شادمانی ناهید، روایت معصومه، طعنه شهیندخت
   دلنوشته ناهید کیانی نایب قهرمان المپیک: 

»امروز در واپسين روزهای مردادماه خوشحالی ام را از کسب مدال در آوردگاه بزرگی 
چون المپيک با همگی شما به اشــتراک می گذارم و آرام در گوش مام وطنم زمزمه 

می کنم که: این مدال گوارای وجودت باد.
 در سه سالی که گذشــت لحظات تلخ و شــيرین زیادی را تجربه کردم، افتادم، 
بی مهری ها کمرم را شکست، فروریختم، نااميد شدم... اما به یکباره ندایی در من حلول 
کرد به پاهایم انرژی دوباره بخشيد و کمک کرد تا بلند شوم، به شانه های پدر و مادرم 
تکيه کردم و بلند شدم، دستان مربيان مهربانم را محکم گرفتم و بلند شدم، ناهيد را 

در آغوش کشيدم و بلند شدم و برای این ناهيدِ تمام قد، تا آخرین نفس جنگيدم.
خوشحالم که تلاش هایم به ثمر نشست و عذرخواهم که مدالم خوشرنگترین نشد. 
اميد به اینکه روزی دخترکی در روستایی از کشورم مدال مرا با انگشت نشان دهد و 

زمزمه کند که ناهيد توانست، من هم می توانم.«

   گروه طالبان از مهاجران افغان ســاکن در کشورها خواســته که به کشور خود 
بازگردند چرا که امکانات لازم برای آن ها در افغانستان فراهم شده است.

مولوی کليم الرحمن مسئول مالی و اداری وزارت مهاجرین و عودت کنندگان طالبان 
در مورد مزایای مهاجرت از نگاه دین مبين اســلام صحبت کرد و گفت: خود را یک 
خادم می دانم که مهاجرین را درآغوش گيرم. امارت اسلامی و وزارت مهاجرین آماده 

استقبال از آنان است.
مولوی محمود الحق احدی یکی دیگر از مسئولين وزارت مهاجرین طالبان گفت: با 
همکاری موسسات همکار کمک نقدی، خوراکی و غيرخوراکی برای مهاجران افغان 
فراهم شــده اســت. برای آنان در کمپ های موقت تمامی امکانات زندگی از قبيل 
کلينيک، مسجد، سيم کارت های رایگان، غذا، آب آشاميدنی و ضروریات اوليه فراهم 
شده است. به منظور استقبال نيز مراکز استقبال و پذیرایی در ولایات ننگرهار، نيمروز، 
قندهار و هرات فعال است. وزارت مهاجرین و عودت کنندگان طالبان مدعی است که 
طی یک سال اخير یک ميليون و ۷99 هزار و 603 تن از ایران، پاکستان و کشورهای 

دیگر به افغانستان برگشته اند.

  علیرضا حیدری درباره حاشــیه های به وجود آمده پس از یک برنامه زنده 
تلویزیونی اظهار نظر کرد.

یكشــنبه  شــب  21 مرداد 1403 عليرضا حيدری، دارنده 6 مدال کشتی جهان و 
المپيک، به همراه حسين توکلی، قهرمان وزنه برداری المپيک سيدنی ميهمان های 
ویژه برنامه اختتاميه المپيک 2024 پاریس در شبکه ورزش بودند که صحبت های 

مجریان و نحوه ترک برنامه توسط عليرضا حيدری، با حواشی زیادی همراه شد.
پس از صحبت های عليرضا حيدری در رابطه با مســابقه ناهيــد کيانی مقابل کيميا 
عليزاده، حواشــی مبنی بر این که مجریان صداوســيما در واکنش به صحبت های 
حيدری او را از ادامه حضور در برنامه منع کرده و با دیالوگ های خود او را به خارج از 

برنامه هدایت کردند، مطرح شد. 
این اتفاق با واکنش های زیادی از سوی کاربران فضای مجازی رو به رو شد که اکنون 

عليرضا حيدری، شخصا نسبت به این موضوع واکنش نشان داد.
حيدری درباره حواشی پيش آمده گفت: موضوع آن طور که در فضای مجازی مطرح 
شد نيست و کســی بنده را از برنامه بيرون نکرد. من خودم از مجریان و تهيه کننده 
برنامه درخواست کرده بودم که زودتر پخش زنده را ترک کنم چرا که دیروقت بود و 
خسته بودم. اینکه کسی گفته باشد من دیگر در برنامه نباشم، اینطور نبود و من خودم 

می خواستم برنامه را ترک کنم.

  محمد خزاعی  رئیس سازمان سینمایی دولت حجت الاسلام رئیسی با بیان 
اینکه استاندارد جهانی سالن سینما به ازای هر 1۰ هزار نفر یک سالن است، 
گفت: در حال حاضر با مجموع اقداماتی که انجام شد تعداد سالن های سينمای ایران 
به 900 سالن نزدیک شده و تقریبا به ازای هر 100 هزار نفر یک سالن وجود دارد که 

تا استاندارد جهانی فاصله زیادی داریم.
وی بيان کرد: کشورهای همســایه که به این صورت صاحب صنعت سينما نيستند، 
افتخارات جهانی چندانی ندارند و تا این ميزان در ســينمای جهان مطرح نيستند، 

وضعيت توسعه زیرساخت ها خيلی بهتر از ایران است.
این مقام مسئول ادامه داد: سال 1390 و 1401 به روسيه سفرهایی داشتم و متوجه 
شدم که بين این سال ها تعداد سالن های آن ها افزایش یافته و به 3 هزار سالن رسيده 
است. ترکيه نيز همين گونه است اما تعداد ســالن سينما در چين اصلا قابل مقایسه 

با ایران نيست.
خزاعی به سفر رئيس سازمان سينمایی روســيه به ایران اشاره کرد و گفت: طی این 
سفر برای آن ها این سوال ایجاد شده بود که چگونه ظرف مدت دو سال 300 سالن به 
تعداد سالن های سينمای ایران اضافه شده است؛ در حقيقت این ميزان سرعت توسعه 
برای آن ها جذاب بود.افزایش تعداد سالن های سينمای ایران به هزار سالن پيش بينی 
شده بود که در حال حاضر در آستانه 900 سالن هستيم و اگر دولت ادامه پيدا می کرد، 

در سال آینده 1000 سالن به مردم تحویل داده می شد.

  به گزارش سيتنا، قطعی های مکرر برق که طی هفته های اخير از تهران و شهرهای 
بزرگ شروع شده بود، طی روزهای اخير در مناطق مختلف کشور تسری پيدا کرده و 

گاها در برخی روستاها نيز شاهد قطعی های مکرر برق هستيم.
گزارش های دریافتی از شهروندان حاکی است؛ این قطعی های پی در پی گاها دو تا پنج 
ساعت به طول می انجامد که همين امر باعث کلافگی مردم و تعطيلی موقتی کسب 
و کارها شده است. از طرف دیگر، قطعی های مکرر و نوسانات برق و همچنين کاهش 
ولتاژ باعث آسيب رساندن به وسایل برقی شده است و گاها به خطر انداختن امنيت 
شهروندان در آسانسورها را در پی داشته است. معاون انتقال و تجارت خارجی توانير 
با اشاره به پایداری هوای گرم تا اواسط هفته در کشور گفت: بيش از 30 روز را با رشد 
مصرف بيش از ۸ درصد و با اوج بار نزدیک به ۸0 هزار مگاوات سپری کردیم.به گزارش 
وزارت نيرو، محمدالله داد افزود: رشد بيش از ۸ درصدی مصرف برق کشور بيش از سه 
برابر ميانگين جهانی است که فشــار زیادی را به شبکه برق وارد می کند.فقط در سه 
استان خوزستان، هرمزگان و بوشهر هزار مگاوات افزایش مصرف داشتيم که به اندازه 
مجموع برق مصرفی استان مرکزی اســت.وی در عين حال چسبندگی دمای هوا را 
مورد اشــاره قرار داد و با بيان اینکه نمی توان انتظار داشت دما به یکباره کاهش پيدا 
کند، خاطرنشان کرد: به این ترتيب مصرف برق کاهش سریعی نخواهد داشت و هنوز 

نيازمند همکاری مردم در مدیریت مصرف برق هستيم.

  سردار احمدعلی گودرزی در نشست خبری که در مقر مرزبانی فراجا برگزار شد، 
درباره اتباع غيرمجاز گفت: سياست ما این است که اتباع غيرمجاز باید تا پایان سال 
1403 کشور را ترک کنند. ما کشــور مهمان نوازی هستيم این افراد مدت هاست از 
همه امکانات در کشور ما استفاده کرده اند اما دیگر باید از کشور خارج کنند .این امر،  

خواسته مردم ماست  و در راستای ایجاد امنيت این امر باید محقق شود.

  شهیندخت ملاوردی طی یادداشتی در روزنامه اعتماد نوشت: پس از معرفی 

19وزیر معرفی شده از سوی رئيس جمهور، جوی از بيم و اميد در خصوص دورنمای 
آینده ساختار اجرایی شکل گرفت که لازم است ابعاد و زوایای گوناگون آن برای مردم 
تشریح شود. واقع آن است که مردم از ما در خصوص انتخاب کابينه پرسش های جدی 
دارند و می خواهند بدانند چرا روند انتخاب و معرفی وزرا اینگونه شده است؟ یکی از 
مهم ترین وعده های ارایه شــده در خصوص کابينه، مشارکت زنان در کابينه و سهم 
حداقل 20درصدی زنان از کابينه است. باید توجه داشت کابينه اعم از وزیر و معاونان 

رئيس جمهور است.
از ســوی دیگر هنوز 2الی 3معاونت رئيس جمهور باقی مانده که انتصاباتی در آن ها 
صورت نگرفته است. اميدواریم ســهم زنان در معاونت های باقی مانده و در مراحل 
بعدی معاونت های وزرا ارتقا پيدا کند. یکی از جایگاه های سنتی زنان معاون امور زنان 

و خانواده رئيس جمهور است که طبيعتا باید در اختيار یک خانم قرار بگيرد.
لطيفه جالبی ميان زنان در این زمينه شــکل گرفته که بر اساس آن گفته می شود، 

اگر مسئولان رودربایستی نداشتند، برای معاونت زنان هم یک آقا انتخاب می شد!

  بخشی از حرف های معصومه ابتکار با اعتماد درباره محدودیت حضور زن 
ها در کابینه : وقتی امثال مرحوم شهيد بهشتی به صراحت می گویند، حضور زن در 
سطح رئيس جمهور مشــکل قرآنی و فقهی ندارد، بنابراین استدلال برای بحث وزیر 
جایی برای مطرح شدن ندارد و نمی توان گفت که نمی توانيم زن را انتخاب کنيم. حتی 
زمانی که آقای خاتمی در سال ۷6 برای اولين بار می خواست یک معاون رئيس جمهور 
)زن( انتخاب کند )تا آن موقع مشاور رئيس جمهور داشتيم و رئيس جمهور می خواست 
در اموری غير از زنان برای محيط زیســت معاون انتخاب کند( همين بحث ها وجود 
داشت که نمی توانيد زن را به عنوان معاون انتخاب کنيد و این بحث مدیریت نيست، 
بلکه بحث ولایت است و نمی توان آن را به یک زن سپرد؛ درحالی که هيچ کدام از این 

استدلال ها منطقی نبود.
 آقای خاتمی هياتی را ـ آقای ابطحی ـ به قم فرســتادند و توضيح دادند که باید این 
فرصت را به زنان بدهيم. اگر فکر می کنيــد زنان از عهده این کار برنمی آیند، بالاخره 
معلوم می شود. اگر هم از نظر شرعی می گویيد که بسياری می گویند مشکلی از این نظر 
وجود ندارد. بالاخره ایشان این کار را انجام داد و قدم اول را برداشت. در بحث وزیر هم 
آقای احمدی نژاد این جسارت را داشت و یک وزیر زن معرفی کرد. اولين وزیر زن را در 
دولت ایشان داشتيم. چرا در دوره آقای روحانی امکان آن پيش نيامد؟ اگرچه ایشان 
سه تا چهار معاون در دوره های مختلف داشتند و حتی دستيار ویژه، معاون حقوقی و 

محيط زیست و امور زنان هم زن بودند. ما این تجربيات را داشتيم.
 در مورد وزیر زن چنين حساســيتی وجود داشت که به نظر من موضوعيتی نداشت. 
باتوجه به تجربيات موفقی که با زنان داشــتيم از نظر من مجلــس باید اعتماد کند، 
به خصوص درمورد خانم صادق که با دولت های مختلف کار کرده و فردی تکنوکرات 
و قوی است، در طيف سنی مناسبی قرار دارد و بسيار توانمند و موفق بوده و در برابر 
تخلفات هم ایستادگی کرده است. این موارد باید برای مجلس ملاک باشد، نه جنسيت. 
شایستگی های ایشان بسيار زیاد است و فکر می کنم می شود با مجلس صحبت کرد 

که یک رأی فراجناحی به این زن داد.

  »محمود ســالاری« معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد در پاسخ به این 
پرسش که آیا صدور مجوز برای سه خواننده »رپ« حقيقت دارد یا نه؟ گفت: خير، این 
مسئله صحت ندارد. قاعدتا هنوز مجوزی برای موسيقی رپ صادر نشده است. مجوزی 
برای اثری صادر شده است که پاپ بوده است و آن خوانند ه ای که مشهور به رپ خوانی 
است در آن اثر رپ نخوانده و ژانرش پاپ است. در حقيقت ما به موسيقی پاپ او مجوز 
دادیم. دو اسم دیگری هم که مطرح شده بود را بررسی کردم، آن دو خواننده هم قرار 

بر این بود که اگر در گونه پاپ بخوانند مجوز بگيرند.

  پدر حسن یزدانی که برای حمایت از پســرش به پاریس سفر کرده بود، در دیدار 
فينال وزن ۸6 کيلوگرم کشــتی آزاد المپيک پاریس که منجر به مصدوميت حسن 

یزدانی و شکست او مقابل حریف بلغارستانی شد با حال بد جسمانی مواجه شد.
پس از این اتفاق، مأموران پزشــکی با همراهی دکتر حسن یزدانی، پزشک اتحادیه 

جهانی کشتی، بلافاصله وارد عمل شدند و وی را به خارج از سالن منتقل کردند.
دکتر او طي گفت وگویی درباره مشکل ایجاد شده برای پدر حسن یزدانی كه در سالن 
مسابقات حضور داشت گفت: پدر آقای یزدانی در ســالن بود و ایشان هم دچار یک 
حمله شد. او هوشياری خود را برای دقایقی کاملا از دست داد. دليل آن مشخص نبود 
اما معمولا در چنينی شرایطی فشار و استرس زیاد باعث حمله قلبی یا عصبی می شود.

ما بلافاصله او را به کلينيک محل مسابقات انتقال دادیم که خوشبختانه با بررسی های 
انجام شده مشخص شد شرایط قلبی ایشان مشکلی نداشت و صرفا یک حمله عصبی 
بود که به تدریج بهبود پيدا کرد. من با ایشان تا زمانی که مطمئن شوم مشکلی ندارد 
بودم و بعد از آن نيز او را به همکارانم سپردم و به محل مسابقات بازگشتم. روز بعد هم 

او را دیدم و مشکلی نداشت و خوشبختانه حالش خوب بود. 

  حرف های جالب ملــک جهان خزاعی طراح صحنــه در گفت وگو با موزه 
سینما:  خزاعی با بيان اینکه با همه کارگردان هایی که با آن ها کار کردم آشنایی قبلی 
نداشته اما آثار آن ها را با دقت رصد کرده اســت، گفت: برای مثال، زمانی که مسعود 
کيميایی به من پيشنهاد همکاری داد، چند اثر از او را مشاهده کردم و از همه بيشتر 
فيلم »گوزن ها« نظر من را به خود جلب کرد. از نظر من کيميایی یکی از حرفه ای ترین 
کارگردانان سينمای ایران است. من حتی یک بار صدای فریاد او را سر صحنه نشنيدم 
و هر روز صبح که در محل فيلمبرداری حاضر می شــدند، مطابــق با دکوپاژ از پيش 
تعيين شده، کار خود را به اتمام می رساندند و حتی شــاهد کوچکترین تنش ميان 

عوامل نبودم.

  علی نعیمی در عصر ایران نوشــت:  »انگيزه این یادداشت شاید از جایی شروع 
شد که زمزمه های پخش برنامه »کتاب باز« از فيليمو در شبکه های اجتماعی پيچيد. 
کتاب باز، جزو برنامه های پربيننده شبکه نســيم تلویزیون بود که با اجرای سروش 
صحت برای قشر فرهيخته و کتابخوان یک فرصت استثنایی بود؛ همچون فرصت نفس 

کشيدن در ميان آلودگی هوا و استنشاق اکسيژن در هوای بی نفسی.
حالا این برنامه که حتی قرار نبود، به جای کسی بر بخورد و به کسی فشار بياورد، به 
یکباره از تلویزیون حذف شد. اینکه بعد از گذشت چندسال خبر پخش این برنامه 
با اجرای سروش صحت از فيليمو پخش می شود، یعنی مدیران تلویزیون به یکباره 
تمامی قافيه ها را به رقيب بخش خصوصی خود واگذار کردند. حالا فيليمو در کنار 
پخش ســریالی با بازی »عمو پورنگ« که یکی از چهره هــای محبوب کودکان در 
تلویزیون بود و پخش مسابقه »گل یا پوچ و اســکار با اجرای مهران مدیری و توليد 
و پخش برنامه ســپنج با اجرای علی درســتکار که از چهره های دینی و فرهيخته 
تلویزیون به حساب می آمد، نشان داد در تمامی زمينه ها فرصت حضور چهره های 
مطرح تلویزیون در نمایش خانگی وجود دارد. در کنار این ها، باید به حضور احسان 
عليخانی جلوی دوربين مســابقه جوکر بعد از قهر او از تلویزیون نيز اشــاره کرد تا 
ویترین فيليمو و نمایش خانگی در مقابل رقيــب ثروتمند اما تنبل و تماميت خواه 

خود کامل تر باشد.«

کافی)ط-الاسلامیه( ج2 ، ص200

 یک تئوری بی رحمانه وجــود دارد که می گوید 
برد و باخت هرکــس در زندگــی اش در انتهای 
آن مشــخص می شــود. این تئوری بی رحمانه و 
سنگدلانه می گوید که شرایط آدم های موفق در 
انتهای عمرشان می تواند معرف فراز و نشيب های 
زندگی شان باشد. این نگاه سختگيرانه این گونه 
استدلال می کند که یک چهره موفق با پایان بد 
می تواند این طور توصيف شود:  اگر در جوانی از او 
می پرسيدندکه حاضر است زندگی پر از جایزه و 
محبوبيت و موفقيت و خوشی داشته باشد اما در 
انتهای عمر بی کس و تنها در یک خانه سالمندان 
رها شود؟  یا این که حاضری در انتهای یک عمر 
پربار به شــکل تراژیکی توســط گروهی سارق 

سلاخی بشوی؟  می ارزید؟ 
در این نگاه غيرانسانی پاسخ احتمالی نسخه هاي 
جوان چهره های معروف به این ســوال، می تواند 
ملاک ارزیابی برد و یا باخت آنها در زندگی باشد. 
عباس کيارستمی در مصاحبه ای گفته بود حاضر 
است تمام ثروت و موفقيت و فيلم هایش را بر باد 

دهد به جایش بتواند بيشتر زندگی کند.
این جملات و این ایده بيشتر نوعی بازیگوشی های 
هستی شناسانه است و ممکن است از منظر شما 
بيهوده به نظر برسد اما وقتی که گلی ترقی را در 
روی ویلچر در خانه سالمندانی در پاریس دیدم 
که لجوجانه از حرف زدن ابا می کند و نمی خواهد 
با کهنســالی خود رودررو شود این گفته ها و این 
ایده ها ذهنم را اشغال می کند. اصلا شاید دعای 
عاقبت به خيری به عنوان عجيب ترین و نافذترین 
دعای کلاسيک مردم ایران از همين دلهره برای 
انتهای زندگی باشــد. چگونه تمامش می کنيم؟ 

 روی برد یا باخت؟ 
گلی ترقی دخترک بازیگوش و عاشــق پيشــه 
خانواده ای مرفه در شــميران بود. پدرش وکيل 
بود. لطف الله ترقی مدیر مجله ترقی  که خودش 
پاورقی نویس قهاری بود. مادرش هم اهل نوشتن 

بود. زنی احساســاتی و شاعرپيشــه که شعرها و 
متن هــای احساســاتی اش را در آن خانه بزرگ 
و اعيانی شــميران در کشوی قاشــق و چنگال 
پنهان می کرد و دختر رویاپــرداز کوچکش آنها 
را پيدا می کرد و در خفا می خواند. گلی در چنين 
خانواده ای در محلــه محمودیه رشــد کرد. در 
خانه ای بزرگ و با حياطی پر درخت.  در محيطی 
پر از محبت و شعر و ادبيات.16 ساله بود که رفت 
آمریکا و آنجا فلســفه خواند  و هشت سال بعد به 
ایران بازگشت. شــميم بهار او را تشویق کرد که 
داستان بنویسد اما گلی ارتباطش با کلمات و زبان 
فارسی منقطع شــده بود. در همين دوران است 
که با هژیر داریوش سينماگر روشنفکر اهل بندر 
انزلی آشنا شد که یک سال از گلی بزرگ تر بود. 
داریوش تحصيلکرده مدرسه سينمایی در فرانسه 
بود و از پيشگامان هنر روشنفکری ایران محسوب 
می شد. خلاصه عاشق شدند و ازدواج کردند و دوتا 
فرزند هم حاصل این ازدواج بود اما خب از هم جدا 
شدند. فرزند ارشــد او حالا همان کسی است که 
گلی را در تنهایی عظيمش در خانه سالمندان در 

پاریس قرار داده است. 
عجيب اســت اما کســی که بانی دوباره نوشتن 
گلی ترقی شــد فروغ فرخزاد بوده است. خودش 
می گوید:  »یک روز رفتم دیــدن مادربزرگم که 

در تختی بزرگ نشسته بود و رادیوی بزرگی هم 
کنارش بود و داشت به موسيقی خيلی غم انگيزی 
هم گوش می  کرد. من هم آن موقع جوان بودم و 
خودم را در مقابل این پيری می دیدم که بالاخره 
در انتظارم بود. با همين حال و هوا آمدم بيرون و 
آن موقع کافه  ای بود اول خيابان قوام السلطنه که 
در آن روزها پاتوق تمام روشنفکرها و هنرمندها 
بود و من بيشــتر هنرمندها را آنجا می دیدم. از 
جمله فروغ. فروغ فرخزاد خيلــی آنجا می  آمد و 
من کمی با او آشــنا بودم. خانه ابراهيم گلستان 
با او آشنا شــده بودم. وقتی به این کافه رسيدم، 
فروغ هم آنجا بود و به من اشــاره کرد که بروم و 

کنارش بنشينم.
من هم دل تو دلم نبود که بروم با این شــاعری 
که خيلی هم دوستش داشتم چه بگویم. من هم 
بی اختيار تعریف کردم، از مادربزرگم و خانه  اش و 
از دایی  ام و کفتربازی  اش گفتم و فضای عجيبی 
که داشــت. یک چيزهایی برایش گفتم و فروغ 
هم گفت این یک قصه معرکه  ای است چرا این را 
نمی نویسی و بعد هم تشویقم کرد به نوشتن و من 
هم نوشتم و بعد هم شــد قصه  ای به نام »ميعاد« 
که در مجله چاپ شــد و وقتی بعــد از چاپ این 
قصه به سينما تک رفتم که آن موقع فرخ غفاری 
درســت کرده بود و همه روشــنفکران آن زمان 
به آنجا رفت و آمد داشــتند، به آنجا که رسيدیم 
فروغ هم بود و تا مــرا دید به من گفت، نگفتم که 
تو نویسنده  ای و این حرف برای هميشه در گوش 
من ماند. من واقعاً فروغ را به عنوان بهترین شاعر 
ایران می شناسم. عاشق شعرهایش هستم و این 
تشویق کوچک برای من خيلی مهم بود. هميشه 

مرا هل بده جلو.«
داستان گلی ترقی را روز پنجشنبه کامل خواهيم 
کرد. داســتانی که هنوز به انتهایش نرسيده اما 
تا همين جا هم می تواند شــما را در احساسات 

متضادی غرق کند. پنجشنبه. 

  قصه های گمشده - 45 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(                                                              آرش خوشخو
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بررســی جدیدترین آمار مربوط به تأمین ارز نشــان 
می دهد که از اول فروردین ماه تا ۱۷ مرداد ماه امسال، 
صنایع حمل و نقل و خودرو یک میلیارد و ۹۸۷ میلیون 
دلار ارز نیمایی دریافت کرده اســت. بررسی جزئیات 
تأمین ارز بخش صنایع نیز حاکی از آن است از ابتدای 
امســال تا ۱۷ مردادماه تأمین ارز نیمایی برای صنایع 
حمل و نقل و خودرو معادل یک میلیارد و ۹۸۷ میلیون 
دلار بوده اســت. این موضوع و اعلام این آمار در حالی 
است که خودروسازان با کاهش تولید مواجه بوده اند و 

معتقدند ارزی به آنها تعلق نگرفته است.

    ارزبهخودروسازانندادهاند
روز شنبه پنلی برگزار شــد که در آن آرش محبی نژاد 
دبیر انجمــن همگن موتورها و قطعات خودروســازی 
کشــور، احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان، 

هادی ســلیمانی ملکان، رئیس هیــات مدیره انجمن 
واردکنندگان خودرو، عباســعلی غیاثــی دبیر انجمن 
صنفی شــرکت های خدمــات پس از فــروش و علی 
خســروانی نایب رئیس اتحادیه فروشندگان خودروی 
تهران شرکت داشتند تا درباره مشکلات صنعت خودرو 
بگویند. در همین نشست دبیر انجمن خودروسازان ایران 

گفت:» از ابتدای امسال هیچ کدام از وعده هایی که برای 
تخصیص ارز به خودروســازان داده شد عملی نشده؛ 
شرایطی که افت ۴ ماهه خودروسازان را نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رقم زده است. متاسفانه بروکراسی 
بسیار شــدیدی در زمینه تخصیص ارز خودروسازان 
وجود دارد چنانچه از ابتدای سال تا نیمه تیرماه جاری، 
تخصیص ارزی به صنعت خودرو صورت نگرفته است و 
۱/5 میلیارد دلاری هم که از نیمه دوم تیرماه مطرح شد، 
مربوط به تامین ارزی است که سال گذشته تخصیص 
داده شده   و تاکنون تامین نشده بود؛ بنابراین امسال هر 
چه   وعده تخصیص داده شده، هیچ کدام متاسفانه تامین 
نشده اســت. دلیل کاهش تولید خودرو در چهار ماهه 
امسال نسبت به سال گذشــته همین است. قرار است 
امسال ۱/۷ میلیون خودرو تولید شــود. این در حالی 
است که اگر با این کار پیش برویم به تولید سال گذشته 

)حداکثر ۱/3 میلیون دستگاه( نمی رسیم.

    خودروسازانچگونهارزخود
راتامینمیکنند

وزارت صمت در برنامه ثبت سفارشــات ارزی ســال 
۱۴۰3 محدودیت های ارزی را برای ســبد محصولات 
خودروسازان تعیین کرده   که در صورت اجرایی شدن آن 
عملا تعداد زیادی از خودروسازان مجبور به توقف فعالیت 
خواهند شد.  وزارت صمت در این برنامه جامع که شامل 
صنایع مختلف از جمله خودرو می شود، اعلام کرده است 
که میانگین ارزبری ســبد محصولات تولیدکنندگان 
خودرو به طور متوسط باید ۹5۰۰ دلار باشد و در غیر این 
صورت ارز مورد نیاز به خودروساز تعلق نخواهد گرفت و از 
آنجایی که راه دیگری برای تامین ارز تعریف نشده و مجاز 
نیست عملا به معنای توقف تولید و تعطیلی تعداد زیادی 
از خودروسازان خواهد بود. بیشتر خودروسازان با تهاتر 
و ارز از محل صادرات در حال تامین ارز مورد نیاز خود 
هستند اما این ارزی که آمارش آمده یعنی ارز نیمایی  
دقیقا به کدام خودروسازان تعلق گرفته، مشخص نیست.

گاراژ

سهندبالاخرهراهیبازارشد
اولین سری از محصول جدید پارس خودرو تحویل مشتریان شد

یکــی از خودروهــای محبوبــی کــه بســیاری از 
مصرف کنندگان در طرح ثبت نام سایپا در قالب سامانه 
یکپارچه وزارت صمت آن را انتخاب کردند، ماشین سهند 
بود که در بسیاری از آپشن ها، ویژگی ها و مشخصه های 
فنی  نسبت به خودروهایی مثل کوییک یا ساینا ارتقاء 
یافته است. مدیرعامل سایپا در مراسم تحویل اولین سری 
خودروی سهند در شــرکت پارس خودرو گفت: بسیار 
خوشــحالیم که امروز و در موعد مقرر خودروی جدید 
سهند که از کیفیت و امکانات مناسبی برخوردار است، 
به مشتریان تحویل شد. در مراسمی با حضور مدیرعامل 
گروه خودروسازی ســایپا، مدیران عامل شرکت های 
گروه، مدیرعامل و اعضای هیات مدیره، معاونان و مدیران 
ارشد شرکت پارس خودرو، نخستین سری از خودروی 
سهند به خریداران تحویل داده شد. در این مراسم جواد 
توسلی مهر، مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا گفت: 
خوشحالیم که امروز شرکت پارس خودرو محصولی را 
به مشتریان تحویل می دهد که تمامی استانداردهای ۸5 
گانه را پاس کرده و از امکانات بسیار خوب و با کیفیتی 

برخوردار است.
وی با اشاره به اینکه پروژه محصول سهند در زمان تعیین 
شده به ســرانجام رســید و در موعد مقرر به مشتریان 
تحویل شــد، گفت: راز ماندگاری گروه ســایپا در بازار 
رقابتی ایجاد تنوع محصول و عرضه آن در زمان مشخص 
است تا بتوان در این عرصه سهم بازار مناسبی کسب کرد.
 توســلی مهر تصریح کرد: در گروه خودروسازی سایپا 
سبد بسیار متنوعی از محصولات داخلی و خارجی را در 

دستور کار داریم و نگاه ما در خصوص محصولات خارجی 
با رویکرد خودکفایی حداقل ۴۰ درصد داخلی ســازی 
است. در شرکت پارس خودرو هم برنامه های مناسبی در 
حال انجام است و به زودی شاهد اتفاقات بسیار خوبی در 
توسعه محصولات جدید در این شرکت خواهیم بود که به 
لحاظ کیفیت و برخورداری از استانداردها می تواند سهم 

خوبی را به خود اختصاص دهد.
وی افزود: خوشبختانه در خصوص محصولات خارجی 
نیز با شرکای تجاری به توافق رسیدیم که فرآیند بسیار 
خوبی است چراکه باعث انتقال تکنولوژی به داخل کشور 
می شود و همچنین می توانیم با الگوبرداری از برندها و 
محصولات جهانی در داخل کشور، در جهت رضایتمندی 

بیشتر مشتریان گام برداریم.
مدیرعامل گروه سایپا با بیان اینکه در سال جاری و در 
دهه مبارک فجر ۴ محصول جدید با تکنولوژی روز دنیا 
رونمایی خواهد شد، گفت: گروه سایپا با شرکای تجاری 
بسیار خوب و مطرحی در حال همکاری است که با توجه 
به شرایط سایپا علاقه مند به توسعه همکاری هستند و ۴ 
محصول جدید با تکنولوژی روز دنیا در دهه مبارک فجر 
رونمایی خواهد شد که این محصولات برقی و پلاگین- 
هیبرید هستند. همچنین به زودی تولید محصول جدید 
سیتروئن در سایپا-کاشان و محصولات جدید شرکت 

فوتون در شرکت زامیاد آغاز خواهد شد.
در این مراسم به صورت نمادین به 3۰ مشتری، خودروی 
جدید سهند تحویل داده شــد. تمام مراحل تکوین این 
محصول، اعم از طراحی اولیه، آزمون های کیفی و تولید 

نهایی در پارس خودرو پشت ســر گذاشته شده و یک 
سدان خانوادگی روی پلتفرم X2۰۰ محسوب می شود.

   مشخصاتسهند
بر این اســاس خودرو سهند با پیشــرانه بهینه M۱5i و 
مصرف سوخت و آلایندگی کمتر، می تواند به عنوان یک 
محصول جذاب با امکانات و آپشن های جدید و ظاهر زیبا، 
مورد توجه قرار گیرد و سهم بیشتری از بازار را در آینده به 
خود اختصاص دهد. شایان ذکر است طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته، قرار است تا پایان ســال، بیش از 3۰ هزار 
دستگاه سهند در 6 تیپ مختلف تولید و به بازار عرضه شود.

   مشخصاتظاهریسهند
ظاهر خارجی سایپا سهند، حاصل یک فیس لیفت اساسی 
روی ساینا است. دماغه این خودرو اکنون کشیده تر شده 
است و چراغ های چندوجهی با چراغ های تیز جایگزین 
شــده اند. جلوپنجره این خــودرو نیز نــوع متفاوتی از 
جلوپنجره ســاینا S اســت که برآمدگی کمتری دارد. 
چراغ های مه شکن در قســمت های پایین سهند قرار 
گرفته اند و خوشــخبتانه طراحی باریک و خطی دارند 
که با سایر اجزای ظاهر خودرو هماهنگی بیشتری دارد. 
نمای جانبی سهند تفاوت خاصی با ساینا و ساینا S ندارد. 
تنها بخش متفاوت این قسمت رینگ های آلیاژی خودرو 
هستند که طرح جدیدی دارند. همچنین ممکن است 
سایپا در نسخه های پایه از طرح قالپاق جدیدی برای این 

خودرو استفاده کند.

تانک۴۰۰باموتوردیزلیآمد

گروه خودروسازی گریت وال موتورز )GWM( از نسخه دیزلی شاسی بلند آفرودی 
تانک ۴۰۰ با امکانات ویژه رونمایی کرد.در بخش فنی این خودرو با یک پیشــرانه 
2/۴لیتری توربوشارژر دیزلی E2۴D عرضه می شود که ۱۸6 اسب بخار قدرت و 3۸۰ 
نیوتن متر گشتاور را تولید می کند. تانک ۴۰۰ برای آفرود مناسب به زاویه ورود 33 
درجه ای و زاویه خروج 33 درجه ای مجهز شده است.به عقیده برخی تصمیم به تولید 
نسخه دیزلی این خودرو و گسترش آن به سایر مدل ها در میان خودروسازان چینی 
که تمرکز اصلی خود را روی محصولات برقی قرار داده اند کمی عجیب به نظر می رسد؛ 
زیرا   مدل های چینی درون سوز در مقابل رقبای خارجی هم رده حرف چندانی برای 
گفتن ندارند. به همین دلیل، احتمالا سازنده از صادرات تانک ۴۰۰ دیزلی خودداری 

خواهد کرد و تنها آن  را مختص بازار چین عرضه خواهد کرد.

نوسانشدیدقیمتیدربازارخودرو
بازار خودرو در اولین روز معاملاتی هفته، ریــزش قیمت ها را تجربه کرد. آنطور 
که گزارش ها نشان می دهد، طی 2۴ ساعت گذشته پراید SE ۱5۱ مدل ۱۴۰3 
در بازار خودرو به قیمت 335 میلیون تومان و پراید SE ۱5۱ مدل ۱۴۰2 هم به 
قیمت 32۰ میلیون تومان به فروش  رفت.در ایــن میان، قیمت پژو 2۰6 تیپ 3 
پانوراما مدل ۱۴۰2 در حدود 5 میلیون تومان ارزان شــد و 6۴۰ میلیون تومان 
قیمت خورده است. پژو 2۰۷ دنده ای مدل ۱۴۰3 اما 25 میلیون تومان کاهش 
قیمت داشت و ۷3۰ میلیون تومان به فروش رفت. این در حالی است که پژو 2۰۷ 
پانوراما اتوماتیک TU5P مدل ۱۴۰3 در حدود یک میلیارد و ۱5 میلیون تومان 
به فروش رفت. پژو 2۰۷ تیپ 5 مدل ۱۴۰2 نیز با کاهش 5 میلیون تومانی، 66۰ 
میلیون تومان قیمت پیدا کرد. اما پژوپارس  ELX-TU5 مدل ۱۴۰2 در حدود 5 
میلیون تومان ارزان شد و به قیمت ۷۹5 میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل 
 V2 ۱۴۰2 هم ۸3۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.بنا به این گزارش، تارا اتوماتیک
مدل ۱۴۰3 در بازار با کاهش 5 میلیون تومانی به قیمت ۹۱۰ میلیون تومان و تارا 
دنده ای V۱ مدل ۱۴۰3 با کاهش 5 میلیون تومانی، ۷6۰ میلیون تومان قیمت 
خورده است. گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد در طول 2۴ ساعت گذشته 
دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴۰3، ۱۰ میلیون تومان ارزان شد و در 
حدود ۹۷5 میلیون تومان تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال 
مدل ۱۴۰2 هم با کاهش 3۰ میلیون تومانی، ۹3۰ میلیون تومان قیمت خورده 
است.راناپلاس مدل ۱۴۰3 نیز 6۱5 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل 
۱۴۰2 هم در بازار 5۸۰ میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا S دنده ای 
دوگانه سوز مدل ۱۴۰3 در بازار با کاهش 5 میلیون تومانی، ۴3۰ میلیون تومان 
قیمت خورده است. اما سمند سورن پلاس EF۷ دوگانه سوز مدل ۱۴۰3 در بازار 
با کاهش 5 میلیون تومانی، ۷6۰ میلیون تومان فروخته شد.شــاهین G اتومات 
CVT مدل ۱۴۰3 هم 5 میلیون تومان ارزان شد و ۸۰۰ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل ۱۴۰3 هم با کاهش 5 میلیون تومانی 

به قیمت ۴۱5 میلیون تومان به فروش رفت.

معرفیکادیلاکXT5مدل2۰25

نسل اول کادیلاک XT5 در سال 2۰۱5 معرفی شد و از سال 2۰۱6 روی 
خط تولید رفت. پس از به روزرســانی در سال 2۰۱۹، اکنون نسل دوم این 

کراس اوور آمریکایی در چین رونمایی شده است.
 احتمال دارد که این خودرو در وطن اصلــی خود یعنی ایالات متحده هم 
عرضه شــود.به گزارش باما، تصاویر بدنه کادیلاک XT5 در اوایل ســال 
2۰2۴ توسط وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین )MIIT( منتشر شد. 
جلوپنجره عریض با فرم 5 ضلعی، نوار نقره ای اتصال بین چراغ های دیلایت، 
فرم عمــودی چراغ های جلو با چیدمان ماتریســی اجــزا، هواکش پایین 
سپر جلو، باله سقفی، پلاستیک مشــکی براق در سپر عقب و فرم عمودی 
 XT5 چراغ های عقب، از مهم ترین ویژگی های ظاهری نسل دوم کادیلاک

به شمار می آید. 
نســل جدید کادیلاک XT5 در چین به سامانه هیبرید  خفیف مجهز شده 
است. این سامانه از پیشــرانه 2 لیتری توربوشارژ و یک ژنراتور استارتر ۴۸ 
ولتی تشکیل می شود که در مجموع، 23۷ اسب بخار قدرت و 35۰ نیوتن 
متر گشتاور را به گیربکس ۱۰ سرعته اتوماتیک انتقال می دهد. کادیلاک 

XT5 در دو نسخه محرک-جلو و چهار چرخ محرک تولید خواهد شد.

خودرویآلمانیکشفشده
بهمزایدهمیرود

معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
گفت:۹ دستگاه خودروی آلمانی کشف شده که تحویل این سازمان شده است، پس از 
طی مراحل اداری به زودی از طریق مزایده فروخته خواهد شد.سعید غلامی باغی عضو 
هیات مدیره و معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان درباره خودروهای 
قاچاق کشف شده، گفت: ۹ دســتگاه خودروی آلمانی کشف شده که تحویل این 
سازمان شده است پس از طی مراحل اداری به زودی از طریق مزایده فروخته خواهد 
شد.وی تاکید کرد: مزایده این خودروها در سامانه ستاد خواهد بود. عضو هیات مدیره 
و معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
خاطرنشان کرد: طی هفته گذشته بخشی از ضابطین و کاشفین که پلیس امنیت 
فراجا هستند ۹ دســتگاه خودروی BMW را تحویل سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی دادند که در صورت صدور رأی مرجع رسیدگی کننده مبنی بر قاچاق 
بودن این خودروها بلافاصله موضوعات مربوط به اخذ مجوزهای استاندارد و محیط 
زیست و کارشناسان رسمی دادگستری مبنی بر ارزش گذاری   روی این خودروها 

انجام می شود تا در اولین مزایده سراسری سازمان عرضه شود.

دندهمعکوس 

نیشترمز

چهارچرخ

داشبورد 

دبیر انجمن خودروسازان ایران: از ابتدای سال هیچ ارزی به خودروسازان داده نشده است!

سهم خودرو     از    ارز    نیمایی؛ 
یک میلیارد و ۹۸۷ میلیون دلار

ماجرای خودروهای 
کارکرده در دولت چهاردهم

آیا وزیر جدید از ورود خودروهای دست  دوم 
استقبال می کند؟

عضو هیات مدره انجمــن تخصصی صنایع همگــن نیرومحرکه و 
قطعه سازان خودرو کشور با بیان اینکه واردات خودروهای مستعمل 
سایر کشورها و استفاده از آنها در شأن ملت ایران نیست، اظهار کرد: 
برخلاف واردات خودروهای نو که نیاز بخش وســیعی از جامعه را 
برطرف کرده و آسیبی به صنعت خودروسازی داخلی وارد نخواهد 
کرد، واردات خودروهای دست دوم سیاســت غلطی است که باید 

مورد بازنگری دولت چهاردهم قرار بگیرد.
یوسف یحیایی حقیقی در گفتگو با   خبرخودرو، واردات خودروهای 
کارکرده را سیاســتی غلط خواند و عنوان کرد: واردات خودروهای 
دســت دوم با توجه به اینکه برای همه اشخاص حقیقی و حقوقی و 
بدون تعیین محدودیت خاص از سوی سیاست گذار آزاد اعلام شده، 

تبعات منفی بسیاری برای کشور به دنبال خواهد داشت. 
وی با بیان اینکه واردات خودروهای مســتعمل ســایر کشورها و 
اســتفاده از آنها در شأن ملت ایران نیســت، تصریح کرد: برخلاف 
واردات خودروهای نو که نیاز بخش وسیعی از جامعه را برطرف کرده 
و آسیبی به صنعت خودروسازی داخلی وارد نخواهد کرد، واردات 
خودروهای دست دوم سیاست غلطی است که باید مورد بازنگری 
دولت چهاردهــم قرار بگیرد. عضو هیات مدیــره انجمن تخصصی 
صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان خودرو کشور افزود: انجمن 
قطعه سازان همواره بر واردات خودروهای نو بر مبنای نیاز بازار و به 
صورت مدیریت شده تاکید داشــته و موافقت خود را در این زمینه 

اعلام کرده است.
حقیقی در پایان یادآور شد: به نظر می رسد طرح واردات خودروهای 
دســت دوم در حد یک مصوبه باقی بماند چراکه عدم تعیین ســاز 
و کارهای لازم اعم از مشخص نبودن منشــأ ارز، کشور مبدأ، عدم 
ضمانت خدمات پس از فروش و ... اجرای طرح واردات خودروهای 

کارکرده را در هاله ای از ابهام قرار خواهد داد.
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دوشــنبه 22 مردادماه سومین نمایشــگاه آفرود در 
ایران مال آغاز بــه کار کرد.شــرکت های مختلف با 
نمایش خودروهای آفرودی خود برای متقاضیان در 
غرفه های مختلف استارت آغاز این نمایشگاه را زدند. 
وسایل کمپینگ؛ شامل چادر و سایر اقلام نیز در این 
نمایشگاه به چشم می خورد.یکی از پررنگ ترین غرفه ها 
در این نمایشگاه حضور کرمان موتور بود که با آوردن  
کی ام سی T۹ نوید شماره گذاری و حضور این آفرودی 
غول پیکر را در خیابان ها داد.از ســایر برندها فوتون  و 
کلوت هم بودند؛ البته کــه یک بنز جی کلاس نیز در 

این نمایشــگاه به معرض دید عموم درآمد. ایرانی ها 
با توجه به روحیه سفردوســتی و همچنین علاقه به 
خودرو در همیــن روز اول، اســتقبال جالبی از این 

نمایشگاه داشتند.

مانورآفرودیهایکرمانموتور
شرکت کرمان موتور در ســومین دوره از نمایشگاه 
آفرود که از 22 تا 26 مردادمــاه ۱۴۰3 در ایران مال 
برگزار می شــود، با خودروهای آفرودی خود شامل 
KMC T۸ و KMC T۹ حضــور دارد. بزرگتریــن 

خودروســاز خصوصی کشــور در دومین نمایشگاه 
آفرود که مرداد ۱۴۰2 برگزار شد، با حضور خودروی 
KMC T۸ کــه پرفروش ترین پیکاپ بازار اســت، 
حضور موفقی را تجربه کرد. کرمان موتور امیدوار است 
با حضور پیکاپ محبوب خود کی ام سی T۸ در کنار 
جدیدترین عضو خانواده پیکاپ های خود، کی ام سی 
T۹ بتواند حضور موفق خود در نمایشگاه آفرود را تکرار 
کند. به دلیل حضور این دو پیکاپ از دو نسل متفاوت 
خودروساز چینی، حضور کرمان موتور در نمایشگاه 

آفرود ۱۴۰3 حال و هوای متفاوتی خواهد داشت.

مانورآفرودیهادرنمایشگاهایرانمال
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بلاتکلیفی مبلغ وام نهضت ملی مسکن
وام نهضت ملی مسکن به 800میلیون تومان افزایش پیدا کرده، 
اما هنوز این مبلغ به کسی پرداخت نشده است. در همین رابطه، 
مدیرعامل بانک مسکن با اعلام این که وام 800میلیون تومانی 

نهضت ملی مسکن هنوز ابلاغ نشده، توضیح داد: »هنوز بخشنامه 
بانک مرکزی به ما ابلاغ نشده است، چون تمام خدمات بانکی 
برگرفته از شورای عالی پول و اعتبار است که پس از تصویب، 

ابلاغ می شود.« به گفته او تاکنون بیش از 384هزار واحد قرارداد 
و حدود 211همت قرار امضا شده که باید به متقاضیان پرداخت 

شود؛ همچنین، مدیرعامل بانک مسکن تاکید کرد: »به هیچ 
عنوان پرداخت دهی وام در بانک مسکن متوقف نشده است.«

گران فروشی بلیت هواپیما ممنوع!
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: »شرکت های هواپیمایی، 

حق فروش خارج از نرخ مصوب را در بازه های زمانی 24مردادماه تا 
۹شهریورماه ندارند .« او همچنین درباره گران فروشی برخی از شرکت ها 

توضیح داد: »شرکت های خارجی در این مدت، بلیت 13 تا 14میلیون 
تومانی می فروختند. با توجه به آزادسازی نرخ بلیت، دیگر سازمان هواپیمایی 

حق ورود ندارد؛ بنابراین، در پروازهای خارجی با توجه به آزادسازی و 
قانون گذاری، حق کنترل و نظارت بر ایرلاین ها در این حوزه وجود ندارد اما 
شرکت های هواپیمایی داخلی طبق مصوبه ستاد اربعین، بلیت با نرخ مصوب 

پنج میلیون تومانی برای هر مسیر و شش میلیون تومانی برای مسیرهای شرق 
کشور از جمله مشهد، گلستان، یزد و سیستان و بلوچستان عرضه کرده اند.«

حراج شمش طلا ادامه دارد
چهل و دومین جلسه حراج شمش طلای مرکز مبادله ارز 

و طلا که روز یکشنبه 21مردادماه انجام شد، با فروش 
14۷کیلوگرم شمش طلا به پایان رسید. در این حراج، همه 

14۷قطعه شمش طلای استاندارد با عیار ۹۹۵ در هزار و 
میانگین قیمت چهار میلیارد و ۵۵۹میلیون تومان به ازای 

هر شمش طلا، خریداری شد. در 42جلسه حراج شمش طلا 
در مجموع هفت هزار و ۹6۷کیلوگرم شمش طلا به فروش 
رسیده است که حجم مجموع معاملات از مرز 33/۷هزار 

میلیارد تومان عبور کرد. امروز نیز چهل و سومین جلسه 
حراج شمش طلا در مرکز مبادله طلا و ارز برگزار می شود.
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800ه ریزش شاخص کل بورس4

بازار سهام همچنان پر نوسان است. در معاملات 
روز گذشته، شاخص کل بورس تهران چهارهزار و 

۷21واحد نسبت به روز کاری گذشته پایین تر ایستاد 
و به سطح یک میلیون و ۹۹8هزار و 6۵3واحد رسید. 
شاخص کل هم وزن بورس نیز با ریزش 84۷واحد در 
رقم 633هزار و ۷06واحد ایستاد. روز دوشنبه ارزش 

معاملات کل بازار سهام به 42هزار و ۹0۵میلیارد 
تومان رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار 

ثانویه 3۵هزار و ۷46میلیارد تومان بود که 83درصد از 
ارزش کل معاملات بازار را در این روز تشکیل می دهد.

حرکت طلای 18عیار در يک ماه گذشته نشان می دهد، 
با اينکه بعضی روزها، براساس خبرهای منطقه ريزش 
داشــته، اما دوباره از جايــش بلند شــده و وارد جاده 
صعودی شده است. بررسی قدم به قدم طلا در يک ماه 
گذشته نشــان می دهد، هر گرم طلا روز 23تیرماه با 
قیمت سه میلیون و 384هزار تومان به فروش می رسید، 
اما خريدارانی که ديروز به بــازار رفتند، هر گرم طلای 
18عیــار را با قیمت ســه میلیون و 517هــزار تومان 
خريدند. يعنی در بازه يک ماهه، هر گرم طلای 18عیار 
حدود 133هزار تومان افزايش قیمت داشــته و حدود 
چهار درصد به ســرمايه خريدارانش اضافه کرده است. 
همچنین، نمــودار عملکرد طلای 18عیار در ســال 
جاری نشــان می دهد، بیشــترين قیمت طلا در روز 
25فروردين ماه ثبت شده است؛ در اين روز کسانی که 
برای خريد طلا به بازار رفتنــد، هر گرم طلا را با قیمت 
ســه میلیون و 880هزار تومان خريدنــد اما کمترين 
قیمت طلای 18عیار نیــز در روز پنجم خردادماه ثبت 
شده است؛ در اين روز قیمت هر گرم طلای 18عیار به 
سه میلیون و 277هزار تومان رسید. در کنار مصنوعات 
طلای 18عیار، تقاضا برای خريد طلای آب شــده هم 
بالاست. چون بعد از ممنوع شدن خريد وفروش طلای 
دست دوم، خريداران بیشتری به سمت اين بازار روانه 
شده اند. چون اين طلا نسبت به طلای 18عیار، اجرت 
و ســود کمتری دارد و زمان فروش آن نیــز از اين نوع 

طلا اجرت ساخت و ســود زيادی کسر نمی شود. يک 
ماه پیش هر مثقال طلای آب شده با قیمت 14میلیون 
و 658هزار تومان فروخته می شــد اما اگر ديروز برای 
خريد اين نوع طلا به بازار می رفتید، فروشــنده ها رقم 
15میلیون و 55هزار تومان را به شــما نشان می دادند. 
يعنی طلای آب شده در يک بازه زمانی يک ماهه حدود 
400هزار تومان رشد قیمت داشــته است. البته شايد 
اين رقم 400هزار تومانی خیلی به چشم خريدارانی که 
يک ماه پیش طلای آب شده خريدند، نیايد اما کسانی که 
سال پیش و يا شش ماه پیش وارد اين بازار شده اند، سود 
خوبی به دست آورده اند. کسانی که سال گذشته همین 
موقع يک مثقال طلای آب شده خريده اند، حالا حدود 
پنج میلیون تومان به ســرمايه آنها اضافه شده و حدود 
50درصد سود کرده اند. کسانی که شش ماه پیش و در 
اسفندماه سال گذشته به جای سرمايه گذاری روی دلار 
و سکه، طلای آب شده خريدند، در اين مدت حدود سه 
میلیون و 300هزار تومان به ســرمايه اولیه آنها اضافه 
شده اســت. نمودار عملکرد طلای آب شــده در سال 
جاری نشان می دهد، سقف قیمتی که اين نوع طلا در 
بازار تجربه کرده، 16میلیون و 795هزار تومان در روز 
25فروردين ماه بوده. کف قیمتی که طلای آب شده به 
آن رسید نیز، در روز پنجم خردادماه سال جاری ثبت 
شــد، در اين روز خريداران هر مثقال طــلا را با قیمت 

14میلیون و 191هزار تومان خريداری کردند.

   بازارکسبوکار

طلا در یک ماه زردتر شد
آبان فرزیان| حتم دارم خداوند در روز جزا، ايده پرداز 
کارت هديه بانکی را هم انــدازه مخترع USB و فناوری 
بلوتوث مکافات می کند. کارت هديه آن اوايل، گزينه بدی 
نبود. وارد بانک می شــديد و به متصدی باجه می گفتید 
بخشی از موجودی حســاب بانکی تان را به کارت بانکی 
ديگــری منتقل کند، رويــش اراجیف لــوس و بی مزه 
بنويسد، بگذارد توی پاکت و همراه برگه ای حاوی رمز، 
ببريد بدهید دست بنده خدايی ديگر. چرا؟ چون تولدش 
است يا بايد به مناسبت روز پدر و مادر موقعیت را جشن 

گرفت.
يک مرتبه خودم مرتکب چنین خبطی شــدم. متصدی 
باجه درحالی که تمام مدت شــوخی  می کرد و لبخندی 
پت وپهن روی صورتش بود، اطلاعــات گرفت و کارها را 
پیش برد. لحظه آخر در حالی که به نظرم کار تمام شده 
بود، گفتم لطفا رويش بنويسید »روز معلم بر شما مبارک 

باشه«. عجب گافی!
متصدی برگشــت ســمتم و با همان لبخند باسمه ای 
گفت: »بهتون نمیاد مدرسه بريد.« ابروهايم را به سمت 
هم فشرده کردم و روی پیشــانی ام، چین انداختم. بعد 
در جواب گفتم: »کارت را برای معلم پســرم ســفارش 
می  دهم.« دروغ می گفتم. فرزانه، دوســتم، معلم است و 
چون ظاهرا مدرسه ها جديدا بچه ها را از خريد هديه روز 
معلم منع می کنند، داشــت غصه می خورد. برای همین 
تصمیم گرفتم يک میلیون پول در قالب کارت هديه بهش 

بدهم، شايد از میزان غرهايش کاسته شد. 
متصدی بانک غافلگیر شــد. شــايد هم انتظار شنیدن 
چنین جوابی را نداشــت. ناگهان ســرعتش را بالا برد و 
کارت را گرفت ســمتم. با لحنی عاری از صمیمت گفت، 
بفرمايید. طبق عادت وسواس گونه، کارت را چک کردم 
و متوجه شدم روی آن نوشــته شده: »روزه معلم بر شما 

مبارک باشِ!«
اگر کارت هديه بین دو نفر ديگر رد وبدل می شــد يا آن 
کسره آخر را نمی گذاشت، احتمالا با ارفاق و اغماض از آن 
می گذشتم اما چون خودم خبرنگارم و می خواستم کارت 
را به دوست معلمم هديه بدهم، بهم برخورد. با لحنی که 
میزان خشمم را نشان دهد، پرسیدم: »املاتون ضعیفه؟« 
خنده عجیب و غريب دوبــاره روی صورت متصدی باجه 
برگشــت و از گلويش نجوايی ضعیف خارج شد. چیزی 
شبیه به »چیه؟« فهمیدم دارم کار بیهوده  انجام می دهم. 
تشکر کردم، کارت را گذاشتم توی کیفم و با همان غلط  

املايی های زشت، تحويل فرزانه دادم.
امیدوارم خدا از ســر تقصیراتم بگذرد. بالاخره آدم است 
ديگر و اشتباه می کند. منتها به شما توصیه می  کنم، گول 
نخوريد. کارت هديه بانکــی برخلاف آنچه برايش تبلیغ 
می کنند، انتخاب را هديه نمی دهد. حداقل بیشترشان 

مايه اعصاب خردی و مصیبت هستند. 
فرض کنیم يک کارت هديه برای دوستی تهیه کرده ايد. 
طرف می رود جلــوی باجه و می خواهد وجــه آن را نقد 
کند. دستگاه ATM روزانه بیش از 200هزار تومان پول 
به دارنده کارت نمی دهــد. اگر کارت هديه يک میلیونی 
داشته باشــد، مجبور اســت پنج روز به بانک برود و اگر 
برايش کارت هديه دو میلیونی خريده باشــید، شکنجه 

10روز زمان می برد. مسخره نیست؟
برخی از انواع کارت هديه را می توان به کمک دســتگاه 
عابربانک، به رمز دوم مجهز کرد تا در خريدهای اينترنتی 
قابل استفاده باشند. خودم تا چهارماه پیش، از کارت هديه 
 iBshop برای خريد واحدهای صندوق سرمايه گذاری در
اســتفاده می کردم ولی بــه بهانه مبارزه با پول شــويی 

جلويش را گرفتند.
انگار خود سیستم بانکی هم با کانسپ کارت هديه مشکل 
دارد. بعضی بانک ها حتی اجــازه نمی دهند برای کارت 
هديه رمز دوم بگیريد. پس می ماند خريد حضوری. اينکه 
برويد فروشگاهی و موقع حســاب و کتاب به فروشنده 
بگويید بخشی از مبلغ را با کارت هديه تسويه می کنید. 
ممکن است طرف کمی چپ چپ نگاهتان می کند که به 
خودش و تربیت خانوادگــی اش برمی گردد اما حتی اگر 
اين مرحله را هم ناديده بگیريد، معمولا به سختی می توان 
خريد را طوری مديريت کرد که دقیقا قیمتش با ارزش 

کارت هديه يکی باشد.
فکر کنید دوستتان با کارت هديه پیراهن جديدی بخرد 
اما در اصل قرار است تا صدسال آزگار هر بار با ديدن آن 
يادش بیايد همان پیراهنی است که با کارت هديه شما 
خريده ولی مجبور شده در نهايت 50هزار تومان از جیب 
خودش بپردازد. لعنتی! چه خفتی از اين بالاتر؟ بگذاريد 

بدترش را تعريف کنم.
دوست ديگرم چند وقت پیش ازدواج کرد. قبلا فامیل سر 
عقد به عروس و داماد سکه می دادند اما از وقتی قیمت طلا 
و خرج زندگی بالا رفته، ترجیح می دهم برايشان کارت 
صدآفرين بخرم. عروس و داماد در پايان همان مراســم، 
کلی کارت هديه نصیبشان شده بود. بعضی ها پنج تا کارت 
دومیلیونی تقديم کرده بودند. محاسباتم نشان می دهد تا 
وقتی بچه اولشان دنیا بیايد، بايد برای نقدکردن کارت ها 

به بانک رفت وآمد کنند.
هديه شايد برای ما مردمان عادی زحمت درست کند ولی 
برای بانک ها فرصتی ايده آل هستند. فرض کنید سالی 
يک میلیون کارت هديه صادر کنند و در فرآيند پیچیده 
خرج کردنشان به طور متوســط هزار تومان ته کارت هر 
کارت بماند. تقريبا می شود سالی يک میلیارد تومان پول 
بی حساب که معلوم نیست دقیقا از کجا می آيد و به کجا 

خواهد رفت.

   بیستون
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بیشترین 60 هزار و 150

66 هزار و 120

16 هزار و 467

هزار و 800

42 میلیون و 480 هزار

38 میلیون و 20 هزار

23 میلیون و 60 هزار

15 میلیون و 40 هزار

هفت میلیون و 20 هزار

سه میلیون و 537 هزار 

یک میلیون و 840 هزار

یک میلیون و 920 هزار

سه میلیون و 891 هزار

چهارمیلیون و 166 هزار

چهار میلیون و 209 هزار

سه میلیون و 990 هزار

پنج میلیون و 400 هزار

چهار میلیون و 432 هزار

سه میلیون و 790 هزار

11 میلیون

قیمتانواعپلوپزجدولقیمتطلاوارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

میگل

تولیپس

گوسونیک

زوله له

تولیپس

بیم

فیلیپس

تفال

ارشیا

فلر

کمترین 59 هزار و 485

65 هزار و 320

16 هزار و 277

هزار و 780

41 میلیون و 720 هزار

37 میلیون و 660 هزار

22 میلیون و 960 هزار

14 میلیون و 940 هزار

-

سه میلیون و 445 هزار 

GRC 135

RC-440-4

GRC-688

5L ZB600 

RC-441

RC1204

HD4515 

RK622825

PC-8080A

SC 333
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6
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9

10

یک میلیون و 680 هزار

شش میلیون و 390 هزار

یک میلیون و 900 هزار

سه میلیون و 200 هزار

شش میلیون و 100 هزار

دو میلیون و 630 هزار

9 میلیون و 190 هزار

11 میلیون و 990 هزار

19 میلیون و 920 هزار

دو میلیون و 650 هزار

قیمتپرفروشترینساعتهایهوشمند

شیائومی

هوآوی

شیائومی

گلوریمی

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

اپل

اپل

میبرو

 Redmi Watch 3 Active 

FIT 3

 Mi Band 8

M2 MAX 

Galaxy Watch4 Classic 46mm

Galaxy Fit3

Galaxy Watch6 44mm

SE 2023 Aluminum Case 40mm

Series 9 Aluminum 45mm

GS Pro

  اقتصاد به زبان ساده

ریخت و پاش برای مبارزه با فضولی
ارزان ترین گلس پرایوسی 120هزار تومان و گران ترین آن، دو میلیون و 

200هزار تومان قیمت دارد
حتما در مترو، تاکسی، محل کار يا حتی در مهمانی های 
خانوادگی، متوجه چشم هايی شده ايد که يواشکی به صفحه 
موبايل يا لپ تاپ شــما زل زده اند. رفتار آزار دهنده ای که 
باعث می شود حريم شخصی از بین برود و احساس ناامنی 
کنید. همین موضوع باعث شــده تا حفظ حريم شخصی 
دغدغه خیلی ها باشد؛ چون دوســت ندارند در اين دنیای 
متراکم کسی تو کارشان سرک بکشد. برای همین، خیلی ها 
دنبال ابزاری هســتند که جلوی اين چشم های زل زده را 
بگیرند. يکی از اين ابزارها، گلس محافظ گوشی و لپ تاپ 
است که به حفظ حريم خصوصی کمک می کند. با گلس يا 

محافظ صفحه نمايشی شخصی فقط فردی که مستقیم به 
صفحه گوشی موبايل نگاه می کند،  می تواند صفحه نمايش 
را ببیند و کسانی که کنار فرد هستند، هرچه زحمت بکشند 
و چشم هايشان را بچرخانند، جز صفحه سیاه رنگ چیزی 
نمی توانند ببینند. اين محافظ هــا جلوی هک ديداری را 
هم می گیرند. هک ديداری، زمانی اتفاق می افتد که افراد 
کنــاری می توانند چت ها و عکس های شــما را به راحتی 
ببینند و ممکن اســت اطلاعات مهمي مثل حساب های 
بانکی و رمزهای عبور مختلف در چنین موقعیت  هايی در 

خطر باشند.

    گلس ضد فضولی یا پرایوسی چیست و چگونه 
عمل می کند؟

گلس حفظ حريم شــخصی يا همان پرايوســی از نظر 
ظاهری با گلس های معمولی تفاوت زيادی ندارد. يعنی 
ظاهر عجیب و غريبی ندارد و قرار هم نیست، رنگ خاصی 
به گوشی شــما بدهد. فقط يک توانايی ضد جاسوسی 
دارد که يک فیلتر جداگانه اســت که روی گلس نصب 
شده و هیچکس جز کســی که گوشی در دستش است، 
نمی تواند اطلاعات صفحه نمايش تلفن همراه را ببیند. 
برای ســاخت گلس پرايوســی از تکنولوژی میکرولايه 
استفاده شــده که باعث می شود راســتای عبور نور در 
صفحه نمايش فقط از زاويه مســتقیم باشد و انتشار نور 
در زوايای 30، 60 يا 90درجه بــه صورت محدود انجام 
شود. درســت مثل صفحه نمايش لپ تاپ های قديمی. 
اين لپ تاپ ها به شکلی طراحی شده بودند که  اگر کنار 
مانیتور می نشستید، فقط يک مانیتور خاموش می ديديد. 

اين گلس ها هم در زاويه های بیــش از 45درجه صفحه 
نمايش موبايل را تاريک و مات می کنند، دقیقا مشــابه 
حالتی که گوشی خاموش است و فقط از روبه  رو تصوير 
واضح و شفاف مشاهده می شود. اين نوع گلس ها، مثل هر 
گلس ديگری از صفحه نمايش تلفن همراه، دربرابر خط 
و خش و ضربه نیز محافظت می کنند. از ديگر مزيت های 
اين مدل گلس، استفاده بدون دردسر در شب و تاريکی 
اســت؛ چون در شــب و در تاريکی، نور صفحه نمايش 
تلفن همراه شما افرادی که در کنارتان هستند را اذيت 
نمی کند. همچنین نور صفحه نمايش به خصوص هنگام 
استفاده در شب برای چشم ها بســیار مضر هستند، اما 
اين گلس های ضدفضولی، فیلتر نور آبی دارند. اين مدل 
فیلترها قابلیت چربی گريــزی و آنتی رفلکس دارند و به 
همین دلیل می توانند از آسیب به چشم ها هم جلوگیری 
کنند. البته وقتی از مزايای يک ابزار گفته می شود، بايد 
با معايب آن هم آشنا شــويد. يکی از مشکلات استفاده 

از گلس پرايوسی اين اســت که میزان روشنايی صفحه 
نمايش را کم می کنــد. البته می توان با بــالا بردن نور 
تلفن مشکل را حل کرد، اما اين کار باعث می شود باتری 
موبايل تان زودتر خالی شود. يکی ديگر از معايب استفاده 
از اين گلس اين اســت که همیشه بايد روبه روی صفحه 
نمايش باشید؛ چون با وجود گلس پرايوسی روی گوشی  
همیشه بايد در زاويه مقابل و در راستای چشمتان گوشی 
را قرار بدهید. اين مشــکل وقتی نمود پیدا می کند که 
بخواهید گوشی را به شخص ديگری نشان بدهید، چون 
با اين مدل گلس ها دو نفــر از زوايای مختلف نمی توانند 

به موبايل نگاه کنند.
   قیمت گلس پرایوسی چقدر است؟

قیمت گلس حفظ حريم خصوصی بسته به اينکه برای چه 
وسیله ای می خواهید استفاده کنید، متفاوت است. مثلا اگر 
می خواهید صفحه نمايش لپ تاپ خود را شخصی کنید، 
گلس های 14اينچ موجود در بازار بین 700هزار تومان تا 

يک میلیون و 100هزار تومان بســته به نوع برند لپ تاپ 
قیمت دارند. قیمت محافظ صفحه نمايش شیشه ای حريم 
شــخصی آيفون 14 و 15 نیز خیلی تنوع دارد اما اگر کف 
قیمت را در نظر بگیريم از  450هزار تومان شروع می شود 
و  قیمت مدل هــای معمولی آن  تا 700هــزار تومان هم 
می رســد. اما بعضی از گلس های پرايوسی موجود در بازار 
قابلیت هايی مثل ضدضربه را هم دارند که از آزمايش های 
تست سقوط توپ فولادی 100گرمی از فاصله يک متری 
سر بلند بیرون آمده اند، قیمت اين گلس ها در بازار از يک 
میلیون و 500هزار تومان تا دو میلیون و 200هزار تومان 
است. اگر گوشــی آيفون 13داريد برای خريد اين نوع از 
گلس ها بايــد بین 320 تا 480هزار تومــان هزينه کنید. 
خريد گلس پرايوسی برای کســانی که گوشی شیائومی 
دارند، بین 240هزار تومان تا 380هزار تومان خرج دارد. 
 ،A32 ،A20 قیمت گلس گوشی های سامســونگ مثل

A52 وA73  نیز بین 120 تا 220هزار تومان است.

   حکیمیه؛ حداقل ودیعه 400میلیون
حکیمیه در شرق تهران، شهرکی شامل سه فاز 
اســت که از شــمال به بزرگراه شــهید بابايی 
)تهران(، از جنوب به خیابــان دماوند، از غرب 
به 35متــری خیابان اتحاد و از شــرق به جاده 
تلو محدود می شــود. حکیمیه بــه علت تراکم 
جمعیــت پايین، آب وهوای خوب، دسترســی 
آســان به مرکز تهران و خارج از شهر شناخته 
می شود. اجاره خانه در حکیمیه متوسط است. 
مثلا شــما می توانید با پرداخــت 600میلیون 
تومان وديعه و ماهی 15میلیــون و 500هزار 
تومان يک خانه 100متری را که ســال 1401 

ساخته شده را داشته باشید. اين خانه دوخوابه 
بوده و در طبقه چهاردهم ساختمانی 19طبقه 
قرار گرفته و دارای انباری، پارکینگ و آسانسور 
اســت. معماری داخلــی واحد نســبتا جذاب 
است و نور خوبی دارد. گزينه ديگر 75متری و 
يک خوابه است و سال 1388 ساخته شده. برای 
اينکه بتوانید ســاکن چنین خانه ای شويد بايد 
255میلیون تومان به عنــوان وديعه بپردازيد و 
ماهی پنج میلیون و 500هزار تومان پول بدهید. 
واحدی که حرفش را می زنیــم، در طبقه اول 
قرار گرفته و فاقد آسانسور، انباری و پارکینگ 
اســت. با ماهی 18میلیون تومــان می توانید 

ســاکن واحدی 95متری و پنج سال ساخت در 
حکیمیه شــويد که دوخوابه بــوده و در طبقه 
سوم ساختمانی پنج طبقه قرار گرفته. اين خانه 
فول امکانات است و در فاز سه قرار گرفته و دو 
اتاق خواب دارد که هر دو مســتر هســتند. نور 
واحد خوب و زياد اســت و دسترسی مناسبی 
به اماکن خريد و درمانــی دارد. اگر دنبال رهن 
باشید، يکی از گزينه های آگهی شده مربوط به 
واحدی 130متری و پنج سال ساخت و دوخوابه 
اســت که با يک میلیارد و 350 میلیون تومان 
می توانید ساکنش شــويد. اين خانه معماری 
داخلی چشم نوازی دارد و نورش هم زياد است 

و در طبقه ســوم قرار گرفته. خانه مورد نظر ما 
از امکاناتی چون آسانســور، انباری و پارکینگ 
بهره برده و بالکن و برق اضطراری دارد. خانه ای 
101متری که ســال 1398 ســاخته شــده و 
يک خوابه اســت، با 400 میلیون وديعه و ماهی 
27 میلیون تومان اجاره، آگهی شده. اين خانه 
در طبقه 12 قرار گرفته و دارای امکانات کامل 
است. اين ساختمان به سالن ورزشی مجهز بوده 
و لابی نسبتا لوکسی داشته و لابی من 24ساعته 
در آن حضور دارد. البته واحدی که در مورد آن 
می گويیم از نظر نــور، حرف زيادی برای گفتن 
ندارد اما وجود کمد ديواری های بزرگ، می تواند 

اين نقص را جبران کنــد. درصورتی که دنبال 
واحدهای کوچک تر باشــید، خانه ای 74متری 
که سال 1394 ساخته شده و دوخوابه است را 
می توانید با 950 میلیون تومان رهن کنید. اين 
خانه در طبقه پنجم ساختمانی شش طبقه قرار 
گرفته و دارای آسانسور، انباری و پارکینگ است 
و دسترسی خوبی به مراکز خريد و درمانی دارد. 
وجود بالکن و کمدديواری جادار از ديگر امکانات 
واحد موردنظر ما به حســاب می آيد. در حوالی 
سازمان آب حکیمیه می توانید با 600 میلیون 
تومان خانه ای 60 متــری و يک خوابه را رهن 
کنید که سال 1389 ساخته شده و در طبقه اول 
قرار گرفته و آسانسور، انباری و پارکینگ دارد. 
اين خانه ويوی خوبی دارد و مورد بازسازی قرار 

گرفته است.

   شهرک امید؛ حداقل ودیعه 600 میلیون
شــهرک امید در شــمال شــرقی تهران و در 
مجاورت پــارک جنگلی لويزان قــرار گرفته 
است. اين شهرک شــامل حدود دو هزار واحد 
مســکونی در قالب 18برج و 54 خانه ويلايی 
اســت و جمعیت ســاکن در آن حدودا هشت 
هزار نفر برآورد می شــود. اين شهرک در میان 
جنگل لويــزان و بوســتان جنگلــی ياس در 
محدوده شــمیرانات واقع شــده و در منطقه 
چهار شهرداری تهران قرار دارد. طبق ادعاها، 
شهرک امید تنها شهرک مسکونی در کل ايران 
است که تاکنون موفق شــده گواهینامه های 
ايزو 9001 و ايزو 14001 در مديريت کیفیت 
و سلامت محیط زيســت را از موسسه گاردين 
انگلســتان دريافت کند. در اين شهرک، مراکز 
تفريحی و تحصیلی وجود دارد که ساکنان را از 
بیرون شهرک بی نیاز می کند. در اين شهرک با 
دو میلیارد و 100 میلیون تومان می توانید يک 
خانه 133متری را رهن کنید که دوخوابه است 
و در طبقــه چهارم ســاختمانی 14طبقه قرار 
گرفته. اين خانه آسانسور و انباری دارد اما فاقد 
پارکینگ اســت و از نگهبانی 24ساعته، سالن 
ورزشی و بالکن برخوردار شده است. خانه يکبار 
بازسازی شده و نور خوب و پنجره های بلندی 
دارد. با همیــن متراژ می توانید ســراغ گزينه 
ديگری برويــد که مورد بازســازی قرار گرفته 
و دوخوابه اســت. برای اجاره چنین واحدی، 
بايد علاوه بر 600 میلیون تومان وديعه، ماهی 
15 میلیون تومان هم به عنوان اجاره بپردازيد. 
واحد موردنظر در طبقه ششــم قــرار گرفته و 
دارای آسانسور، انباری و پارکینگ است و نور 
زياد، آشپزخانه بزرگ، اتاق های دلباز و ... دارد و 

از لابی من 24 ساعته برخوردار است.

گزينه بعدی جزو واحدهــای 165متری اين 
شهرک به حســاب می آيد که دوخوابه است و 
ويوی بســیار عالی دارد. اين خانه که در طبقه 
اول ساختمان 14طبقه قرار گرفته،  آسانسور، 
انباری و پارکینگ دارد و قابلیت تمديد تا چند 
سال را دارد. اين خانه تنها در بخش آشپزخانه، 
بازسازی شده است. وديعه آن دو میلیارد تومان 
و اجــاره اش ماهی 15 میلیــون تومان تعیین 
شــده. يک 160متری ديگر هم آگهی شــده 
که ســه خوابه است و نشــان می دهد در طول 
سال های اخیر بازسازی شــده. اين خانه با دو 
میلیارد و 500 میلیون تومان قابل رهن بوده و 
در طبقه دوم ساختماني 14طبقه قرار گرفته 
و آسانســور، انباری و پارکینگ دارد. وجود دو 
بالکن، نور زياد و سرايدار 24ساعته از امکاناتی 
به حســاب می آيد که باعث شــده مالک اين 
رقم را برای رهــن درنظر بگیرد. بــرای اينکه 
خانه 135متری و دوخوابه را که ســال 1400 
بازســازی شــده رهن کنید، بايد دو میلیارد و 
100 میلیون تومان پول بدهیــد. اين خانه در 
طبقه آخر ســاختمان 15طبقه قرار گرفته و 
دارای آسانسور، انباری و پارکینگ است و صفر 
تا صد آن بازسازی شده. ويوی آن بدون مشرف 
بوده و دو بالکن و فضای باربیکیو دارد و داراي 
نور فراوان است. در نهايت با 700 میلیون تومان 
وديعه و ماهی 30 میلیون تومان می توانید سراغ 
يکی از واحدهای 130متری برويد که سه خوابه 
بوده و مورد بازسازی قرار گرفته. امکانات اين 
خانه کامل اســت، در طبقه چهارم واقع شده، 
ويوی آن به سمت شــهر و جنگل است، بالکن 

وسیعي دارد و نور آن هم خوب است.

   شــهرک اکباتــان؛ حداقــل ودیعــه 
200 میلیون

شهرک اکباتان در غرب تهران قرار گرفته و يکی 
از قديمی ترين شــهرک های پايتخت اســت که 
نزديک به 50سال سن دارد. اين شهرک از شرق 
به کوی بیمه و شهرک آپادانا، از شمال به اتوبان 
تهران کرج، از غرب به نمايشگاه صنايع هواپیمايی 
و از جنوب به بزرگراه شــهید لشگری می رسد. 
گفته می شود اين شــهرک در برابر زمین لرزه تا 
9ريشتر مقاوم اســت اما اين ادعا، منتقدينی هم 
دارد. دسترسی به بیمارســتان، حداقل دو مرکز 
خريد، سینما، مدرســه، کافه و رستوران و البته 
وجود يک ايســتگاه مترو در فاز دو شهرک باعث 
شــده تا بســیاری از افراد نیازی نبینند تا مدام 
برای کارهای ريز و درشت از داخل شهرک خارج 
شوند. در اين شــهرک انواع واحدهای مسکونی 
مثل ســوئیت تا خانه های وســیع دوبلکس در 

دسترس است. برای نمونه اگر بخواهید يک واحد 
دوبلکس 137متری و دوخوابه را رهن کنید، بايد 
يک میلیــارد و 450 میلیون تومان پول داشــته 
باشید. اين واحد در طبقه اول قرار گرفته و دارای 
آسانسور، انباری و پارکینگ است و بازسازی شده. 
همزمان می توانید واحــد 66متری يک خوابه را 
در اين شــهرک با 200 میلیون تومــان وديعه 
اجاره کنید. البته به شــرط اينکه بتوانید ماهی 
23 میلیون تومان هم اجــاره بپردازيد. اين خانه 
در طبقه سوم قرار گرفته و آسانسور دارد اما فاقد 
انباری و پارکینگ بوده و بــه مراکز خريد و مترو 
نزديک است. گزينه بعدی هم همین حدود متراژ 
دارد. با اين تفاوت که يک خوابه است و بازسازی 
آن به دهه80 برمی گردد و چنــدان تمیز به نظر 
نمی رسد. اين خانه با 300 میلیون تومان پول پیش 
و ماهی 18 میلیون تومان برای اجاره، آگهی شده 
و در طبقه هفتم ساختمان 11 طبقه قرار گرفته. 
از نظر امکانات، خانه دارای آسانسور و پارکینگ 
است و انباری ندارد و از آنجايی که در فاز دو قرار 
گرفته، دسترســی آن به مترو آســان است. اگر 
برايتان بازســازی خانه چنــدان اهمیتی ندارد، 
می توانید واحد 60متری ديگری را با 250 میلیون 
تومان وديعــه و ماهی 20 میلیــون تومان اجاره 
کنید. اين خانه در طبقه ســوم از ســاختماني 
12طبقه قرار گرفته و آسانسور و انباری دارد اما 
فاقد پارکینگ اســت. اگر دنبال واحدی متوسط 
باشــید، با 500 میلیون تومان وديعــه و ماهی 
25 میلیون تومان اجاره می توانید ســراغ واحد 
106متری برويد که دوخوابه و فول امکانات است 
و در فاز دو قرار گرفته. در آگهی اين واحد،  آمده 
است که دسترسی خوبی به مراکز تفريحی و مترو 
و ... دارد. خانه بازسازی شده و تمیز و مرتب به نظر 
می رسد. خانه 188متری چهارخوابه در اکباتان 
با يک میلیارد تومان وديعــه و ماهی 36 میلیون 
تومان آماده اجاره است. اگر بخواهید آن را رهن 
کنید بايد دو میلیارد و 300 میلیون تومان هزينه 
کنید. اين خانه در طبقه پنجم قرار گرفته و دارای 
آسانســور، انباری و پارکینگ است و در دهه80 
بازسازی شــده. اگر دنبال ســوئیت باشید، يک 
گزينه 43متری در بیــن آگهی ها وجود دارد که 
با 200 میلیون وديعــه و ماهی 16 میلیون تومان 
می توانید ساکنش شويد. خانه در طبقه دوازدهم 
قرار گرفته و انباری ندارد؛ اما دارای آسانســور و 

پارکینگ است.

   شــهرک ولیعصــر؛ حداقــل ودیعــه 
200 میلیون

شــهرک ولیعصر بخش بزرگی در منطقه 18 
تهران اســت که منطقه پرجمعیت و وسیعی 

را تشــکیل می دهد و با مناطــق 9، 17، 19 
و محلات يافت آبــاد، نعمت آبــاد، تولیددارو، 
وصفنارد و فلاح مجاور است. وجود پارک های 
متعدد، ســالن های ورزشــی و بازارهای مهم 
در اطراف شــهرک ولیعصر باعث اهمیت آن 
شده. اين شهرک در جنوب تهران فضای سبز 
قابل قبولی دارد و اجاره خانه ها در آنجا نســبتا 
کم اســت. بخش های زيادی از اين شــهرک 
دارای بافت فرســوده اســت. هرچه به سمت 
بخش جنوبی اين محلــه برويد، تعداد خانه ها 
و مغازه ها محدود می شود. قسمت های شمال 
شــهرک ولیعصر دارای کوچه هــای عريض و 
بیشــتر بوســتان های واقع در بخش شمالی 

شهرک هستند.
اگر دنبال واحد 66متری در اين شهرک باشید 
که يک خوابه است و سال 1386 ساخته شده 
و در طبقــه چهــارم ســاختمانی چهارطبقه 
قرار گرفتــه، به 350 میلیون تومــان وديعه و 
ماهی دو میلیــون تومان اجاره نیــاز خواهید 
داشت. اين خانه آسانســور ندارد اما از انباری 
و پارکینگ برخوردار شده. دسترسی خوب به 
داروخانه و مدرسه و ســوپر مارکت از امکانات 
چنین واحدی به حساب می آيد. شما هم زمان 
می توانید واحدی 60متــری و يک خوابه را در 
اين شهرک با 550 میلیون تومان رهن کنید. 
خانه ای که در مــوردش صحبت می کنیم،  در 
طبقه چهارم قــرار گرفته و دارای آسانســور، 
انباری و پارکینــگ بوده و نــور خوبی دارد و 
معماری داخلی آن قابل توجه است. دسترسی 
به بی آر تی و مترو از امکاناتی است که در آگهی 
چنین واحدی ذکر شــده. درصورتی که دنبال 
خانه کوچک تر باشید، گزينه بعدی 47متری و 
يک خوابه است و نور زيادی دارد. ساختمان در 
سال 1388 ساخته شده و برای سکونت در آن 
بايد 200 میلیون تومان وديعه بپردازيد و ماهی 
پنج میلیون تومان اجــاره بدهید. واحدی که 
حرفش را می زنیم در طبقه چهارم قرار گرفته 
و فاقد آسانســور اســت اما انباری و پارکینگ 
دارد. واحدهای بزرگ تر هم کم نیستند. مثلا 
برای رهن واحد 120متری که ســال 1390 
ساخته شــده و دوخوابه است و در طبقه سوم 
قرار گرفته، بايد 900 میلیون تومان پول داشته 
باشــید. اين خانه فاقد آسانســور است و فقط 
پارکینــگ و انباری دارد. بــرای رهن خانه اي 
85متری که سال ســاخت آن 94 است و دو 
اتاق خواب دارد، بايد 800 میلیون تومان هزينه 
کنید. اين خانه در طبقه اول قرار گرفته و دارای 
آسانسور، انباری و پارکینگ است و دسترسی 

خوبی دارد.

اینجا همه امکانات در دسترس است اما...
اجاره خانه در منتهی الیه شمال، جنوب، غرب و شرق تهران چقدر است؟

گروه بازار| شهرک حکیمیه در شرقی ترین نقطه تهران، یکی از محله هایی است که دسترسی خوبی به مراکز خرید و درمانی و مدرسه و ... دارد. این امکانات باعث می شود تا ساکنان برای 
برطرف کردن نیازهای روزانه خود، نیاز چندانی به خروج از حوالی حکیمیه نداشته باشند. این خصوصیت تنها به این نقطه از تهران مربوط نیست. در شمال شرق، شهرک امید قرار دارد 
که یکی از گران ترین و استانداردترین شهرک هاست و در غرب شهرک اکباتان با حدود 50سال سن، چنین امکاناتی را دارد. از طرف دیگر اگر می خواهید هزینه کمتری بابت اجاره یا رهن 

خانه بپردازید، در جنوب پایتخت می توانید سراغ شهرک ولیعصر بروید که دارای دسترسی کامل به امکانات مورد نیاز یک خانواده است.
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هر غذای نشاسته ای مانند برنج، ماکارونی و نان، زمانی که پخته می شود و آن را در 
يخچال می گذاريد و فردا دوباره آن را گرم می کنید اصطلاحا ماده ای به نام نشاسته 
مقاوم تولید می کند که نفاخ است، اما باعث می شود نشاسته قند کمتری تولید کند در 

نتیجه برای افرادی که مشکل چاقی و ديابت دارند مفید و سودمند است.
در شبکه های اجتماعی اخیرا به طور خاص توصیه هايی درباره شیوه های نگهداری نان 
می شود، يکی از کاربران به تازگی نکات مثبتی درباره گرم کردن نان در توستر يا فر 
نوشته »در صورت گرم کردن نان نشاسته اش تبديل به نشاسته مقاوم و غیرقابل هضم 
می شود )غذای مناسب برای پروبیوتیک های داخل روده( و از همه مهمتر شاخص 
گلیسمی نان هم کاهش می يابد.« دکتر منصور رضايی، متخصص تغذيه هم  در گفت 
و گو با همشهری آنلاين اين نکته را تايید می کند، اما درباره فوايد و مضرات گرم کردن 
نان با تجهیزات برقی همچنین وضعیت کنونی نان در ايران و راهکار هايی که از طريق 

آن می توان به نان با کیفیتی دست يافت نیز توصیه هايي داشته.
رضايی با تائید مضرات دوباره گرم کردن نان و انواع غلات و محصولات نشاسته ای به 
فوايد آن برای افراد ديابتی و چاق اشاره کرد و گفت: ما در تغذيه توصیه جهانی نداريم، 
ياد می گیريم مواد غذايی را کی، کجا، چه وقت و چگونه بخوريم. زمانی که هر غذای 
نشاسته ای مانند برنج، ماکارونی و گندم پخته می شوند و آن را در يخچال می گذاريد و 
فردا دوباره آن را گرم می کنید اصطلاحا ماده ای به نام Resistant Starch )نشاسته 
مقاوم( تولید می کند که نفاخ است، اما باعث می شود نشاسته قند کمتری تولید کند 

در نتیجه برای افرادی که مشکل چاقی و ديابت دارند کمک کننده است.
او ادامه داد: به عنوان کارشــناس تغذيه به يک فرد ديابتی يــا چاق می گويم برنج، 
ماکارونی، گندم و سیب زمینی کهنه بخور، يک روز بعد از طبخ که غذای نشاسته ای 
را از يخچال در می آوريد و آن را گرم می کنید، توجه کنید که غذا حتما وقتی که از 
يخچال بیرون می آيد بايد گرم شود تا بار میکروبی آن کم شود. زمانی که مجددا اين 
غلات گرم می شوند )اصطلاحا به آن غلات کهنه می گويیم( نشاسته مقاوم آن نسبت 
به روز اول بالا می رود و هضم و جذب آن سخت تر می شود، مقداری نفاخ می شود که 
برای افراد عادی ناخوشايند است، اما در کل اگر يک فرد ديابتی يا چاق اين کار را انجام 
دهد، در دراز مدت از آن سود می برد. البته اين فقط برای افراد ديابتی و چاق سودمند 
است و نه برای افرادی که از نظر سلامت مشکلی ندارند. برای افراد عادی توصیه به 
تازه خوری است. در هر صورت زمانی که ما غذايی را در يخچال يا فريزر می گذاريم 

بخشی از ارزش غذايی آن از بین می رود.
اين متخصص درباره بهترين مکان های نگهداری نان هم بیان کرد: اگر کمتر از 12 
ساعت بخواهیم نان را نگه داريم جای نان و ســفره برای نگهداری آن بهترين مکان 
است. ولی اگر بیش از يک روز بخواهیم آن را نگه داريم فريزر بهترين پیشنهاد خواهد 

بود. در داخل فريزر ماندگاری و کیفیت نان بهتر حفظ می شود.

یک ترفند برای کنترل قند نان
فایده گرم کردن نان های فریزی برای دیابتی ها

     ترفند

پروتئین برای عملکرد های بدن لازم اســت و می توانید آن را 
در انواع غذا ها پیدا کنید، از لبنیــات کم چرب گرفته تا توفو. 
اما همه منابــع پروتئین کیفیت يکســان ندارند. به طورکلی 
میزان پروتئیــن موردنیاز روزانه افراد بزرگســال حدود 0.8 
گرم به ازای هر کیلوگرم از وزن بدن اســت. شما چه قصدتان 
حفظ سلامتی باشد و چه کاهش وزن، لازم است هر روز مقدار 
مناسبی پروتئین دريافت کنید. به گزارش سلامت نیوز، نوع 
پروتئینی که می خوريد می تواند نقش مهمی در مديريت يک 
وزن سالم داشته باشد. امروزه بیشتر از هر زمان ديگری افراد 
به میزان پروتئین مصرفی خود اهمیت می دهند. اما اين فقط 
میزان پروتئین مصرفی نیست که اهمیت دارد، بلکه نوع و منشأ 
اين پروتئین نیز مهم است. به طورکلی افراد می توانند پروتئین 
موردنیاز خود را از منابع حیوانی مثل مرغ و ماهی و تخم مرغ 
يا از منابع گیاهی مثل آجیل و حبوبات و غلات کامل دريافت 
کنند. هر چند بیشتر افراد پروتئین را فقط به گوشت مربوط 
می دانند؛ اما کارشناســان می گوينــد پروتئین های گیاهی 
می توانند گزينه های سالم تری باشند، خصوصاً برای افرادی که 

به دنبال کاهش وزن يا مديريت وزن خود هستند.
اطلاعات به دست آمده نشان می دهد پروتئین های گیاهی از 
جهت تأمین اين ماده مغذی مهم برای بدن انســان، به اندازه 

پروتئین های حیوانی مؤثرند. حتی منابع گیاهی پروتئین در 
مقايسه با منابع حیوانی آن به طورکلی سالم تر و مفیدترند.

پروتئین می تواند متابولیسم را بهبود بخشد و ازاين رو، مصرف 
بیشتر اين ماده مغذی منجر به احساس سیری بیشتری در فرد 
می شود. پروتئین نه تنها به شما کمک می کند سیر شويد، بلکه 

طولانی مدت تر هم سیر نگهتان می دارد.
پروتئین های گیاهی شايد گزينه های سالم تری باشند؛ اما لزوماً 
به اين معنی نیســت که همه بايد گیاهخوار يا خام گیاهخوار 
شوند. هر درشت مغذی از جهت مدت زمان لازم برای گوارش و 
هضم در سیستم گوارش، متفاوت است. در مورد پروتئین بايد 
بدانید که مدت زمان بیشتری طول می کشد تا اين ماده مغذی 

تجزيه و گوارش شود و در نتیجه به انرژی بیشتری نیاز دارد.
پروتئین علاوه بر اينکه به کاهــش وزن بهتر کمک می کند، 
بخش مهمی از حفظ ســلامت بدن در زمانی است که کالری 
مصرفی خود را کاهش می دهید. وقتی وزن کم می کنید، علاوه 
بر چربی، مقداری از توده عضلانی خود را نیز از دست می دهید؛ 
بنابراين برای حفظ عضلات در روند کاهش وزن لازم اســت 
به اندازه کافی پروتئین به بدن خود برســانید. از جهت منشأ 
پروتئین، متخصصین اتفاق نظر دارند که پروتئین های گیاهی 
برای بدن سالم ترند. يکی از دلايل اين است که منابع گیاهی 

پروتئین نسبت به منابع حیوانی اين ماده مغذی، فیبر بیشتری 
دارند. اما گفته می شود که از جهت کاهش وزن، فقط پروتئین 
اهمیت ندارد و فیبر نیز بسیار مهم است. پروتئین های حیوانی 
به انــدازه پروتئین های گیاهی فیبر ندارنــد. مثلًا يک فنجان 
لوبیای سیاه حدوداً 42 گرم پروتئین و 30 گرم فیبر دارد. اما 
نصف فیله ماهی تقريباً 43 گرم پروتئین، اما فقط 4 گرم فیبر 
دارد. فیبر به شما کمک می کند مدت زمان بیشتری سیر بمانید 
و ســلامت روده هايتان را نیز بهتر می کند. همه اين موارد به 
کاهش وزن کمک می کنند. هر چند نوع خاص پروتئین و شیوه 
پخت آن نیز تأثیرگذار و مهم است؛ اما به طورکلی پروتئین های 
گیاهی نسبت به پروتئین های حیواني دارای چربی های اشباع 
کمتری هســتند. توصیه می کنیم از مصرف غذا های بســیار 

فرآوری شــده پرهیز کنید، زيرا باعث می شود کالری زيادی 
از طريق چربی های اشباع وارد بدنتان کنید. غذا های فرآوری 
شده نه تنها کالری بیشتری دارند؛ بلکه اثرات مخربی بر بدن 
می گذارند. مصرف زياد گوشت قرمز، خصوصاً فرآوری شده، 
با افزايش ريســک ديابت نوع دوم، بیماری قلبی و مرگ ومیر 
مرتبط است. به طورکلی میزان پروتئین موردنیاز روزانه افراد 
بزرگسال حدود 0.8 گرم به ازای هر کیلوگرم از وزن بدن است. 
شما چه قصدتان حفظ سلامتی باشد و چه کاهش وزن، لازم 

است هر روز مقدار مناسبی پروتئین دريافت کنید.
اينکه پروتئین موردنیاز خود را از چه منابعی دريافت می کنید 
مهم است و توصیه می شود از پروتئین های گیاهی بیشتر در 

رژيم غذايی خود استفاده کنید.

ارتباط گیاه خواری 
و اضافه وزن

برای کاهش وزن پروتئین های گیاهی بهترند  یا حیوانی؟

     توصیه

ماهی های شمال از نظر پروتئین بســیار غنی هستند و در عین 
حال از ماهی های جنوب خوشمزه ترند، اما عناصر ضروری و موثر 
در ارزش غذايی آن ها کمتر از ماهی های جنوب است.  به گزارش 
همشهری آنلاين، تنوع آبزيان و ماهی ها در دريا های شمال و جنوب 
کشور فراوان است، با اين حال کیفیت و طعم مزه ماهی های شمال 
با ماهی های دريا های جنوب متفاوت اســت؛ در حالی که به باور 
بسیاری ماهی های شمال طعم و مزه بهتری نسبت به ماهی های 
جنوب دارند، اما برخی هم می گويند که فوايد جنوبی ها از شمالی ها 
بیشتر است. دکتر محمدعلی باقری، متخصص تغذيه درباره ارزش 
غذايی ماهی های جنوب کشور گفت: ارزش غذايی ماهی ها يا آبزيان 
به کیفیت آبی که در آن پرورش داده می شوند باز می گردد. معمولا 
ماهی های آب های شــور به دلیل غنی بودن ايــن آب ها از املاح 
دارای ارزش غذايی بالاتر هستند. بار املاح و عناصری که در ارزش 

غذايی موثر هستند را بیشتر در آب های دريا های آزاد و اقیانوس ها 
می بینیم، البته ماهی های اقیانوســی از نظر ارزش غذايی بالاتر از 
دريا های آزاد هستند. او درباره دلايل تفاوت آب های دريای شمال 
با حنوب بیان کرد: در دريای خزر در شــمال ايران يک تلورانس 
محدودی از ترنس المنت ها يا عناصر ضروری و معدنی در ارزش 
غذايی داريم، اما در آب های جنوب به دلیل اينکه به آب های آزاد و 
اقیانوس ها راه دارند گستردگی طیف عناصر موثر در ارزش غذايی 
نسبت به دريای شمال بالاتر اســت. اين متخصص تغذيه با بیان 
اينکه عناصر موثر و ضروری در آب های جنوب بیشتر فلزات قلیايی 
است، عنوان کرد: منیزيم يکی از شاخص های آن است. کلسیم نیز 
يکی ديگر از شاخص های آن محسوب می شود. ترکیبات لیتیوم 
و پتاسیم نیز از عناصر ضروری در آب های جنوب کشور هستند. 
اين ها عناصری است که در آب های شور و آزاد به وفور ديده می شود. 

ماهی هايی که در اين فضا پرورش داده می شوند يا زيست می کنند 
معمولا غنی از امــلاح و عناصر موثر و ضــروری در ارزش غذايی 
هســتند. در واقع آبزيانی که در دريای جنوب زندگی می کنند به 
دلیل اينکه خلیج فارس و دريای عمان بــه آب های آزاد راه دارند 
دارای سطح بالايی از املاح هستند. باقری درباره ماهی های شمال 
توضیح داد: ماهی های شمال از نظر پروتئین بسیار غنی هستند و 
در عین حال از ماهی های جنوب خوشمزه ترند، اما عناصر ضروری و 

موثر در ارزش غذايی آن ها کمتر از ماهی های جنوب است.
اين متخصص تغذيه درباره تاثیر آلاينده های فاضلاب بر کیفیت 
ماهی ها گفت: در شــمال ما يک درياچه داريم که دسترسی به 
آب های آزاد ندارد. به دلیل ســر ريز شــدن آب فاضلاب به اين 
درياچه، آلودگی در منطقه نزديک به اين سر ريز ها تا حد زيادی 
انباشته شده است. آلودگی آب دريا می تواند بر کیفیت ماهی ها 

و آبزيان آن تاثیر بگذارد. اين مســئله به طور ويژه توجهم را به 
خود جلب می کند. در زمانی که به شمال می روم تلاش می کنم 
از مناطقی که دور از سر ريز های فاضلاب به آب دريا قرار دارند، 
ماهی بخرم. حتی در نزديکی کرانه های دريا های جنوب و مناطق 
نزديک به ساحل و مکان هايی که حالت باتلاقی يا هور دارد، اين 

حساسیت به آلاينده های فاضلاب نیز وجود دارد.

نگاه علمی به یک دعوای قدیمی
ماهی شمال بهتر است یا جنوب؟

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان آذربایجان شرقی:
یول تاپ ۲ یک طرح استانی ملی و اثرگذار است

هفت صبح - لیلا پاشایی: 
جوانان  امور  و  فرهنگی  معاون 
جوانان  و  ورزش  کل  اداره 
آذربایجان شرقی با اشاره به رتبه 
پنجم آذربایجان شرقی در اعطای 
در کشور  ازدواج  تسهیلات حوزه 
بعد از استان های تهران، مازندران، یزد، گیلان، افزود: طی چهار ماه اول 
سال جاری، ۷ هزار و ۹۵۸ فقره وام ازدواج معادل ۴۳.۷۳ درصد متقاضی 
در استان وام دریافت کرده است. امیر تقی زاده، ضمن تبریک روز خبرنگار و 
اشاره به نقش حیاتی خبرنگاران برای اطلاع رسانی، اظهار کرد: یکی از حوزه 
هایی که همیشه مدیرکل ورزش و جوانان به جد پیگیر امورات آن هستند 
معاونت فرهنگی و امور جوانان است که در حوزه های مختلف برنامه های 
متنوعی را انجام می دهیم. وی افزود: اولویت ما این است که اولا در سطح 
ملی برگزار شود و نهایتاً خوشبختانه جزو دستگاه هایی هستیم که طرح ها و 
ایده های مختلفی که در حوزه جوانان استان برگزار می شود به عنوان الگو 
در سطح کشور ارائه می شود. وی افزود: از اموراتی که در حوزه جوانان است، 
پیگیری جلسات ستاد ساماندهی امور جوانان می باشد در این راستا تاکنون ۲ 
جلسه استانی برگزار شده و با توجه به شرایطی که در استانمان به وجود آمده 
است و فرمانداران درگیر انتخابات بودند موقتا، متوقف شده است. تقی زاده 
به برگزاری کارگاه های آموزش ازدواج، اعطای مجوز مراکز مشاوره تخصصی 
ازدواج و خانواده در سطح استان اشاره کرد و افزود: ۵۹ مرکز در حوزه ارائه 
مشاوره خانواده و ۶ مرکز همسان گزینی در سطح استان، فعالیت می کنند که 
خدمات رایگان برای نیازمندان این حوزه انجام می دهند و تمامی این حمایتها، 
در همه شهرستان های استان وجود دارد و تلاش می کنیم تا این حمایت 
ها، در بخش ها و روستاهای هر منطقه اتفاق بیافتد.  وی بیان کرد: در سال 
۱۴۰۲، بیش از ۶۶۶ کارگاه ازدواج در حوزه های مختلف برگزار کرده ایم که 
برگزاری این کارگاه ها، امسال نیز ادامه دارد. تقی زاده با تاکید به اینکه در 
بحث ازدواج تلاشمان این است که آگاهی بخشی اتفاق بیفتد، گفت: در سطح 
استان، برای حوزه های علمیه، پادگانها، مدارس و حتی کارخانجات کارگاه 
های آموزشی ازدواج و خانواده برگزار کرده ایم. وی در ادامه به تسهیل ازدواج 
جوانان اشاره و اعلام کرد: به دلیل عدم همکاری که از طریق بانک ها صورت 
گرفته است، امسال کسانی که در نوبت دریافت وام ازدواج   هستند در سطح 
بالایی است که با پیگیری های شورای عالی جوانان و وزارت ورزش و جوانان، 
این مهم در حال تسهیل است. تقی زاده، فعالیت های سازمان های مردم نهاد 
)سمن ها( در سطح استان را مورد اشاره قرار داد و افزود: در سطح استان 
NGO ،۳۲۶ فعالیت می کنند که به لحاظ تعداد، بیشترین تعداد سمن در 
سطح کشور در حوزه های مختلف است.  وی بیان کرد: ۲۱، سمن در حوزه 
خدمات، ملزومات و تسهیلات حوزه ازدواج در راستای آسان سازی ازدواج با 
هزینه های بسیار پایین برای زوج های جوان، فعالیت می کنند. وی به برنامه 
های متنوعی که سمن ها انجام می دهند اشاره کرد و افزود: ۱۴ سمن، فقط 
در حوزه ورزش، تفریحات و سرگرمی های سالم فعالیت می کنند، در حوزه 
نجوم، علمی- پژوهشی، خلاقیت و نوآوری و کارآفرینی فعالیت می کنند که 
نمودهایشان را در برنامه های مختلف می بینیم. تقی زاده با اشاره به اینکه 
کلیه اعتباراتی که برای جوانان از طریق سمن ها هزینه می شود در قالب فصل 
پنج پرداخت می شود، افزود: هر سمنی که مخاطب حوزه جوان باشد، کار 
برای جوانان انجام دهد، دارای شناسه ملی بوده و شماره حساب داشته می 
توانیم تفاهم نامه منعقد کرده و برون سپاری امورات انجام دهیم. وی گفت: 
یکی از موضوعات مهمی که در اداره ورزش و جوانان در سال ۱۴۰۲ـ۱۴۰۳ 
اتفاق افتاد، موضوع اشتغال جوانان است که اعتبارهای بسیار خوبی به این 
حوزه اختصاص یافته است. معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش 
و جوانان آذربایجان شرقی، به طرح دهیار همیار که در حال برگزاری است، 
اشاره کرد و افزود: در ۲ بخشداری یامچی و خواجه، دهیاران را به اردوهای 
یک روزه برده ایم و در سال جاری، ۱۹۶۴ دهیار در سطح استان را با هدف 
دیدن مشاغلی که در روستاها است در قالب اردوی یک روزه، انجام می شود. 
وی انعقاد تفاهم نامه ای با جهاد دانشگاهی را مورد اشاره قرار داد و گفت: در 
روستاها آموزش هایی متناسب با حوزه اشتغال جوانان با ارائه مدرک، که 
هزینه هایش از طرف اداره کل ورزش و جوانان پرداخت می شود، اجرا خواهد 

شد. تقی زاده به طرح یول تاپ ۲ که در سطح کشور و استانی نیز اجرا شده و 
بسیار اثرگذار است، اشاره کرد و افزود: این طرح در فاز اول با سخنرانی هفت 
استاد متخصص در سطح کشور آغاز شد و در فاز ۲، از پانزده صنعت در داخل 
استان بازدید به عمل آمد و در فاز ۳، اردوهای خارج از استان، در استان های 

اصفهان، بوشهر و هرمزگان برگزار می شود.

در  میان آب  ـ  پارسوماش  کیلوولت   ۱۳۲ خط  دوم  قطعه 
خوزستان احداث شد

اهواز - سید رحمان محمدی:  
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای 
خوزستان با اشاره به احداث قطعه 
دوم خط دو مداره ۱۳۲ کیلوولت 
تصریح  میان آب،  ـ  پارسوماش 
کرد: با این اقدام شبکه برق ناحیه 
شمال  شرق استان از پایداری بیشتری برخوردار شده است. علی اسدی بیان 
کرد: عملیات احداث قطعه دوم خط ۱۳۲ کیلوولت پارسوماش ـ میان آب 
شامل تأمین تجهیزات، عملیات ساختمانی، نصب برج و سیمکشی به طول 
۴۶ کیلومتر مدار به پایان رسید و برق دار گردید. وی با بیان اینکه این پروژه 
از پروژه های حیاتی ابلاغی وزارت نیرو جهت گذر از پیک سال ۱۴۰۳ بوده، 
مداره ۱۳۲  دو  دوم خط  قطعه  احداث  سرمایه گذاری  ارزش  کرد:  تصریح 
کیلوولت پارسوماش ـ میان آب، ۳ هزار و ۴۵۰ میلیارد ریال است. مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: افزایش پایداری، ضریب اطمینان 
و تقویت شبکه برق ناحیه شمال شرق، امکان استفاده بهینه از ظرفیت منصوبه 
در پست ۱۳۲/۳۳ کیلوولت میان آب شوشتر و ایجاد ظرفیت جدید جهت 
برق رسانی به مشترکین و متقاضیان خانگی، صنعتی و کشاورزی از اهداف 
بهره برداری این پروژه است. به گفته اسدی از ۱۸۰ اقدام وزارت نیرو برای 
گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳ در کشور، هشت اقدام که شامل ۱۶ پروژه 
می شود مربوط به برق منطقه ای خوزستان بوده که با احداث این پروژه، ۹۵ 
درصد از پروژه های ابلاغی به پایان رسیده اند. وی اضافه کرد: از مهر ماه ۱۴۰۲ 
تاکنون با احتساب طول خط فوق در بخش انتقال و فوق توزیع، ۹ پروژه خط 
به طول ۹۸ کیلومتر مدار با ارزش سرمایه گذاری هشت هزار و ۴۴۲ میلیارد 
ریال اجرایی گردیده است. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 

و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد به پایان رسید.

تولید ۹۰۰ مگاوات برق در گلستان
گرگان- مدیرعامل شرکت برق گلستان با اشاره به هشدار مصرف برق 
در استان گفت: از حدود هزار و ۶۰۰ مگاوات برقی که در شرایط اوج بار 
در استان مصرف شده است حدود ۹۰۰ مگاوات در استان تولید می شود.
سیداحمد موسوی اظهارداشت: در روزهای اخیر گرمای بالای ۴۰ درجه را 
در استان تجربه کردیم و در برخی روزها نیز رطوبت هوا به شدت افزایش 
پیدا کرد و مصرف برق نیز رشد زیادی یافت.مدیرعامل شرکت برق گلستان 
گفت: در شرایط عادی مصرف برق استان روزانه ۴۰۰ مگاوات است اما ما در 
استان طی روزهای اخیر هزار و ۸۵۴ مگاوات برق مصرف کردیم و این افزایش 
چهاربرابری مصرف، فشار مضاعفی را برای تامین برق وارد کرده است.وی با 
یادآوری قطعی های ۷ و ۸ ساعته برق در استان گلستان طی سال های ۱۳۹۹ 
و ۱۴۰۰ بیان داشت: دولت سیزدهم تلاش زیادی کرد تا ناترازی مصرف برق 
را کاهش دهد و در سال ۱۴۰۱ با ۱۰۰ اقدام، سال ۱۴۰۲ با ۱۴۰ و امسال با 
۱۸۰ اقدام، تلاش کرد تا با اورهال نیروگاه ها، تعمیرات بموقع خطوط و دیگر 
اقدامات به تامین پایدار برق در کشور دست پیدا کند.موسوی گفت: از حدو  
هزار و ۶۰۰ مگاوات برقی که طی اوج بار در استان مصرف شده حدود ۹۰۰ 
مگاوات شامل ۵۰ مگاوات از محل مولدهای پراکنده و ۸۵۰ مگاوات از طریق 
نیروگاه علی آبادکتول تامین می شود و بقیه آن از استان های تهران، سمنان، 
مازندران و گیلان تامین شده است.وی افزود: یکی از اقدامات ما برای مدیریت 
مصرف کاهش و تغییر ساعت کاری ادارات است. همچنین ادارات موظف 
هستند در ساعت کاری ۳۰ درصد و بعد از ساعت اداری حدود ۶۰ درصد 
مصرف را کاهش دهند.موسوی با اشاره به نصب کنتور هوشمند برق در حدود 
۷۰ درصد ادارات استان ادامه داد: برق ادارات پرمصرف را تا سه بار قطع 
می کنیم و در صورتی که مصرف را مدیریت نکنند ، قطعی را اعمال می کنیم. 
در بقیه ادارات نیز  کارشناسان ما مراجعه می کنند و اگر پرمصرف باشند برق 

آنها قطع می شود و با تعهدات بالاترین مقام آن اداره وصل خواهد شد. وی 
گفت: براساس قانون ادارات باید در مدت ۴ سال ۲۰ درصد نیاز برق خود را از 
طریق انرژی خورشیدی تامین کنند و اگر موفق به این کار نشوند برق مصرفی 

آنها با تعرفه آزاد محاسبه می شود.

با تعویض فلومیترهای التراسونیک؛
ضریب اطمینان تاسیسات تقویت فشار گاز مرند افزایش یافت

هفت صبح - لیلا پاشایی: 
مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز 
از تعویض فلومیترهای التراسونیک 
واحد   ۵ اریفیسی  فلومیترهای  با 
تاسیسات تقویت فشار گاز مرند، 
اطمینان  ضریب  افزایش  جهت 
تاسیسات خبر داد.  فیروز خدائی، با اعلام این خبر اظهار کرد: در راستای 
فلومیترهای  منطقه  این  کارکنان  زمان،  مدیریت  و  خوداتکایی  اهداف 
التراسونیک دستگاه اندازه گیري گاز خروجی از توربین ۵ واحد تاسیسات 
تقویت فشار گاز مرند با فلومیترهای اریفیسی در کمترین زمان ممکن تعویض 
و مجددا در مدار سرویس قرار گرفت. خدائی افزود: جداسازی فلومیترهای 
التراسونیک، برشکاری لوله های ۱۶ اینچ و جداسازی فلنجها، اضافه کردن 
لوله بدلیل جبران اختلاف ابعادی فلومیترها و انجام جوشکاری لازم به تعداد 
۱۶ سرجوش ۱۶ اینچ، رادیوگرافی سرجوش ها جهت اطمینان، نصب ارفیس 
ها و تجهیزات مورد نیاز و اتصالات مربوطه، ایجاد تغییرات لازم در نرم افزار 
سیستم های کنترل هر ۵ واحد متناسب با تجهیزات جدید نصب شده از عمده 
فعالیت های انجام یافته این عملیات بود که پس از پایان عملیات فلومیتر و 
بازرسی فنی تزریق گاز و تست های لازم انجام و مدار بهره برداری قرار گرفت. 
مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز اظهار داشت: با انجام این عملیات بدون 
حمایت کارشناسان سازنده، علاوه بر صرفه جویی قابل ملاحظه ارزی/ ریالی، 
موجبات جلوگیری و اجتناب از انواع ریسک ها را به دنبال خواهد داشت. وی 
ادامه داد: ساده و کم حجم بودن تجهیزات جدید، امکان جایگزینی قطعات 
و تجهیزات نصب شده و کم حجم بودن تعمیرات در مواقع لزوم از عمده 
مزایای فلومیترهای اریفیسی می باشد. خدائی تاکید کرد: با دستیابی به این 
تکنولوژی، ضمن تقویت توان و خودباوری کارکنان، از هدررفت سرمایه های 
ملی جلوگیری بعمل آمده، گام های بزرگی در خوداتکایی هر چه بیشتر، 

کاهش وابستگي و تقویت ضریب اطمینان پایداری انتقال گاز برداشته شد.

معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای خوزستان منصوب 
شد

اهواز - سید رحمان محمدی: 
برق  شرکت  مدیرعامل  حکم  با 
احمدرضا  خوزستان  منطقه ای 
و  طرح  معاون  عنوان  به  بخشی 

توسعه این شرکت منصوب شد.
حضور  با  که  جلسه ای  در 
ابوعلی  مهدی  تلاش های  از  شد،  برگزار  این شرکت  مدیران  و  مدیرعامل 
گله داری قدردانی به عمل آمد و احمدرضا بخشی به عنوان معاون طرح و 
توسعه معارفه شد. احمدرضا بخشی پیش از این مدیر امور انتقال ناحیه شرق 
اهواز بوده و از نیروهای باسابقه شرکت برق منطقه ای خوزستان است. علی 
اسدی همچنین با حکمی مهدی ابوعلی گله داری را با توجه به تجارب و 
سوابق ارزنده به سمت مشاور مدیرعامل در امور فنی منصوب کرد. مهدی 
ابوعلی گله داری در این نشست با ارائه خلاصه عملکرد اقدامات انجام شده 
در دوره ۷ ساله مسئولیت خود در معاونت طرح و توسعه، از کارکنان این 
اجرای  در  هم گرایی  و  تعامل  برای  شرکت  مدیران  و  مدیرعامل  معاونت، 
برنامه ها، قدردانی کرد. با توجه به جایگاه و نقش معاونت طرح و توسعه در 
خرید تجهیزات مورد نیاز طرح ها و مسئولیت احداث و توسعه پروژه های خط 
و پست در این شرکت، علی اسدی ابراز امیدواری کرد که این انتصاب با 
توجه به تجارب موجود و استفاده از نیروهای فنی شایسته در معاونت، توسعه 
بیش از پیش شرکت برق منطقه ای خوزستان را به همراه داشته باشد. وی 
در این نشست همچنین بر تعامل و هم افزایی همه بخش های شرکت برای 

خدمات رسانی شایسته  به مشترکین تاکید کرد.

در راستای جلوگیری از آلودگی های زیست محیطی و افزایش بهداشت عمومی تاکید شد؛
ضرورت جمع آوری و دفع بهداشتی فاضلاب های شهرها و روستاها

هفت صبح - لیلا پاشایی: 
رئیس مجمع نمایندگان آذربایجان 
شرقی در مجلس شورای اسلامی، 
بهداشتی  دفع  و  آوری  جمع 
فاضلاب های شهرها و روستاها در 
راستای جلوگیری از آلودگی های 
زیست محیطی و افزایش بهداشت عمومی را مهم قلمداد کرد.  علیرضا نوین 
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی با اعلام این 
مطلب اظهار کرد: جمع  آوری و دفع بهداشتی فاضلاب  های شهرها و روستاها 
افزایش بهداشت  از آلودگی  های زیست محیطی و  در راستای جلوگیری 
عمومی تاثیر بسزائی دارد و امیدواریم با پیگیری و اختصاص اعتبارات لازم 
شاهد اتمام این پروژه ها در استان باشیم. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان نیز در جریان بازدید رئیس مجمع نمایندگان استان آذربایجان  شرقی 
در مجلس شورای اسلامی از تصفیه  خانه فاضلاب تبریز و روند اجرایی و 
پیشرفت فاز دوم این تصفیه  خانه گزارش مبسوط از اقدامات انجام یافته و در 
حال اجرای مربوط به طرح  های جمع  آوری و دفع بهداشتی فاضلاب در استان 
ارائه کرد. این مقام مسئول گفت: هم اینک در ۱۷ شهر استان طرح  های جمع 
 آوری و دفع بهداشتی فاضلاب در حال اجراست. به گفته وی، همچنین ۱۵ 
باب تصفیه  خانه فاضلاب به بهره  برداری رسیده و تعداد ۸ باب تصفیه خانه 
فاضلاب در دست احداث می  باشد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
آذربایجان شرقی اضافه کرد: با اقدامات انجام یافته در حال حاضر ۷۵ درصد 
از جمعیت استان و در کلان شهر تبریز ۹۰ درصد از مردم از خدمات مربوط به 

جمع  آوری و دفع بهداشتی فاضلاب بهره  مند می  باشند.

انجام تشریفات گمرکی بیش از ۲۵۰ اظهارنامه موکب های 
اربعین حسینی در یزد

افضلیان:  زهرا  یزد- 
از  یزد  استان  گمرک  سرپرست 
خروج  گمرکی  تشریفات  انجام 
همراه  اقلام  صادرات  و  موقت 
بیش از ۲۵۰ اظهارنامه موکب های 
اربعین حسینی )ع( در گمرک یزد 
خبر داد. محمد قاسم پور با اشاره به بسیج کلیه امکانات گمرک برای تسهیل 
و تسریع  سفر اربعین، اظهار داشت: از ابتدای مرداد تشریفات گمرکی خروج 
موقت و صادرات اقلام همراه موکب های اربعین حسینی)ع( در شیفت های 
کاری خارج از ساعت اداری و ایام تعطیل در گمرک استان آغاز شده است. 
سرپرست گمرک استان یزد با بیان این که تاکنون تشریفات گمرکی بیش از 
۲۵۰ اظهارنامه خروج موقت و صادرات اقلام همراه موکب داران انجام شده 
است، تصریح کرد: موکب داران اربعین حسینی )ع( می توانند با مراجعه به 
گمرک و استفاده از پنجره واحد تجارت فرامرزی نسبت به اظهار کالاهای 
همراه موکب ها و انجام تشریفات گمرکی آن اقدام کنند. قاسم پور گفت: 
گمرک استان با پیش بینی تمهیدات لازم تلاش دارد تشریفات گمرکی خروج 
موقت و صادرات اقلام همراه موکب های اربعین حسینی)ع( در سریعترین 

زمان ممکن انجام شود.

شهرستان  نامن   روستای  در  مخابرات  ارتباط  پایداری 
کردکوی 

گرگان - با رفع خرابی در روستای نامن ارتباط مشترکین مجددا برقرار و 
در حالت پایدار قرار گرفت .  به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان 
، مهندس حسین صابری رییس اداره مخابرات شهرستان کردکوی با اعلام 
این خبر گفت: ارتباط مشترکین در روستای نامن به علت آسیب دیدگی 
مسیر کابلکشی  قطع شده بود که با تامین تجهیزات در مرحله بازسازی قرار 
گرفت.     وی گفت: با برطرف کردن خرابی کابل ۳۰۰ اصلی ارتباط ۱۵۰ 
مشترک مجددا برقرار شد.  رییس اداره مخابرات شهرستان کردکوی با تشریح 
اقدامات انجام شده در زمینه توسعه مخابرات در مناطق روستایی اعلام کرد: 
هدف برقراری ارتباط  با کیفیت و پایدار برای مشترکین می باشد و برای آن 

برنامه ریزی شده است.

راه اندازی دیسپاچینگ فوق توزیع در شمال شرق خوزستان
رحمان  سید   - اهواز 
بهره برداری  معاون  محمدی:  
خوزستان  منطقه ای  برق  شرکت 
توزیع  فوق  دیسپاچینگ  گفت: 
برای  خوزستان  شمال شرق 
راه اندازی  شبکه  بهینه  مدیریت 
شد. علی اصغر خدامراد منگری تصریح کرد: در راستای مدیریت بهینه شبکه 
فوق توزیع در جغرافیای شمال شرق خوزستان که شامل شهرستان های 
مسجدسلیمان، شوشتر، لالی، اندیکا و گتوند است، دیسپاچینگ فوق توزیع 
این ناحیه راه اندازی شد. وی افزود: در این ناحیه بهره برداری ۲۱ پست انتقال 
و فوق توزیع، ۴۳ ترانسفورماتور، ۳۸ خط و ۳ نیروگاه بزرگ وجود دارد و در 
تامین برق منطقه و استان نقش و جایگاه ویژه ای دارد. معاون بهره برداری 
شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه راه اندازی دیسپاچینگ باعث 
ایجاد زیرساخت لازم برای بهره برداری بهینه و مدیریت و کنترل بهتر شبکه 
برق در جنوب غرب کشور و ناحیه مهم شمال شرق خوزستان خواهد شد، 
تصریح کرد: دیسپاچینگ فوق توزیع امور بهره برداری شمال شرق خوزستان با 
احداث ساختمان و تامین تجهیزات مورد نیاز و استقرار نیروی انسانی راه اندازی 
و در حال کنترل شبکه است. خدامراد منگری بیان کرد: برای کنترل بهتر 
شبکه برق منطقه ای خوزستان پیش از این نیز دیسپاچینگ فوق توزیع ناحیه 
شمال خوزستان به بهره برداری رسیده و بر اساس اولویت دیسپاچینگ های 
دیگری نیز راه اندازی خواهند شد. وی اضافه کرد: در حال حاضر دیسپاچینگ 
فوق توزیع شمال شرق خوزستان، دیسپاچینگ  جنوبغرب، دیسپاچینگ فوق 
توزیع خوزستان و دیسپاچینگ فوق توزیع ناحیه شمال مسئولیت کنترل 
شبکه انتقال وفوق توزیع این شرکت را بر عهده دارند. شرکت برق منطقه ای 
خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.

با مواد مخدر در محلات  اجرای طرح های مستمر مبارزه 
دارای آسیب

حسین  مولوی:  محمود   - شهرکرد 
اصحاب  با  خبری  نشست  در  امجدیان  
رسانه چهارمحال و بختیاری اظهار کرد: در 
سال جاری ۲۲۹ هزار و ۱۵۰ تماس با مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰ برقرار شده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۱ درصد افزایش یافته است همچنین حدود ۴۰ درصد 
از این تماس ها منجر به عملیات شده است، میانگین مدت زمان حضور پلیس در 
محل نیز ۱۵ دقیقه بوده است.فرمانده انتظامی چهارمحال و بختیاری با اشاره 
به اهمیت مشارکت مردم در تأمین امنیت استان، افزود: در همین راستا طرح 
امنیت محله محور در دستور کار نیروی انتظامی استان قرار دارد که در این طرح با 
همراهی مردم امنیت محلات تأمین می شود و مردم می توانند افرادی را که اقدام به 
سرقت، فروش مواد مخدر و… دارند به پلیش گزارش دهند.وی ادامه داد: جوانان 
آینده سازان کشور هستند و افرادی که در طرح امنیت محله محور مشارکت دارند 
می توانند این سرمایه های بزرگ را از افتادن به دام افراد سودجو در امان نگه دارند.

امجدیان عنوان کرد: یکی دیگر از مواردی که در تأمین امنیت نقش مهمی دارد 
رسانه است درواقع رسانه می تواند برای مردم امنیت ذهنی ایجاد کند چراکه امروزه 
ما در عصر انفجار اطلاعات قرار داریم و اخبار بد می توانند اذهان مردم را مسموم 
کنند اما رسانه ها می توانند با تأثیر مثبت خود جوانان را به سمت و سویی بکشانند 
که در تأمین امنیت یاری گر نیروهای انتظامی باشند.فرمانده انتظامی چهارمحال 
و بختیاری اضافه کرد: در حوزه سرقت و فروش مواد مخدر اقدامات بسیار مهم و 
مؤثری در استان طراحی و اجرا خواهند شد و اگر در این زمینه ضعف هایی وجود 
دارد رفع می شوند همچنین تعامل با مردم و اصحاب رسانه، ائمه جماعات، افراد 
معتمد محلات و… نیز از دیگر طرح هایی است که در دستور پلیس استان قرار 
گرفته و به جد دنبال می شود.وی درخصوص رفع معضل و مشکلات محله های 
دارای آسیب در چهارمحال و بختیاری، تصریح کرد: هفته گذشته طرحی ویژه این 
محلات اجرا شد همچنین برنامه ریزی شده تا این طرح ها به صورت مستمر اجرا 
و زمینه برای فعالیت فروشندگان مواد مخدر و اخلال گران امنیت در این نواحی از 
بین برود البته در کنار مقابله با فروشندگان مواد مخدر جمع آوری معتادان متجاهر 

نیز به صورت جدی دنبال خواهد شد.
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   توئیت بازی
فصل دوم مسابقه قهرمان

کامنت ها

بعد از شــروع پخش فصل جدید مسابقه »قهرمان« در شبکه 
سه، تحلیلی نوشتیم و اشاره کردیم که تفاوت زیادی باسری 
قبل ندارد. این مسابقه در ادامه محصولاتی چون »قوی ترین 
مردان ایران« ، »مردان آهنین« و »تهمتن« اســت و به رغم 
برخی امتیازات نتوانســته موج ایجاد کند. آمار پایین میزان 
بازدیــد »قهرمان« در تلوبیــون گواهی بر این ماجرا اســت. 
این مسابقه هر شب پذیرای هشت ورزشــکار است که یکی 
از آنها از کشوری دیگر دعوت شــده و به همین خاطر ایمان 
قیاسی، مجری مدام می گوید:» بزرگ ترین رقابت بین المللی 
تلویزیون«. راستش »قهرمان« چیزی فراتر از مسابقات قبلی 
تلویزیون نیســت و به صرف حضور چند ورزشــکار خارجی 
تبدیل به رقابت جهانی نمی شــود. بهترین اتفاق سری دوم 
»قهرمان« حذف یوســف تیموری است. او در فصل قبل کنار 
قیاســی حضور داشــت که به دلیل زیاده روی در شوخی، به 
کیفیت مســابقه لطمه زد و انتقادات زیادی به خود دید. این 
بار قیاسی به تنهایی برنامه را اجرا می کند و سعید زلفی و نیما 
تاجیک به عنوان گزارشگر نیز در کنارش حضور دارند. هر دو 
کارشان را با هیجان انجام می دهند. در سری دوم »قهرمان« 
دکور مسابقه عظیم تر شــده و اتفاقی مثبت است. آیتم های 
رقابت ها اما شــبیه   قبل هســتند و تنوع کافی در هر قسمت 

را ندارند.  

  وحید سعیدی:   مســابقه قهرمان که دائــم به آن عنوان 
»جهانی« می بندند، از نسخه اورجینالش گام ها عقب تر است؛ 
در واقع همین عامل موجب شــده تا قهرمــان آن جذابیت را 
نداشته باشــد. آسان تر بودن مراحل نســبت به نسخه اصلی و 
ظرفیت شرکت کننده ها از جمله مواردی است که موجب شده 
تا قهرمان طی این فصل و فصل های قبلی به یک اثر پرمخاطب 
تبدیل نشــود. تعداد بازدیدهای پایین این مسابقه در تلوبیون 

گواه این مدعاست.

  احمد رنجبر: با نگاهی نه چندان سخت گیرانه می توان با 
»قهرمان« همراه شد و حتی عیب هایش را نادیده گرفت. مسابقه 
در مجموع محصولی نیست که تبدیل به یک اتفاق ماندگار شود. 
وانگهی توی بوق و کرنا کردن »قهرمان« توسط آقای مجری، 
شعر سعدی را یادآور می شــود که فرمود: »مشک آن است که 

خود ببوید؛ نه آنکه عطار بگوید«.

   آنالیز    رصد خانه

شبکه چهار که باکس ساعت 12 شب خود را به پخش سریال اختصاص داده، قصد دارد از اول 
هفته آینده یعنی از 12 بامداد شنبه 27 مردادماه سریالی با بازی نیکول کیدمن را روی آنتن 
خود بفرستد. »منطقه دور دست« در واقع یک  مینی سریال 5 قسمتی است که به کارگردانی باز 
لومن جلوی دوربین رفته است. این سریال محصول مشترک کشورهای آمریکا و استرالیاست 
که در سال 2023 منتشر   و با استقبال خوبی هم از سوی مخاطبان مواجه شد. نیکول کیدمن در 
این سریال نقش زنی به نام »سارا اشلی« را بازی می کند که برای به فروش رساندن دارایی های 
شوهرش به استرالیا می رود. او با مرگ همسرش در استرالیا ماندگار و با آغاز جنگ جهانی دوم 
به همراه مردی به نام جک و پسر بچه دو رگه ای به نام نالا درگیر ماجراهایی می شود. کیدمن در 

این سریال تاریخی ماجراجویانه با هیوجکمن و شیا آدامز همبازی است.

محمد کارت با ساخت فیلم »شنای پروانه« توانست جا پای خود را در عرصه کارگردانی سفت 
کند و همین عامل موجب شد تا بلافاصله جذب شبکه نمایش خانگی شود. ماحصل این اتفاق 
ساخت سریال »یاغی« بود. این سریال اقتباسی با استقبال خوبی مواجه شد اما در قسمت های 
پایانی نتوانست آنطوری که باید و شاید رضایت مخاطبانش را جلب کند. کارت بعد از این سریال بار 
دیگر به سینما برگشت و فیلم جدید خود را در سکوت کامل خبری با حضور امیر جدیدی و طناز 
طباطبایی ساخت. این کارگردان حالا قصد دارد بعد از آماده سازی فیلمش مقدمات تولید دومین 
سریال خانگی اش را مهیا کند. آنطوری که رسانه ها خبر داده اند این سریال »فردین« نام دارد که به 
تازگی نگارش فیلمنامه آن به پایان رسیده است. هنوز اطلاعات زیادی از این سریال منتشر نشده 

و مشخص نیست که کارت آن را با همکاری کدام تهیه کننده و برای کدام پلتفرم می سازد.

مرجانه گلچین یکی از بازیگران زن فعال در عرصه کمدی است که در فیلم ها و سریال های 
زیادی در این ژانر به ایفای نقش پرداخته است. پیش بینی می شد او یکی از شرکت کننده های 
حاضر در »جوکر« خانم ها باشــد. اما درنهایــت نامی از او در بین شــرکت کننده های این 
رئالیتی شو دیده نشد. خودش در این باره گفته است :»متأسفانه ما همچنان خط کشی هایی 
داریم که دیگر در دنیا بی معناست. من جزء اولین نفراتی بودم که به این برنامه دعوت شدم 
اما نمی دانم به دلیل سن و سال یا گذشت زمان، کمی نسبت به وارد شدن در چنین فضاهایی 
دست  به عصا شدم. یعنی از فضایی که مخاطب ما را به عنوان بازیگر می بیند، خارج شوم و در 
یک برنامه خودمانی تر و آزادتر قرار بگیرم. آدم هایی مثل من که بیش از ۴0 سال در این حرفه 
هستند، طبیعی است که کمی بترسند به شکل واقعی در یک برنامه رئالیتی شو حاضر شوند.«

جالب روز      نیکول کیدمن به شبکه چهار می آید

بازگشت روز      »فردین« سریال جدید کارگردان یاغی

دلیل روز      چرا مرجانه گلچین دعوت »جوکر« را نپذیرفت

»سدره« برنامه مذهبی شبکه 
تهران است که به شکل زنده از 
کربلا پخش می شود و هر شب 

یک چهره به سوالات مجری 
پاسخ می دهد. شاخص ترین 

مهمان شب های اخیر این 
برنامه، ژیلا صادقی است. 

یکی از کارهای خوب و تحسین برانگیز شبکه نمایش واکنش به اتفاق ها و مناسبت های سینمایی است. این شبکه تلاش 
می کند در سالروز اتفاق های مهم سیاسی و اجتماعی و البته وقایع سینمایی با پخش فیلمی مرتبط به آن اتفاق واکنش 
نشان دهد. پیرو همین سیاست، شبکه نمایش شامگاه سه شنبه 23  مرداد یعنی در شب تولد علی حاتمی بزرگ باکس 
ساعت 21 خود را به پاس قدردانی از این کارگردان صاحب سبک، به پخش فیلمی از او اختصاص داده است. در این شب 
قرار است فیلم »کمیته مجازات« که یکی از نسخه های سینمایی  مجموعه به یادماندنی »هزاردستان« است، روی آنتن 
برود. پس از درگذشت علی حاتمی، به همت محمد مهدی دادگو تهیه کننده سریال »هزاردستان« دو نسخه سینمایی 
از این سریال به نام های »طهران روزگار نو« و »کمیته مجازات« تدوین شد که این دو فیلم در سال 1378 روی پرده 
سینماها رفتند. داستان کمیته مجازات از این قرار است :»   هنگام پادشاهی احمد شاه قاجار، ابوالفتح میرزای صحاف که 
به همراه همسر و فرزندش اصلان از تبریز به تهران آمده و عضو انجمن مجازات است، با جذب رضا، تفنگچی معیر الدوله، 

نقشه ای برای ترور شخصیت هایی را که از دیدگاه انجمن خائن به میهن هستند، می کشند و...«
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 شبکه آی فیلم از شامگاه دوشنبه 
29 مرداد ماه سریال تاریخی- 

مذهبی »عشق کوفی« را روانه آنتن 
خود می کند. این سریال محصول 

سازمان اوج است که به کارگردانی 
حسن آخوند پور جلوی دوربین 

رفته است. در این سریال 15 
قسمتی بازیگرانی چون لعیا زنگنه، 
نادر سلیمانی، شبنم قربانی و سعید 

شریف به ایفای نقش پرداخته اند.

 شبکه نمایش بامداد جمعه 
26 مردادماه در باکس سینما 

کلاسیک خود یک فیلم 
خاطره انگیز را پخش می کند. 

»شزم« محصول سال 1970 آمریکا 
که بسیاری از سینمادوستان با آن 
خاطره دارند در این روز روی آنتن 

شبکه نمایش می رود.

حرف های متفاوت ژيلا صادقی

شبکهساعتقالب  برنامه

ورزش15:30لیگ نخبگان آسیاشاندونگ تایشان - بانکوک یونایتد 
آنتن19فوتبال دوستانهبایرن مونیخ – تیرول

آنتن، نماوا و فیلیمو19:۴5سوپر کاپ عربستانالهلال – الاهلی عربستان

آنتن، نماوا و فیلیمو20:30زیر گروه لیگ قهرمانانفنرباغچه – لیل

ورزش22:30زیر گروه لیگ قهرمانان اروپاگلاسکو رنجرز – دیناموکیف

آنتن22:30فوتبال دوستانهآث میلان – مونزا

گروه تلویزیون   
هفتصبح

صبح دیروز، مهم ترین سوژه رسانه های رسمی و فضای 
مجازی ماجرای علیرضا حیدری بود. خود اطلاع دارید 
که دارنده 6 مدال کشتی جهان و المپیک دوشنبه شب 
مهمان برنامه »دهکده المپیک« شــبکه ورزش بود و 
نظرش درباره رقابت های المپیک پاریس را بیان کرد. 
او در پاسخ سوال مجریان )رســول مجیدی و مهدی 
توتونچی( که خاص ترین قاب این رویداد چه بود؛ به 
مسابقه ناهید کیانی مقابل کیمیا علیزاده اشاره کرد و 
تاسف خورد که علیزاده یکه و تنها مانده. بعد هم آرزو 
کرد که چنین اتفاقی یعنی مهاجرت برای هیچ کس رخ 
ندهد. صحبت های حیدری به همراه لحظه خداحافظی 
از او روی آنتن زنــده، با این تیتر همراه شــد: اخراج 
علیرضا حیدری به خاطر صحبت درباره کیمیا. ماجرا اما 
روی دیگر هم دارد و ظاهرا واقعیت چیز  دیگری است.

   مورد اول| جنجال و جنجال
انبوه مطالــب و کامنت هایی که در ماجــرای اخیر علیه 

تلویزیون تولید شده، ســر به فلک می کشد. حتی بعد از 
توضیح حیدری گویا کسی نمی خواهد از موضع انتقادی 
خود کوتــاه بیاید. چرا؟ چون سیاســت های رســمی و 
سلیقه ای صدا و ســیما، مردم را بدبین کرده. چون برآیند 
نگاه عموم توام با قهر و خشم نســبت به تلویزیون است. 
کاش مدیران تحول خواه، فقط از همین یک مورد عبرت 
بگیرند و همه تلاش خود بــرای ترمیم این رابطه خراب را 
بکنند. در میان نوشــته های مختلف، محض نمونه مطلب 
ورزش مدیا را مرور می کنیم: » خیلی دوست داشتیم تصور 
کنیم این داستان یک سوءتفاهم است و ربطی  به محتوای 
حرف های حیدری ندارد  اما افســوس که ســابقه خراب 
صداوسیما اجازه نمی دهد. فقط در یک نمونه، یاد گزارشگر 
فصل گذشته اصفهان می افتیم که اول بازی از جای خالی 
زنان تماشــاگر حرف زد و در نیمه دوم جای خودش را به 

گزارشگر دیگری داد!« 

    مورد دوم |توضیح حیدری
روز گذشته علیرضا حیدری درباره حواشی پیش آمده 
به ایســنا گفت: »موضوع آنطور که در فضای مجازی 
مطرح شد، نیست و کسی بنده را از برنامه بیرون نکرد. 
من خودم از مجریان و تهیه کننده برنامه درخواســت 

کرده بودم که زودتر پخش زنــده را ترک کنم چرا که 
دیروقت بود و خســته بودم. اینکه کســی گفته باشد 
من دیگر در برنامه نباشــم، اینطور نبــود و من خودم 
می خواســتم برنامه را ترک کنم.« مشابه این روایت را 
میثم محمدزاده یکی از مجریان »دهکده المپیک« در 
مصاحبه با طرفداری بیان کرده است: »اصلا نمی دانم 
چطور چنین چیزی مطرح شــده است. پشت صحنه 
علیرضا حیدری خودش بارها گفت که می خواهد برود 
چون چند روز پیش مسابقه داشت، وزن کم کرده بود 
و ساعت خوابش بســیار مهم بود. او گفت من هر شب 
سر یک زمان مشــخصی می خوابم و الان از آن زمان 
گذشته است. باید زودتر به خانه بروم تا این روتین بهم 
نریزد.« باز تاکید می کنیم چــرا این دو روایت را کمتر 

کسی می پذیرد؟!

   مورد سوم| امان از بی سلیقگی
از زمانی که حیدری درباره کیمیا و ناهید حرف زد تا وقتی 
نوبت به خداحافظی او رسید، زمان نسبتا زیادی طی شد. 
در این فاصله صحنه هایــی از اختتامیه المپیک روی آنتن 
شبکه ورزش رفت و بعد از آن مجریان از مهمان خداحافظی 
کردند. اگر ویدئو را ببینید، حیدری هنگام ترک آنتن شوکه 

و معترض نمی شود؛ بلکه سوال می پرسد میکروفن را چه 
کند که توتونچی می گوید همکاران در پشت صحنه آن را 
از لباس جدا خواهند کرد. حســین توکلی اما متعجب شد 
و همین به شــائبه اخراج حیدری دامن زد. کاش مجریان 
باتجربه شــبکه ورزش، در همان لحظه توضیح می دادند 
که حیدری خــود تصمیم دارد که زودتــر برود. کاش بعد 
از تشــکر، وله ای ، آیتمی، چیزی پخش می شد و حیدری 
مســتاصل نمی ماند که با میکروفن چه کند! این بدیهیات 
ســاده رعایت نشــد و تلویزیون مورد هجمه قرار گرفت. 
مدیران و نیز سازندگان برنامه »دهکده المپیک« خوشحال 
نباشند که برنامه وایرال شــده؛ بلکه فکر کنند چرا اینقدر 

ناسزا روانه آنها شد!

   مورد چهارم| و اما حضور حیدری
مشــخص نیســت مهمانی خوب در حد و اندازه علیرضا 
حیدری چرا در شــب اختتامیه به شــبکه ورزش دعوت 
شــد. او حرف هایی اصولی درباره بردها و شکســت های 
کشــتی گیران زد و خاطراتی جــذاب از دوران قهرمانی 
خود تعریف کرد. با این حال مجریان بارها او و مخاطبان 
را دعوت به تماشای صحنه های اختتامیه کردند و فرصت 
قوام یافتن حرف های مهمان از دســت رفــت. خیلی ها 
ندیدند اما حیدری از شبکه ورزش تشکر کرد و گفت در 
طول بازی های المپیک مسابقات را از این قاب دیده و اشاره 
کرد که تلویزیون کار مهمی انجام داده . حتی با احتیاط 
و دلسوزانه از کیمیا علیزاده حرف زد و رسول مجیدی او 
را همراهی کرد و مجریان دســتپاچه نشدند ... . بر اساس 
آنچه گفته شد یکی از مصادیق تحول، توجه به بدیهیات 
برنامه سازی اســت که اگر رعایت شــود جلوی هیاهوی 

بیهوده را می گیرد.

در ماجرای جنجال علیرضا حیدری بار دیگر مشخص شد تلویزیون در نقطه ای خطرناک ایستاده 
است و چوب بدبینی  که خود عاملش بوده را می خورد

آه ای سیمای بیچاره!

ژیلا صادقی مجری مسلطی اســت که مقابل دوربین توانایی او اثبات شده. یعنی           منظر اول| گفته های دلی
به رغم اینکه گاه بربرخی موضوعات احاطه ندارد )امری طبیعی اســت( اما می تواند ســوژه را مال خود کند و 
گلیمش را از آب بیرون بکشد. صادقی این قابلیت را هم دارد که در مصاحبه ها عنان کار را دست بگیرد. نمونه اش 
برنامه »سدره« که او در مقام مهمان از حس و حال اولین سفر خود به کربلا گفت. صادقی چون دلی حرف می زد، 
گفته هایش بر دل می نشست. مهمتر اینکه به روشــنی می شد دریافت که برای روایتگری سفر معنوی اش زور 
نمی زند و به همین دلیل گرفتار تپق و لکنت زبان نشــد. خاطرات او از اینکه چندی پیش آرزوی سفر به کربلا 
کرده نیز بدون افتادن در دام شعار منتقل شد. این مجری همچنین خیلی زود فضای رسمی برنامه های مذهبی 

را شکست و با ایجاد موقعیتی صمیمانه، بیش از پیش به هدف نزدیک شد.

در صفحه خود ژیلا صادقی و دیگر صفحات اینستاگرامی، شاهد نظرات کاربران هستیم           منظر دوم| واکنش ها
که گفته اند با تماشای این قسمت از »سدره« حال دل شان خوب شده است. بخشی که او از پیشه کردن صبر در 
زندگی به زبان آورد هم مورد توجه قرار گرفته. صادقی این بار به جزئیات ورود نکرد اما چند ماه پیش در برنامه 
»برمودا« گفته بود : »اینکه یکسری آدم کاری کردند که برای همیشه مادر شدن را از دست بدهی فکر نمی کنم 
فراموش شود.« نکته دیگر اینکه ژیلا صادقی پس از »سلام صبح بخبر« شبکه سه فعلا فعالیتی رسمی در حوزه 
اجرا ندارد. او چندی پیش خبر از یک برنامه جدید داد که معلوم نیست برای تلویزیون ساخته می شود یا برای 
پخش در خارج از قاب ســیما آماده خواهد شد. ســال پیش حضور دوباره و نه چندان طولانی ژیلا صادقی در 

تلویزیون )سلام صبح بخیر( مورد توجه قرار گرفت و او یک اجرای قبراق دیگر را تجربه کرد.

کمیته مجازات
  پخش:   شبکه نمایش

  ساعت پخش: 21
  کارگردان: زنده یاد علی حاتمی

  بازیگران: جمشید مشایخی، علی نصیریان، 
محمد علی کشاورز، پرویز پورحسینی، 

مینو ابریشمی و عزت الله انتظامی
  تهیه کننده : محمد مهدی دادگو
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1    اگر اتو پرمینجر می    دانست در فرآيند کارگردانی 
فیلم »رود بی    بازگشــت« قرار است با چه دردسرهايی 
مواجه شود، شــايد هیچ    وقت پیشــنهاد ساخت آن را 
نمی    پذيرفت! البته همان ابتدا هم میل چندانی نداشت 
و به دنبال ســاخت يک فیلم نوآر بود. تــازه با مطالعه 
فیلمنامه بود که کم    کم به ظرفیت    های بالقوه  آن پی برد. 
اگرچه اين ظرفیت    های بالقوه در نهايت بالفعل و »رود 
بی    بازگشت« به اثری قابل توجه تبديل شد، در اين میان 
پرمینجر بدبختی کم نکشید. بايد با اعتیاد رابرت میچم 
به الکل کنــار می    آمد و با دخالت    هــای مربی بازيگری 
مريلین مونرو دست و پنجه نرم می    کرد؛ تازه وسط اين 
ماجراها پای مونرو هم شکســت و چنــد هفته    ای هم 
معطل او شــدند. با اين اوصاف، فیلم در موعد مقرر و با 

همان بودجه ساخته شد و به پايان رسید.

2    فیلم داســتان مت، پســرش مارک و خواننده     
کاباره    ای به نام کِی را روايت می  کند که در اثر يک سری 
اتفاقات، سوار بر کلک و در مســیر يک رودخانه، عازم 
شهر کانسل می    شوند اما در اين میان با مشکلات زيادی 
دست و پنجه نرم می    کنند؛ از مبارزه با شیر کوهی گرفته 
تا درگیری با راهزنان و فرار از دســت سرخپوست    ها و 

امواج خروشان رودخانه.

3    بخش عمــده     فیلم بــر روی رودخانه می    گذرد. 
اين رود بی    بازگشــت را در اصل می    توان نمادی از خود 
زندگی در نظر گرفت که بی    توجه به هیچ     چیز، در مسیر 
خود پیش می    رود؛ مســیری که هیچ راه گريزی از آن 
نیســت و به     ناچار بايد تا انتها طی شــود. مسیری که 
در مسیر پرفراز و فرود خود، شــما را با اتفاقات زيادی 
همراه می    کند و چه بســا، همچون قهرمان اصلی اين 
فیلم، در نهايت شما را به عشــقی غیرمنتظره برساند. 
شخصیت    های فیلم، که البته تضادهای زيادی با يکديگر 
دارند، در طول اين مسیر به درک تازه    ای از هم می    رسند 
و زوايای تازه    ای از وجود خود را آشکار می    کنند. چهار 
سال قبل از »رود بی    بازگشت«، جان هیوستن در فیلم 
»ملکه آفريقايی« به نوعی از همین الگوی داســتانی 

استفاده کرده بود.

4    »رود بی    بازگشــت« را همچنیــن می    توان يک 
فیلم رمانتیســتی هم در نظر گرفت. شــخصیت    های 
فیلم جامعه متمدن و پیشــرفته را رها می    کنند و سوار 
بر کلکی بدوی، خود را به دل طبیعت می    سپارند. اين 
افراد تا زمانی که در میان اجتماع زندگی می    کنند، تودار 
و تندخو هســتند و کوچک    ترين تعاملــی با هم برقرار 
نمی    کنند. تنها با حضور میان طبیعت است که پرده    ها را 
کنار می    زنند و خوی واقعی خود را نشان می    دهند. گويی 
آب زير پايشان آن    ها را به خلوص می    رساند. آب که در 
نمادپردازی همیشه نماد تولد دوباره بوده است، اينجا 

هم کارکرد خود را نشان می    دهد.

5    نکتــه جالب اين اســت که بخــش عمده    ای از 
دردســرهای مت، مارک و کِی، بر روی خشــکی رخ 
می    دهد. هر وقت پا بر خشــکی می    گذارند و به تمدن 
نزديک می    شوند، مشکلی تازه از راه می رسد که بايد از 
پیش رو بردارند. در واقع هرگاه که بر روی آب قرار دارند، 
از امنیت بیش   تری برخوردار هستند و دردسرهايی به 

مراتب کم    تر به سراغشان می    آيد.

6    همچون آثار رمانتیســتی، مت و کِی، قوانین را 
رها می    کنند و به احساســات خود بها می    دهند. چنین 
کاری برای آن    ها گران تمام می    شود چون بايد با مردمی 
سر کنند که با معنويت و عاطفه کار ندارند و عقلانیت 
را الگوی خود قرار داده    اند؛ هم   چــون هری نامزد کِی، 
که به شوق رســیدن به معدن طلايی که سندش را در 
قمار دريافت کرده اســت، ابزار و اسب مت را می    زدد و 
کِی را تنها می    گذارد يا دو مردی که در ادامه مســیر بر 
سر راهشان ظاهر می    شوند و قصد دارند از آن    ها دزدی 
کنند. قهرمانان فیلم در نهايت تمام وســايل و به نوعی 
ماديات خود را از دست می    دهند و با معنويتی تازه، به 
انتهای رودخانه و مقصد می    رســند. فیلم به طور کلی 
از نظر خط سیر داستانی و اســتفاده از قايق و رودخانه 
به عنوان بستری برای روايت داستان، شباهت زيادی به 
»ماجراهای هاکلبری فین«، رمان رمانتیستی مشهور 
مارک توايــن دارد. البته فیلمنامــه را فرانک فنتون با 
اقتباس از داستانی از لوئیس لنتز نوشت. لنتز گفته بود 
که ايده اولیه داســتان او تحت تاثیر »دزد دوچرخه«، 

فیلم نئورئالیستی معروف ويتوريو دسیکا بوده است.

7    اگرچه پرمینجر و مونرو در طول فیلمبرداری با 
هم به مشکل خوردند، داريل اف. زانوک، تهیه کننده و 
از مديران شرکت فاکس قرن بیســتم که برای فروش 
فیلم روی مونرو حســاب ويژه    ای باز کــرده بود، به هر 
نحوی بود اين کارگردان و بازيگــر را تا پايان کنار هم 
نگه داشــت. تلاش او نتیجه داد و فیلــم واقعا به اثری 
پرفروش تبديل شد. اما اختلاف مونرو و پرمینجر ادامه 
پیدا کرد و مونرو يک دهه بعد در مصاحبه    ای گفت که 
اين بدترين فیلم کارنامه اوست. پرمینجر هم همیشه از 
مونرو به تلخی ياد می    کرد. او که از اين نوع فیلمسازی 
استوديويی کلافه شــده بود، 150هزار دلار غرامت به 
فاکس پرداخــت و بقیه قرارداد خود با اين شــرکت را 
لغو کرد. البته پرمینجــر در نهايت طی مصاحبه    ای در 
سال 1980 اعتراف کرد که مونرو زحمت زيادی برای 
اين فیلم کشید و حتی تلاش زيادی کرد که گیتار را به 
شکل درست و دقیقی بنوازد و به قول خودش به سختی 
می    شود از دست کسی عصبانی شــد که برای کارش 

زحمت می    کشد.
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کسریولایی

کلاسيکببينيم
رودبیبازگشت/اتوپرمينجر/1954

سينابحيرایی

بهنام مظاهری  
هفتصبح

بازدید13ميليونیازاجرایزندهمحسن
شریفياندریکرویدادموسيقاییویژه
بهميزبانیکشورعمانباهدفمعرفی
گونههاوسبکهایمختلفموسيقایی
منطقهبوشهر،آنهمفقطدرصفحات
شخصیاینموزیســينوپژوهشگر
موســيقینواحیایرانوبازتابهای
خبریاینرویدادمنطقهایدررسانههای
مهم،حاکیازاهميتبــالایحضوراو
درمسقطدارد.انتشارتصاویریازاین
حضوروبازنشرویدئوییازاجرایاین
پژوهشگربوشهریدرعمان،اینبارمورد
توجهرسانههایمنطقهقرارگرفتهاست.
سرپرستگروه»ليان«دربارهاشتراکات
فرهنگیبينایرانوعمــاندرحوزه
موسيقیمعتقداست:»موسيقیعمان
وموسيقیجنوبایران،هردومتاثراز
همجواریبادریاومراوداتدریانوردی
باکشورهایهمسایهومناطقمختلف
هندوتانزانياهستند.شباهتآیينها
وسازهایرایجدرعمانوجنوبایران
همچونمراســمنيروز،نوروزدریایی،
نهمه،ليواوفنالهباننشانهایمعنادار
ازارتباطفرهنگیوریشههایمشترک
تاریخوتمدندومنطقهاست.اینایونت
تلاشداردتــادرقالبیکگفتوگوی
دوســتانهوموســيقاییبهمشترکات

فرهنگــیميانعمانوجنــوبایران
بپردازد.«

شریفيانبااشارهبهاینکهدربرگزاری
اینرویداد،تعــدادیازمجموعههای
گردشــگریوفرهنگیکشــورمان
حمایتهایویژهایانجامدادند،توضيح
داد:»ریشــهبرخیازآیينهادرعمان
وجنوبایرانهمچونمراسم»نيروز«
)معربنــوروز(و»ليوا«مشــابههم
هستند.درمراســم»ليوا«کهدرعمان
وجزیرهخاركدراســتانبوشهرنيز
برگزارمیشود،شــباهتمعناداریکه
درنام،آوازهاوپوششوسازهاییمانند
توسيلکومزماروجوددارد،مارابهسوی
خاستگاهیمشترکراهنماییمیکند.«
اینپژوهشگرونوازندهموسيقیجنوب
دربخشدیگــریازصحبتهایخود
گفت:»مندربخشــیازاینایونت،به
معرفیقابليتهایجدیدســازليانيک
همپرداختهامکــهدرپنجگاممختلف،
قابليتنواختندارد.اینســازاخيرا
درکشــورهایعربیمورداســتقبال
نوازندگاننیانبانقرارگرفتهاست.البته
درایننشستکهبااستقبالمخاطبان
عمانیوایرانیروبهروشــد،یکگروه
14نفرهازهنرمندانموسيقیعمانیبا
عنوان»ضواحی«منراهمراهیکردند
وتاآنجاکهاطلاعدارم،قراراســتبا
حمایتچندمجموعــهمرتبطباحوزه
گردشــگریوهواپيمایی،اینرویداد

بهصورتمشترکدرتهرانهمبرگزار
شود.«

همينچندروزپيــشبودکهحامد
برادران،دراســتوریپيجشبههمراه
یکعکسازبهنامبانی،نوشت:»امروز
هشتمينسالگرداولينکنسرتبهنام
بانیاســت.بهنامتابهامــروزبالای
15۰۰سانسکنســرتدرسراسرایران
وجهانبرگزارکرده.بهلطفاســتقبال
بینظيرشمافقطدردوسالاولفعاليت
بهنام،طبقمســتنداتموجود،فروش
حدود۲4۰هزاربليتوحدود1۲۰سانس
کنســرتهایشــهرتهرانتقریبابا
ميانگينزمانی3الی1۰دقيقهانجامشده
است.اینرکوردعجيببهلطفحضور
شماوباعثافتخارماست.اميدواریمدر
باقیاینمسيربتونيماینموفقيتهارا
تکرارکنيمودرکنارشماکلیاتفاقات

جالبرقمبزنيم.«
اودرآخرمطلبشهــمازآوایفروهر
تشــکرکردهوهــمازدوســتانو
همراهانشاندراینمسير.نکتهجالب
توجهایناســتکهاگرهشتسالاز
اولينکنسرتبانیگذشــتهباشدوتا
امروزهم15۰۰کنسرترویصحنهبرده
باشد،رقمیکهازضربوتقسيمحاصل
میشود،چيزعجيبیاســت.اززمانی
کهاولينکنســرتبانیبرگزارشدهتا
امروزحدودا۲9۰۰روزمیشــودواودر
اینمدت15۰۰سانساجراداشته!قطعا
بعضیازاینکنسرتهادریکروزودو
سانسهبودهاندامااگرهرسانسرابهیک
شباجرااختصاصدهيد،یعنیبانیاز
زمانآغازکنسرتهایشتقریباهرروز
یایکروزدرمياناجرایزندهداشته!
شماعملاباخوانندهایطرفهستيدکه

وقتسرخاراندنهمندارد.بدونشک
یکبيماریســادهمثلسرماخوردگی
میتواندبرایتيمتوليدوکنسرتگذاران
وعواملدرگيــرماجراضررهنگفتیبه
همراهداشتهباشد!بانیسالهایزیادی
تلاشکردتاپایشبهموســيقیمجاز
واجازهکنسرتبازشــودودرنهایت
بعدازمدتزمانطولانیانتظارشحالا
اگرپرفروشتریننباشــد،قطعایکیاز
پرفروشترینهایموســيقیایراندر
یکدههاخيربــوده.اگرچهکهبانیدر
ســالهایاخيرآهنگهایغمگينش
همهيتشدنداماعمومااورابهعنوان
خوانندهآهنگهایشادمیشناسندکه
درکنسرتهایشهمانرژیزیادیازخود
میگذارد.بااینتفاسير،چرااونبایدیکی
ازپرفروشترینهایتاریخموسيقیپاپ

بعدازانقلابباشد؟

بعد از دو هفته نمايش در سراسر دنیا، »ددپول و 
ولورين« از مرز يک میلیارد دلار فروش گذشت 
و احتمالا در هفته آينده با پشــت سر گذاشتن 
»جوکر« به پرفروش ترين فیلم تاريخ با درجه 
سنی R تبديل می شود. با توجه به اينکه تا آخر 
تابســتان چندان رقیب خطرناکی به گیشــه 
نمی آيد، قسمت ســوم »ددپول« اين شانس را 
دارد تا به »درون/ بیرون 2«، پرفروش ترين فیلم 
سال 2024 با 1/6 میلیارد دلار فروش، نزديک تر 
شود. اما اين هفته فیلم های ديگری هم به روی 
پرده رفتند که واکنش هــای ضدونقیضی را به 

دنبال داشتند.
با اکران »ما تمامش می کنیــم«، فیلم جديد 
بلیک لايولی، شــاهد رقابت زن و شوهری برای 
صدرنشــینی در جدول باکــس آفیس بوديم 
که نهايتا زور اين فیلم درام عاشــقانه به رايان 
رينولدز و ددپول نرســید. فیلم اقتباسی است 
از رمان پرفروش کالین هوور که ســال 2016 
به چاپ رســیده و بیش از يک میلیون نسخه 
در تمام دنیا فروش داشته. داستان درباره  يک 
رابطه  عاشــقانه و پر فراز و نشیب است و اينکه 
چگونه گذشــته و بحران های شــخصیتی ما 
می تواند علیه علايق و نیازهــای ما عمل کند. 
جاستین بالدونی که قبلا دو درام عاشقانه  »پنج 
فیت فاصله« و »ابرها« را ساخته بود، علاوه بر 
کارگردانی نقش مقابل ســتاره زن فیلم را هم 
بازی می کند. »ما تمامش می کنیم« در سه روز 
اول اکران 80 میلیون دلار فروخته و همین حالا 
سودآوری فیلم تضمین شده. واکنش  منتقدان 

هم عموما مثبت بوده است. 
اما ديگر فیلم اين هفته با شکســتی تمام عیار 
مواجه شــد. اقتباس ايــلای راث از بازی های 
ويدئويی »مناطق مرزی« که قــرار بود يادآور 
»نگهبانــان کهکشــان« باشــد، منتقدان و 
طرفداران بازی را به يک انــدازه ناامید کرده و 
حضور ستارگانی چون کیت بلانشت و جیمی 
لی کرتیس هم به داد فیلم نرســید. »مناطق 
مرزی« که با بودجه ای نزديک به 120 میلیون 

دلار ساخته شده و تولید طولانی و سختی هم 
داشته، در سه روز اول اکران کمتر از 9 میلیون 
دلار فروخت تا بزرگ ترين شکست تجاری سال 
را به نام خود ثبت کرده باشد. امتیازات کاربران 
و نقدها هم به شدت منفی است و خیلی ها آن 
را بدترين اقتباس تاريــخ از يک بازی ويدئويی 
خوانده اند! اين ادعا وقتی تکان دهنده تر می شود 
که بدانید تعداد اقتباس هــای بد و فاجعه بار از 

گیم ها کم نیست.
به بهانه اکران همین فیلم و مینی سريال سلب 
مســئولیت)Disclaimer( ساخته  آلفونسو 
کوآرون برای سرويس استريم اپل که در حاشیه 
جشنواره ونیز اولین نمايش آن صورت می گیرد، 
کیت بلانشت در گفت و گويی که با ايندی واير 
داشــته، درباره  تجربیات متفاوت خود صحبت 
کرده است، از جمله حواشی مربوط به حضور در 
سه گانه »ارباب حلقه ها« و ايفای نقش گالادريل 
بانوی الف ها. بلانشــت گفته که زمان ساخت 
»ارباب حلقه ها« هیچکدام از بازيگران دستمزد 
بالايی نگرفته اند و عملا فقــط هزينه خورد و 
خوراکش ســر صحنه رايگان بوده! قبلا ديگر 
بازيگران اين مجموعه هم به دســتمزد پايین 

خود و نداشتن سهم از فروش بالای فیلم ها اشاره 
کرده بودند.

البته در اين هفته کیت بلانشــت تنها ســتاره  
خبرســاز نبود. جنا ارتــگا هم که با ســريال 
»ونــزدی« به شــهرت رســید و بــه زودی با 
»بیتل جوس بیتل جوس« به سینماها می آيد، 
بابت حرف هايش در گفت وگــو با مجله  ونیتی  
فیر مورد توجــه قرار گرفته اســت. ارتگا که از 
تغییر زندگی اش بعد از موفقیت سريال صحبت 
کرده، گفته که بابت اظهارنظرش درباره  خلق 
شخصیت ونزدی و بازنويسی ديالوگ ها به شدت 
از سوی فیلمنامه نويس ها با واکنش های منفی 
و سرزنش مواجه شــده. همچنین توضیح داده 
که در هالیوود همه به طــرز رياکارانه ای دنبال 
رعايت نزاکت سیاسی هســتند و اين روند به 

فقدان شرافت و انسانیت منجر شده است. 
ديگر خبر بحث برانگیز هفته هم مربوط می شد 
به واکین فینیکس. اين ســتاره  که بابت ايفای 

نقش های نامتعارف شــهرت دارد و امســال با 
قســمت دوم »جوکر« برمی گــردد، ظاهرا با 
انصراف از حضور در فیلــم جديد تاد هینز، کل 
پروژه را به زمین زده است. فیلم قرار بوده که يک 
درام کارآگاهی با مايه های دگرباشانه باشد که 
فینیکس دقیقه نود بی خیال بازی در آن شده. 
از سوی ديگر، هفته گذشته اعلام شد که ديويد 
لینچ به دلیل سال ها استعمال دخانیات دچار 
عارضه  ريوی شده و به دلیل مشکلات جسمانی 
و محدوديت های پزشــکی ديگر امکان حضور 
مســتقیم ســر صحنه را نخواهد داشت. با اين 
وجود لینچ قصد بازنشستگی ندارد و در صورت 

نیاز، از راه دور به کارگردانی ادامه می دهد.
علاوه بــر ســینماگران خبرســاز، کمپانی ها 
و اســتوديوها نیز هفته  شــلوغی را پشت سر 
گذاشــتند. ديزنی در همايش سالیانه  D23 به 
معرفی تعدادی از آثار جديد خود پرداخت که در 
سال های آينده به اکران می رسند. در اين میان 
می توان به معرفی قسمت سوم »آواتار« با عنوان 
فرعی »آتش و خاکستر« اشاره کرد و محصولات 
جديد پیکســار مانند »داســتان اسباب بازی 
5« و »شــگفت انگیزان 3« و همین طور دنباله  
انیمیشن های ديزنی مانند »زوتوپیا« و »موآنا« 
و لايو -اکشن های اين استوديو از جمله »سفید 
برفی« و »موفاسا: شیر شــاه« که پیش درآمد 
»شیر شــاه« به حســاب می آيد و توسط بری 

جنکینز ساخته شده.
 برخــلاف ديزنی کــه فعلا روزهــای خوبی را 
پشــت ســر می گذارد، نتفلیکس به دلیل لو 
رفتــن تعــدادی از تولیدات مهم خــود مانند 
سريال های انیمیشــن »آرکین« و »ترمیناتور: 
صفر« درگیر بحرانی تازه شــده اســت. ظاهرا 
دلیل لو رفتن اين آثار، نقص امنیتی در يکی از 
شرکای نتفلیکس بوده که وظیفه  تامین دوبله 

و زيرنويس به زبان های مختلف را بر عهده دارد. 
مسئولان نتفلیکس هم اعلام کرده اند که از نظر 
حقوقی در حال پیگیری برای جبران خسارات 

پیش آمده هستند.
در پايان بد نیســت که ســری هــم بزنیم به 
پاريس. المپیــک 2024 با تمام حاشــیه ها و 
جذابیت هايش به پايان رســید تا يکی ديگر از 
مهم ترين رويدادهای رسانه  ای دنیا در حافظه  
مخاطبان بايگانی شود. اما مراسم اختتامیه هم 
در نوع خودش جالب توجه بود. در مقايســه با 
افتتاحیه که عظمت و جنجال بیشتری داشت، 
اختتامیه در پاريس به همــان تصوير متعارف 
از چنیــن برنامه هايی نزديک تر بــود و با تکیه 
بر اجرای موســیقی، نمايش نور و رقص پیش 
رفت. بخــش جالب ماجرا موخره  مراســم بود 
که از پاريس منتقل شــد به لس آنجلس، شهر 
میزبان المپیک بعــدی؛ همان طور که پیش تر 
وعده داده شــده بود، تام کروز با شــمايلی که 
مجموعه فیلم های »ماموريــت غیرممکن« و 
»تاپ گان« را به ياد می آورد، پرچم المپیک را 
بعد از انجام يک چشمه بدلکاری تحويل گرفت 
و بعد سوار بر موتور ســیکلت به سمت هواپیما 
رفت. در بخش هايی که قبلا و به صورت کلیپ 
ضبط شده بود، تام کروز پس از رسیدن هواپیما 
به آســمان لس آنجلس، با چتر به پايین پريد و 
در گام اول نشان معروف تپه های هالیوود را به 
لوگوی المپیک مزين کرد. بعد نوبت به اجرای 
زنده لب ساحل رسید و با حضور غافلگیرکننده  
ستارگانی چون گروه رد هات چیلی پپرز، بیلی 
آيلیش و دکتــر دره، پرچم المپیــک در قلب 
کالیفرنیا به اهتزاز درآمد. با اين مقدمه  جذاب 
برای المپیک بعدی، بايد ديد که لس آنجلسی ها 
چه نقشه هايی برای مبهوت کردن مردم دنیا در 

سال 2028 کشیده اند. 

دربارهدورکوردشکناینروزها

بهنام،  آواز 
 نفس محسن

به کجا خواهیم رسید؟

احتمالا هیچ ژانری در سینما به اندازه وحشت )هارور( 
مناقشه برانگیز نبوده اســت. خیلی ها اعتقاد دارند که 
تماشای فیلم ترســناک توجیه عقلانی ندارد و تجربه  
هراس و خشونت در ســالن ســینما صرفا نوعی لذت 
خودآزارانــه را تداعــی می کند. در مقابــل طرفداران 
فیلم هــای ترســناک می گوينــد کــه اصیل ترين و 
صادقانه ترين کارکرد ســینما را در همین ژانر شــاهد 
هستیم؛ نمايش کابوس های ساختگی که در صورت به 
نتیجه رسیدن، عقده ها  و ترس های پنهان در ناخودآگاه 
ما را بازتاب می دهند. فرقی نمی کند که دنبال ماهیت 
کابوس ها باشید يا شــیفته  روياسازی، سینما در هر دو 
حالت با فرمول هايی ثابت و مشخص کار خودش را انجام 
می دهد. تجزيه و تحلیل ژانر وحشــت به خوبی چنین 
فرضیه  ای را ثابت می کند و نمونه اش کاری است که تای 

وست با ساختن سه گانه  ترسناک انجام داده.
آخرين فیلم از اين ســه گانه، »مکسین« است که روی 
موج موفقیت دو فیلم قبلی )»ايکس« و »پرل«(  ســوار 
شــده و با توجه به فروش قابل قبول و نقدهای مثبت، 
يکی ديگــر از محصــولات موفقی به حســاب می آيد 
که برچســب A24 را دارند. شــخصیت اصلی داستان 
مکسین مینکس )میا گاث(  اســت که از حوادث فیلم 
»ايکس« جان سالم به در برده و بعد از چند سال فعالیت 
در زمینه  هرزه نگاری، می خواهــد راهش را به هالیوود 
باز کند. بالاخره بعد از کلی تــلاش، برای بازی در يک 
فیلم ترسناک ارزان و خشــونت بار انتخاب می شود اما 
مشکل اينجاست که سايه  سیاه گذشته دست از سرش 
برنداشته؛ فردی مشــکوک دنبال مکسین می گردد و 
اطرافیانش به طرز فجیعی کشــته می شوند. هم زمان 
پلیس ها به او مشکوک می شوند و کارگردان سخت گیر 
هم منتظر بهانه است تا دختر را اخراج کند. پس چاره ای 
نیســت جز اينکه به جای فرار، خودش با عامل هراس 

مواجه شود.
پیوند روايی میان ســه فیلم تای وست آن قدر محکم و 
مشخص نیست که بشــود بنا به تعاريف معمول دنباله 
در نظرشــان گرفت. عنصر مشترک رويکردی است که 
نسبت به ذات ژانر در لحن ها و سبک های متفاوت دارد 
و هر بار به صورت خودآگاه لحن و قراردادهای ژانری را 
بازيافت می کند. اين بار نوبت به اسلشرهای فتیشیستی 
دهه  هشــتاد و جالوهای ايتالیايی رســیده که به زمان 
خودشان چندان جدی گرفته نمی شدند و صرفا قرار بود 
سرگرمی های بزرگسالانه و درجه دو باشند. وست هم 
مثل شخصیت اصلی فیلم به کارش آگاه است و نسبت 
به آن احساس شرمســاری ندارد اما شايد چون نگران 
کژفهمی يا دست کم گرفته شدن »مکسین« بوده، تلاش 
کرده تا نشــانه ها و ارجاعات در تمام صحنه ها به قدری 

پررنگ باشد که جای حرف  و حديث باقی نماند. 
ژانر وحشــت بیش از هر چیز درباره  بروز و غلبه  قدرت 
جنســی از منظــر نرينه اســت؛ چه زمــان نظربازی 
و برانگیختگــی و چــه جايی کــه نوبت بــه نمايش 
آســیب پذيری جســم و جان قربانیان می رسد. چنین 
تفسیری را می شــود با کمی گستاخی به کلیت سینما 
يا حداقل هالیوود تعمیم داد. فاصله  دو سر طیف از کجا 
می آيد که میان هیولا و قربانــی حتی در دنیای واقعی 
مرز می کشد؟ طبعا غريزه حرف اصلی را می زند. ما هر 
چقدر هم که درصدد انکار باشیم، سیاه ترين و پلیدترين 
غرايز حقیقت وجودی ما را بازتاب می دهند و در عوض 
منزه ترين عقايد و اخلاقیات برساخته و تحمیلی هستند. 
»مکسین« درست با دست گذاشــتن روی همین تِز، 
تمام پیش فرض ها دربــاره  هرزه نگاری و تعصب يا قاتل 

سیاه پوش و دختر بلوند را به بازی می گیرد.
»مکســین« ابايی ندارد از اينکه هالیــوود را کارخانه  
هیولاســازی بداند و اصلا رويا و کابوس را مترادف هم 
نشان دهد. اما برخلاف افشــاگرايی های چپ گرايانه، 
واقعیت را می پذيرد؛ بايد به هیولای شُهرت غذا بدهی و 
زنده ماندن و هیولا بودن به مراتب بهتر از تبديل شدن 
به قربانیانی اســت که همان اول فیلم کشــته و حذف 

می شوند!
همان طور که می بینید با فیلمی بازيافتی طرفیم. پس 
مختصات »مکسین« هم به منابع الهام و خاستگاهش 
وفادار مانده؛ پی رنگ داســتانی زياد پیچیده نیســت، 
اطلاعات پنهان نگه داشته می شــود، منطق روايی به 
ضرورت داستان تقلیل پیدا می کند و نمايش خشونت 
و تنانگی ابزاری اســت برای بالا نگه داشتن شعله  تنش 
در صحنه ها. ضمنا در تمام مدت لحظات شــوخ طبعی 
شرورانه  هم به چشم می آيد. میزان موفقیت »مکسین« 
در ارتبــاط برقرار کــردن با مخاطب بســتگی دارد به 
شناخت قبلی از عناصر ژانر و البته سلیقه و روحیه فردی. 
با اين وجود، فیلــم مديون حضور میا گاث اســت که 
در عین نمايش بی تفاوتی، توحــش و حتی طلبکاری 
شــخصیت اصلی، بدون ايجــاد فاصلــه و دافعه برای 

تماشاگر جذاب باقی می ماند.  

عشای جسمانی
هفتهدویستوهفتادوهفتم:درباره»مکسين«و

رویکردتایوستبهژانروحشت

در مسیر مستقیم
وقتی به سراغ ژانر وحشت می رويم، تعداد کسانی که از آن ها 
به عنوان سلطان هراس ياد می شود، خیلی زياد نیست؛ جرج 
رومرو، جان کارپنتر، توبی هوپر، وس کريون و ... از جمله اولین 
نام هايی هستند که به ذهن می رسند. اما در هزاره جديد بايد 
به جیمز وان اشــاره کرد که در نوع خــودش می تواند پديده 
باشــد. جوان مهاجری که دو دهه قبل با ساختن قسمت اول 
مجموعه »ارّه« و ارائه تعريفی تازه از کارکرد بازی های روانی 
و خشونت در زير ژانر اسلشر، نام خود را مطرح کرد و بعد هر 
فیلم ترسناکی که ســاخت، به يک فرنچايز جديد تبديل شد 
و حتی از دل همان فیلم ها باز عناوين فرعی ديگر بیرون آمد! 
»موذی«، »احضار«، »آنابل« و »راهبه« از جمله موفق ترين 
و محبوب ترين فرنچايزهای ترسناک در هزاره جديد هستند 
که به صورت مستقیم يا غیرمســتقیم نام جیمز وان بر روی 
آن ها ديده می شــود. وان معمولا برای ترساندن مخاطب کار 
عجیب و غريبی نمی کند و فقط فرمول  های قديمی را به شکلی 
تروتمیز، دوباره به اجرا درمی آورد. به همین دلیل فیلم های 
وان بیشتر از طرفداران پروپاقرص ژانر وحشت، برای مخاطبان 
جريان اصلی جذاب است که معمولا خیلی اهل تماشای فیلم 
ترسناک نیستند اما بالاخره در مقابل جذابیت وسوسه برانگیز 
چنین آثاری که گیشه را تسخیر کرده اند، کوتاه می آيند. وان 
برای ساختن فیلم های ترســناک در هزاره جديد استاندارد 
تازه ای را تعريف کرد که به معیار خیلی از اســتوديوها برای 

انتخاب کارگردان تبديل شد. 

سود در فرنچایز است
اگر به قرن گذشــته برگرديم، يکــی از مهم ترين چهره های 
هالیوود کسی نبود جز راجر کورمن که با تولید فیلم های ارزان 
و رده ب، استعدادهای زيادی را به عالم سینما معرفی کرد و 
البته خیلی از تولیداتش هم سال ها بعد کشف شدند و قدر و 
منزلت يافتند. کورمن بلد بود که چطور به ارزان ترين شــکل 
ممکن فیلمی را بســازد که از حداقل های لازم برای سرگرم 
کردن مخاطــب، ارائه ايده های هنــری و حتی خوانش های 
سیاسی و اجتماعی نسبت به زمانه خود برخوردار باشد. يکی 
از مريدان برحق کورمن در هزاره جديد، جیســون بلام است 
که با اســتوديوی بلام هاوس و تولیدات ارزان و ســودآور، در 
شــکل دادن به وضعیت کنونی هالیوود نقش پررنگی را ايفا 
کرده. بلام می تواند با کمتر از بیست میلیون دلار فیلم هايی را 
بسازد که مورد توجه منتقدان قرار بگیرد و با چند صد میلیون 
دلار فــروش، فرنچايزهای تازه را بــه راه بیندازند. بلام برای 
تولید فیلم هايش چند قانون کلی را دنبــال می کند: هزينه 
تولید، محدود و قابل کنترل باشــد، حتما ايده ای بکر و قابل 
توجه را مطرح کند و مهم تر از همه اينکه به حال و روز زمانه 
نزديک شود. اين رويه را با مجموعه فیلم هايی چون »فعالیت 
فراطبیعی« و »پاکسازی« شروع کرد و امروز به جايی رسیده 
که در طول ســال بارهــا تولیداتش در میــان پرفروش های 
باکس آفیس قرار می گیرد. نکته اينجاســت که فرمول های 
بلام به خودش محــدود نمانده و الهام بخش اســتوديوها و 
تهیه کننده های ديگری شــده که دنبال ايده های تازه در ژانر 

وحشت هستند. 

تریلر اجتماعی
يکی از چهره هــای تاثیرگــذار و جنجالی در هــزاره جديد 
جردن پیل است که با فیلم اولش »برو بیرون« جايزه بهترين 
فیلمنامه اورجینــال را برد و خیلی زود بــا کمپانی مانکی پا 

تلاش کرد تا مسیر تازه ای را در حاشــیه جريان اصلی ايجاد 
کند. پیل از سوی ســینماگرانی چون اسپیلبرگ و کوئنتین 
تارانتینو تحسین شــده ولی با اين وجود خیلی ها، او را يکی 
ديگر از سرآمدان محتوازدگی سینما در عصر حاضر می دانند. 
البته اين ادعايی است که جای بحث دارد؛ چون خود پیل به 
تئوری تريلر هراس انگیز اجتماعــی اعتقاد دارد؛ روايت هايی 
که به جای عناصر معمول ژانر وحشــت تــلاش می کنند تا 
ترس و اضطــراب را از دل پديده های روزمــره مانند تبعیض 
نژادی، اختلاف طبقاتی و سیطره رسانه ها بیرون بکشند و از 
هراسی بگويند که اکثر مردم دنیا را گرفتار کرده اما کمتر بروز 
و ظهور نمايشی داشته است. در پیش بردن اين جريان، پیل 
و استوديوی او تنها نیستند. بخش قابل توجهی از محصولات 
اســتوديوی بلام هاوس به همین رويکرد نزديک می شود، از 
جمله فیلم هايی مانند »مرد نامرئی«، »مگان« و »پاکسازی« 
يا حتی می توان بــه بعضی از اپیزودهای ســريال پرطرفدار 
»آينه سیاه« هم اشاره کرد. خود پیل به واسطه علاقه اش به 
مجموعه »توايلايت زون«، نســخه تازه ای از اين سريال را به 
سرويس های اســتريم آورد که واکنش های ضدونقیضی به 

دنبال داشت. 

مستقل ها را دریاب
يکی از پديده های سینما در هزاره جديد، استوديوی مستقل 
A24 است که کارش را با پخش آثار آلترناتیو شروع کرد و به 
تدريج وارد عرصه  تولید شد و در حال حاضر يکی از بازيگران 
اصلی در فصل جوايز به حســاب می آيد. طــی اين يک دهه، 
A24 بخش مهمی از اســتعدادهای خود را با آثار متفاوت در 
ژانر وحشــت معرفی کرد؛ با فیلم هايی که بر خلاف معمول 
به هیولاها يا دختــران قربانی متکی نبودند و قدرتشــان در 
خلق اتمسفرهای بديع و هولناک بود و همچنین تاکید روی 
مايه های پررنگ روان شناختی. مســیر استوديو برای کشف 
و ارائه فقط به سینماگران مســتقل آمريکايی محدود نشد و 
بسیاری از فیلم های موفق A24 ساخته سینماگران بريتانیايی 
و اروپايی است. تصور موفقیت نام هايی چون رابرت اگرز، آری 
اســتر، برادران فیلیپو، رز گلس و... بدون استراتژی های اين 
اســتوديو، ســخت و حتی غیرممکن به نظر می رسد. جالب 
اينجاست که A24 به واسطه همین چهره های تازه  موفق شد 
تا خوانش هايی تازه از ژانر وحشت را بین علاقه مندان جدی 
سینما باب کند. برای مثال، وقتی به سراغ فیلم های رابرت اگرز 
می رويم، با نمايشی برگرفته از مختصات سینمای گوتیک و 
اکسپرسیونیستی مواجهیم که کاملا دور و جدا از زمانه معاصر 
به نظر می رســد و در مقابل، »با من حرف بزن« فیلمی است 
که انگار از دل نسل زد و دوران ســلطه يوتیوب بیرون آمده. 
يا فیلمی مانند »برّه«، شــکل متفاوتی از وحشت فولک را به 
نمايش می گذارد که شبیه اش را در فیلم های ترسناک جريان 

اصلی کمتر مشاهده می کنیم.

سینمای وحشت و وحشت سینمایی
اصولا دنباله سازی يکی از سنت های قديمی ژانر وحشت است، 
حتی اگر دنباله ها به اندازه کافی راضی کننده نباشــند. مثل 
بقیه فرنچايزهای سینمايی که در هزاره جديد احیا شده اند و 
شاهد ساخت دنباله ها يا ريبوت مجموعه های قديمی هستیم، 
فیلم های ترســناک قديمی هم دوباره به گیشه بازگشته اند؛ 
از »هالووين« و »کشــتار با اره برقی در تگــزاس« بگیريد تا 
»درخشــش«، »طالع نحس« و »کلبه وحشت«. در بعضی از 
موارد اين فیلم ها با موفقیت فرمول های قديمی را بازتعريف 

کردند و به مختصــات زمانه کنونی پیوند دادنــد و خیلی از 
اوقات هم به پای فیلم های اصلی نرسیدند و مايه سرخوردگی 
طرفدارها شــدند. فراتر از بازگشــت به فیلم های ترسناک و 
دنباله سازی، شاهد موج تازه ای هستیم که بر اساس بازخوانی 
و ارجاع به فرهنگ برساخته ژانر وحشت شکل گرفته. مشخصا 
سه گانه ترسناک »تای وســت« به خوبی اين رويکرد را برای 
بازيافت ســینمايی توضیح می دهد اما به نمونه های ديگری 
هم می توان اشاره کرد. چند سال پیش »سانسورچی« ساخته 
پرانو بیلی باند شــیرچه می زد به جريان فیلم های ترسناک 
 Nasty زيرزمینی انگلیسی در دهه هشتاد میلادی )معروف به
Movies( و امسال هم »آخر شب با شــیطان« مورد توجه 
منتقدان و علاقه مندان به ژانر وحشت قرار گرفت؛ ماجرای يک 
مجری تلويزيونی که برای افزايش بیننده های برنامه اش سراغ 
پديده های ماوراءالطبیعه می رود و در تله ای خودساخته گیر 
می افتد. طبعا برای درک ظرافت  جاری در خیلی از اين فیلم ها 
بايد روی ژانر وحشت تسلط داشته باشید تا به ارجاعات ريز و 

درشت بصری و متنی پی ببريد.

وارثان کراننبرگ
هر کاری بکنیم، وقتی پای »بادی هارور« يا وحشت جسمانی 
به میان می آيد، بايد برويم به سراغ ديويد کراننبرگ که يک 
عمر با فیلم هايش تلاش کرده تا شکلی از هراس الهام گرفته 
از کالبد انسان پذيری اش را به زبان سینما ترجمه کند. تقريبا 
با پايان دهه90، کراننبرگ از اين دوران فیلمسازی اش فاصله 
گرفت و به جريان اصلی نزديک تر شــد اما نســل جديدی از 
سینماگران از راه رســیدند که راهش را در هزاره جديد ادامه 
دادند. از فرزند خلف خود اســتاد که بگذريم، ژولیا دوکورنو و 
کورالی فارژا دو زن سینماگری هستند که در سال های اخیر 
در جشــنواره کن مورد توجه قرار گرفته اند و در آثار خود به 
نوعی بادی هارور را با عناصری از ســینمای افراطی فرانسه 
پیوند داده اند؛ »تیتان« يکــی از جنجالی ترين نخل های طلا 
را برنده شد و امســال هم »ماده« فیلم محبوب منتقدان بود 
و جايزه بهترين فیلمنامه را به دســت آورد. شايد اين نسخه 
جديد از وحشت جسمانی چندان با سلیقه طرفداران قديمی 
کراننبرگ جور درنیايد اما به هر حال تصويری از زمانه کنونی 
و مخدوش شدن مرزهای جنسیتی را بازتاب می دهد. در موج 

جديد بادی هارورها، صرفا آسیب رســاندن به جسم انسان 
مطرح نیست و تفاســیر تازه از کالبد گوشتی می تواند عامل 

هراس و تشويش باشد.

عقده  ها و عقیده ها
احتمالا نام آری اســتر به گوشــتان خورده که امثال مارتین 
اسکورســیزی از او به عنوان يکی از اســتعدادهای آينده ساز 
سینما نام می برند و هنرپیشه ها منتظر فرصت برای حضور در 
فیلم هايش هستند. استر با فیلم های کوتاه عجیب و غريبش 
به شهرت رسید و بعد سعی کرد تا همین مسیر را با ساختن 
فیلم های غیرمنتظره ادامه بدهد. استر برای ترساندن مخاطب 
به جای توسل به شیوه های معمول، هراس را از اعماق تاريک 
ذهن ما بیرون می کشــد و دنبال روابط ناگفتــه عقده های 
جنسی و روانی با آيین ها و فرقه ها می گردد. به طور مشخص 
بعد از تماشای فیلم های استر، بیشــتر از اين گیج می شويد 
که هیچ خط کشی آشــکاری برای نمايش عوامل شر وجود 
ندارد و کاراکترها در چنبره هايی از آسیب های درمان ناپذير 
گیر افتاده اند. موفقیت آثار اســتر، موج تازه ای را از فیلم های 
ترسناک و گروتســک را به راه انداخت که با بیرون کشیدن 
حقارت هــا و عقده های شــخصیت های اصلی، تماشــاگر را 

مشوش و معذب می کنند. 

گوتیک نمی میرد
يکی از جريانات پرطرفدار در هزاره جديد، گوتیک اســت که 
احیای آن در ســینما را می توان مديــون علاقه و تلاش های 
گی يرمو دل تورو دانست. دل تورو چند ســال طول کشید تا 
در دل هالیوود سلیقه شــخصی خودش را جا بیندازد ولی در 
تمام اين مدت به واسطه سلیقه بصری حاکم بر ساخته هايش 
طرفداران زيــادی پیدا کرد. »هزارتوی پن« و »شــکل آب« 
بود که در محافل معتبر هنری و ســینمايی مورد تحســین 
قرار گرفــت و درهای جديدی را به رويش بــاز کرد. دل تورو 
هم تصمیم گرفت تا از اين فرصت برای ســاخت آثاری مانند 
سريال آنتولوژی »گنجه عجايب« اســتفاده کند. در اروپا و 
آمريکا می توان به نمونه های ديگــری از گوتیک های مدرن 
اشاره کرد اما سهم سريال های تلويزيونی را نمی توان ناديده 
گرفت. طبعا بايد به تاثیر سريال آنتولوژی »سريال ترسناک 
آمريکايی« اشاره کرد که طی دو دهه انواع و اقسام لحن ها و 
فضاها را به چالش کشیده است. يا سال گذشته شبکه ای ام سی 
روی مجموعه رمان های »مصاحبه با خون آشام« با محوريت 
کاراکتر لستات دســت گذاشت تا در مقايســه با نمونه های 
تینیجری مانند »وقايع نگاری خون آشام« و »گرگ و میش« 
با يک اثر گوتیک جدی طرف باشیم. مايک فلانگان هم يکی 
ديگر از شــیفتگان گوتیک و ادگار آلن پو است که به واسطه 
سريال های ترسناک خود در ســال های گذشته به چهره ای 
معتبر در اين ژانر تبديل شده و اين روزها دارد روی اقتباسی 

تازه از »جن گیر« کار می کند.

از سرزمین های دور
موفقیت فیلم های ترســناک و اهمیت يافتن جشنواره هايی 
مانند SXSW و فنتاســتیک فِست باعث شــد تا اين ژانر به 
میدانی برای کشــف استعدادها از گوشــه و کنار دنیا تبديل 
شــود؛ فیلم های ترســناکی که قراردادهای ژانر را با عناصر 
بومی و اجتماعی ترکیب می کننــد و حاصل تجربه ای بکر و 
تازه اســت. در سال  های گذشته شــاهد درخشش فیلم های 
ترسناک ساخته شده در کره جنوبی، هند، استرالیا، آمريکای 
جنوبی و حتی ترکیه بوده ايم و گســترش بازار ســرگرمی با 
سرويس های استريم نیز به اين مسئله دامن زده است. شايد 
يکی از نمونه های متاخر، فیلم جمع و جــور و گمنام »وقتی 
شیطان کمین می کند« باشد که زمستان گذشته پس از کسب 
امتیازات بالا از سوی منتقدان به اثری قابل توجه و پرمخاطب 

تبديل شد.

اشکانجاویدی|اصولافيلمهایژانروحشتازسویمنتقدانومحافلسينماییکمترجدیگرفتهشدهاند؛
مرورچنددههتاریخسينماوجوایزمهمیماننداسکارونخلطلاچنينفرضيهایراثابتمیکند.بااینوجود،
حتیدرمقایسهبادیگرژانرهانيز،فيلمهایترسناکازاقبالکمتریبرخورداربودهوعمومابهچشممحصولات
ارزانوسودآورودرحاشيهجریاناصلیدیدهشــدهاند.درسالهایاخيروضعيتکمیتغييرکردهوتعداد
فيلمهایترسناکیکهعلاوهبرتحسينمنتقداندرفصلجوایزنيزموردتوجهقرارمیگيرند،بهمراتببيشتر
ازگذشتهاست.همينالاندرجدولباکسآفيسوسرویسهایاستریمچندعنوانموفقدیدهمیشود،مانند
»لنگدرازها«،»اولينطالعنحس«و»مکسين«.درميانآثارکنجکاویبرانگيزفصلجوایزهممیتوانبهنسخه
جدید»نوسفراتو«اشارهکردکهخيلیهامنتظرنمایشآندرکریسمسهستند.درنتيجهمروریداشتيمبه

سيرژانروحشتدرهزارهجدیدودلایلموفقيتنمونههایمختلفومتنوعازفيلمهایترسناک.

درگوشهوکناردنیایسینماچهمیگذرد؟

 بلوندها در گیشه 
و تام کروز در پاریس

کيوانحسينيان|درهفتهگذشته،رکوردشکنیددپولدرگيشه
ادامهپيداکرد.المپيکپاریسهمبهپایانرسيدوستارگانآمریکایی
برایانتقالاینرویدادبهلسآنجلسدرســال۲۰۲8واردميدان
شدند.درحالیکهرسانههاخودرابرایمراحلجدیدیازرقابتهای
انتخاباتیومناظرههاآمادهمیکنند،دیزنیازپروژههایآیندهخود
رونماییکردونتفليکسباچالــشبزرگلورفتنتعدادیازآثارش

مواجهشد.

دوران طلایی وحشت
مروریبرفیلمهایترسناکموفق

درهزارهجدید
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   گزارش

 باشــگاه چلســی در عین ناباوری در يک پنجره نقل 
و انتقالاتی ديگر هم به ســلطه خود ادامــه داده و از 
ابتدای تابستان بیش از 243 میلیون پوند برای خريد 
مهره های جديد هزينه کــرده. حجم ترکیب کلی تیم 
نسبت به رقبا به شدت افزايش يافته است. اين سومین 
پنجره متوالی تابستانی در دوره حضور تاد بولی و بهداد 
اقبالی است که آبی ها بیشتر از هر تیم انگلیسی ديگر 
در بازار پول پاشی می کنند، بیشترين مهره  ممکن را به 
زحمت در مجموعه تیم می گنجانند و بازيکنان به جا 

مانده از فصل قبل را در معرض فروش می گذارند. 
نتو،جدیدترینستارهآبیپوش

خريد پدرو نتــو، بازيکن پرتغالــی ولورهمپتون روز 
جمعه قطعی شد و صرف ۵4 میلیون پوند برای فرود 
آوردن هواپیمای حامل او در لنــدن، آمار تاخت وتاز 
تابستانی چلسی را به 243 میلیون پوند در ازای خريد 
12 بازيکن رســاند. میانگین ســنی بازيکنان جديد 
تنها 21 ســال اســت و با حضور آنها جمعیت ترکیب 
کلی آبی ها از عدد ۵0 فراتر مــی رود! البته تعدادی از 
بازيکنان خريداری شده مســتقیماً به صورت قرضی 
به باشــگاه های ســطح دوم فوتبال اروپا می روند و تا 
30 اوت، انتهای پنجره تابســتانی، فرصت مناســبی 
برای فروش بعضی از بازيکنان و کســب درآمد وجود 
دارد. با اين حال چلسی در حال شکستن رکوردهای 
تاريخ فوتبال انگلیس در زمینه هزينه و حجم ترکیب، 
به سر می برد. از وقتی شرکت سرمايه گذاری کلیرلیک 
و تاد بولی اين باشــگاه را خريده اند، چلسی مجموعاً 
1/۵میلیارد پوند در بازار خرج کرده اما سن بازيکنان 
و فروش های به صرفه تیم را در موقعیت ســبز قوانین 

محدودکننده لیگ نگه می دارد.

بزرگترینترکیبتاریخفوتبالانگلیس؟
چلسی در حال حاضر از ۵۶ بازيکن در ترکیب کلی خود 
بهره می برد و مارسکا بايد از بین آنها ترکیب تیمش برای 

لیگ برتر را انتخاب کند.
دروازهبان)۸نفر(:يورگنســن، سانچس، پتروويچ، 

آريسابالاگا، بتینلی، پندرز، اسلونینا و برگستورم
مدافعکناری)۷نفر(: ريس جیمز، کوکوريا، چیلول، 

گوستو، ويگا، آچیمپونگ و کیلب وايلی
مدافعوســط)۹نفر(: ديساســی، فوفانا، کولويل، 
آدارابیو، بادياشــیل، چالوبا، آنســلمینو، گیلکريست و 

هومفريس
هافبک)۱۵نفر(: انزو فرناندس، مويســس کايسدو، 
انکونکو، کلیمن، کاســادی، اوگوچوکوو، دوزبری هال، 
لاويا، چوکووئمکا، آنجورين، آندری سانتوس، کندری پائز، 

ماتوس و کاستلدين
بال)۹نفر(:مودريک، استرلینگ، پدرو نتو، کول پالمر، 

مادوئکه، ويلیان، گابريل، هاروی ويل و موريرا
مهاجم)۹نفر(: لوکاکو، جکسون، اوموروديون، فوفانا، 

واشنگتون، گويو، برستوو و برويا
محدودیتحجمترکیبلیگبرترچقدراست؟

چلســی مطابق قوانین لیگ برتر انگلیس تنها می تواند 
2۵ بازيکن بزرگســال را در ترکیب نهايی خود برای اين 
رقابت ها جا دهد اما اســتفاده از بازيکنان زير 21 ســال 
هیچ گونــه محدوديتی ندارد. همچنیــن بايد حداقل 8 
بازيکن بومی در بین 2۵ بزرگســال تیم حضور داشــته 
باشند؛ بومی الزاماً به معنی بازيکنان اهل انگلیس نیست، 
بلکه شامل هر بازيکنی از هر کشوری می شود که پیش از 
21 سالگی، به مدت 3 سال در يکی از آکادمی های فوتبال 

انگلیس حضور يافته باشد. 

ادامهکارتیمچگونهاست؟
چلســی در دوران حضور گراهام پاتر ترکیبی با بیش از 
40 بازيکن داشت. طبق گزارش رسانه های انگلیسی، در 
جلسات گردهمايی اعضای تیم، صندلی به همه بازيکنان 
نمی رسید و تعدادی از آنها روی زمین می نشستند. تعداد 
بازيکنان ورودی و خروجی تیم در تابستان فعلی از سال 
گذشته و دوره حضور مائوريســیو پوچتینو کمتر است 
اما همچنان هیچ تیم انگلیســی ديگر به آمار چلســی 
نمی رسد. به نظر می رسد حداقل 14 نفر از فهرست ۵۶ 
نفره بالا به زودی اســتمفوردبريج را ترک کنند اما چرا 
چلسی تا اين حد به جذب بازيکنان جوان علاقه دارد؟ 
جاناتان ويلســون بعد از ديدار نهايی جام اتحاديه فصل 
گذشــته در يادداشتی نوشت لیورپول شــیوه استفاده 
از بازيکنان جوان را به چلســی آموخــت . او می گويد 
تفاوت استفاده از مهره های پرورش يافته در جو روحی 
مناســب تیم اصلی و هزينه چند صــد میلیونی برای 
خريد و پیوســتن جوانان نامدار در سرنوشت اين 2 تیم 
مشخص می شود. مديران چلســی اصرار دارند استفاده 
از بازيکنان جوان متعدد تضمین کننده کیفیت ترکیب 
برای سال های آينده و طرح چلســی برای برگشتن به 
جمع قدرت های اصلی فوتبال انگلیس است. با اين حال 
تجربه کم باعث شد ترکیب چلسی در 2 سال گذشته گاه  
و بیگاه شلخته ظاهر شود و با خطاهای دفاعی ساده و از 
دست دادن فرصت ها امتیازات زيادی را از دست بدهد. 
روندی که احساس می شد در انتهای فصل گذشته رو به 
بهبود است اما خروج ناگهانی پوچتینو همه انگاره ها را 
موقتاً به هم ريخت. پوچتینو تابستان گذشته علناً گفته 
بود جمعیت زياد ترکیب به نفع تیم نیست. حالا بايد ديد 

مارسکا چه راهی را با اين تیم پیش می برد.

به گزارش فوتبال 3۶0؛ اســتقلالی ها در مســیر جذب 
بازيکن توانستند در بازار نقل وانتقالات تابستانه روزهای 
خوبی را پشت ســر بگذارند و در قیاس با تیم های مدعی 
شرکت کننده در لیگ بیســت وچهارم، می توان آبی ها را 
موفقیت ترين تیم دانست. ســامان فلاح به همراه رامین 
رضائیان، میلاد زکی پور، ديديه اندونگ، محمدحســین 
اسلامی، علیرضا کوشکی، آلمدين زيلیکیچ و گائل کاکوتا، 
خريدهای تابستانی اســتقلال هستند و در قیاس با فصل 
گذشته، به نظر می رسد   فهرســت آبی ها دچار دگرگونی 
قابل توجهی شده است. آبی پوشان پايتخت بايد روز جمعه 
  اولین بازی خود در فصل جديد لیگ برتر را برگزار کنند و 
براساس برنامه ريزی انجام شده، استقلالی ها در نخستین 
بازی شــان در لیگ بیســت وچهارم، در قزوين میهمان 
شمس آذر هستند. نکته مهم درباره استقلال به وضعیت 
پیچیده کادرفنی اين تیم باز می گردد؛ به طوری که با وجود 
تکمیل  شدن فهرست بازيکنان استقلال، همچنان خبری 
از تکمیل کادرفنی آبی پوشان پايتخت نیست و 4 کرسی 

مهم در کادرفنی استقلال خالی است!

معمایمعارفهسرپرستجدید!
آبی هــا در فصل گذشــته کار خود را با سرپرســتی علی 
ســامره آغاز کردند و در ادامه راه، چالش های ســامره با 

جواد نکونام ســبب تغییر او شــد و نصرالله خواجه گیری 
در نقش سرپرست جديد اســتقلال منصوب شد. بعد از 
تغییر و تحولات مديريتی و کنار رفتن علی خطیر، جايگاه 
خواجه گیری هم به خطر افتاد و با پافشاری جواد نکونام، 
آتیلا حجازی به عنوان سرپرســت جديــد آبی ها معارفه 
شــد که عدم صدور مجوز فعالیت حجازی ســبب شد تا 
استقلالی ها در هفته های پايانی فصل بدون سرپرست کار 
خود را پیش ببرند. آتیلا حجازی با انجام چندين مصاحبه 
مختلف توضیح داد که منعی بــرای کار او وجود ندارد و 
به زودی رسماً در نقش سرپرست کارش را آغاز خواهد کرد. 
با اين وجود، پیگیری های بیشتر نشان می دهد  خبری از 
حضور حجازی در تمرينات استقلال نیست و عدم صدور 
مجوز فعالیت او سبب شــده تا تغییری دوباره در انتظار 
کرسی سرپرستی اســتقلال باشــد. در روزهای گذشته 
از ايمــان عالمی به عنوان جدی ترين گزينه سرپرســتی 
اســتقلال ياد می شــد اما در فاصله 4 روز تا شروع فصل 
جديد، همچنان خبری از معرفی سرپرست جديد آبی ها 

نیست و بلاتکلیفی ها در اين باره ادامه دارد!

ازدلخوریهاشمینســبتاعدمجذبمربی
خارجی

محمد نــوازی در کنــار کیانوش رحمتــی و حمیدرضا 

رجبی به همراه يوسو سسما، اين روزها در نقش دستیار 
جواد نکونــام کار خــود را در تمرينات اســتقلال پیش 
می برند. بدون شک غايب بزرگ کادرفنی استقلال، مهدی 
هاشمی نســبت اســت؛ آن هم در حالی که گفته می شد 
هاشمی نسب در زمینه مسائل مالی با آبی ها توافق نکرده 
اما مصاحبه اخیر سرشناس ترين ياغی فوتبال ايران نشان 
می دهد که مسائل مالی در اولويت نیست و به نظر می رسد 
که اختلافاتی میان نکونام و هاشمی نســب به وجود آمده 
و همین مســئله باعث شــده تا مهدی هاشمی نسب در 

يک قدمی جدايی از استقلال قرار گیرد.
مهدی هاشمی نســب در حالــی در تمرينات پیش فصل 
اســتقلال غايب بود و با وجود گمانه زنی های انجام شده، 
همچنان خبری از توافق نیست و غیبت او ادامه دارد  که 
در کنار عدم حضور اين چهره نام آشنا، در فاصله 3 روز تا 
شــروع فصل جديد، همچنان خبری از انتخاب دستیار 
خارجی جواد نکونام هم نیست؛ آن هم در حالی که گفته 
می شد قطعاً آبی ها با استخدام يک مربی جديد خارجی 
پا به فصل جديد می گذارند. فرشید سمیعی، مديرعامل 
اســتقلال روز گذشــته اعلام کرد   بررســی ها در زمینه 
استخدام مربی خارجی به پايان رسیده اما فعلًا جزئیاتی 
درباره اســتخدام دســتیار خارجی برای جواد نکونام از 
باشگاه استقلال به بیرون درز پیدا نکرده و در اين باره هم 

بلاتکلیفی ها ادامه دارد و خبــری از معرفی عضو جديد 
کادرفنی آبی ها نیست.

بحرانمدیررسانهدراستقلال!
استقلالی ها فصل گذشــته کار خود را در شرايطی پیش 
بردند که يکی از کرسی های خالی نیمکت آبی ها مرتبط 
با عدم حضور مديررسانه ای اين تیم بود. در حالی که جواد 
نکونام اصرار ويژه ای به اســتخدام سعید اکبری در نقش 
مديررسانه ای استقلال داشت، مجوزهای فعالیت او صادر 
نشد و جالب آنکه شخصی جايگزين اکبری هم در نقش 
مديررسانه انتخاب نشــد تا در اتفاقی کم سابقه در دوران 
حضور استقلال در لیگ برتر، آبی ها يک فصل کامل را در 

غیاب مديررسانه ای به پايان ببرند.
آبی پوشــان حالا خود را برای انجام اولین بازی در فصل 
جديد لیگ برتر آماده می کنند و بازخوانی خبرهای مرتبط 
با تیم استقلال نشــان می دهد که همچنان بلاتکلیفی ها 
در زمینه انتخاب مديررســانه ای ادامه دارد؛ به طوری که 
از سوی مديران باشگاه، هنوز شــخصی برای حضور در 
نقش مديررسانه معارفه نشــده و به احتمال فراوان برای 
دومین فصل پیاپی، آبی ها بدون مديررسانه ای کار خود را 
پیش خواهند برد که اتفاقی جنجالی و بی سابقه محسوب 

می شود و نشان از عدم تکمیل کادرفنی آبی ها دارد.

شانه یزدانی را ۴ بار جا انداختم
رئیس ايرانی کمیته پزشکی اتحاديه جهانی کشتی از وقايع ديدار فینال 

حسن يزدانی در المپیک پاريس پرده برداشت. دکتر بابک شادگان در 
گفتگوی اختصاصی با ايسنا، درباره دررفتگی مداوم کتف حسن يزدانی در 
جريان ديدار نهايی المپیک پاريس، گفت: يزدانی در جريان مبارزه دچار 

دررفتگی قدامی مفصل شانه به صورت مکرر شد. اولین باری که شانه ايشان 
در رفت به روی تشک رفتم و شانه به راحتی جا رفت که نشانه خوبی نبود و 

نشان می داد آسیب شانه و ناپايداری آن زياد است که به راحتی جا می افتد.  
4 مرتبه اين اتفاق تکرار شد و همین امر نشان داد که شانه دارای پايداری 

مناسب نیست و از داخل آسیب جدی دارد. احتمالا جراحی او برای پايداری 
مفصل دچار پارگی دوباره شده و اين شانه بايد مجددا درمان شود. وقتی 

چنین اتفاقی می افتد و ورزشکاری دچار در رفتگی شانه در جريان مسابقه 
می شود، سعی می کنیم شانه را جا بیندازيم، بعد از آن   حین جا انداختن 

متوجه می شويم وضعیت مفصل ورزشکار به چه شکلی است. در ۹۹ درصد 
مواقع مبارزه قطع می شود و ورزشکار به بیمارستان منتقل می شود  .  اما 

طی صحبتی که با يزدانی داشتم احساس کردم می شود شانس مبارزه را 
به او داد.  يزدانی در مبارزه فینال 4 مرتبه دچار در رفتگی شد و مفصل او 
در رفت و من هر بار جا می انداختم. هر مرتبه هم با او صحبت می کردم و 

او اصرار داشت که مبارزه را ادامه بدهد. من هم ممانعتی نمی کردم چرا که 
خطر بیشتری نداشت. واقعیت اين است در چنین شرايطی با هیچ کار 

ديگری مثل تیپینگ، بانداژ يا رعايت کردن برخی مسائل، نمی توان جلوی 
در رفتگی مجدد را گرفت.     او ۵ دقیقه با يک دست کشتی گرفت و سعی 

می کرد مراقبت کند اما چون مفصل او ناپايدار بود با کوچک ترين حرکتی 
باز هم دچار در رفتگی می شد. وی در ادامه در پاسخ به اين سوال که چرا 

احسان امینی مربی تیم ملی کشتی آزاد پس از پايان مبارزه با او درگیری 
لفظی داشت، خاطرنشان کرد: مرتبه اول که من به روی تشک رفتم مفصل 

شانه يزدانی را جا انداختم و پايین آمدم. سپس آقای امینی و کاوه از من 
پرسیدند آيا می شود شانه يزدانی را تیپ يا بانداژ کرد که من گفتم امکان 

اين کار نیست و از سوی ديگر هیچ فايده ای هم ندارد چرا که نمی توان 
جلوی دررفتگی مفصلی که دچار پارگی است را  حین مبارزه گرفت.   من 

اين موضوع را توضیح را دادم و آقای کاوه متوجه اين موضوع شدند اما آقای 
امینی همچنان اصرار داشت که حتما تیپ انجام شود  . وقتی کشتی تمام 

شد و يزدانی پايین آمد، وظیفه مسئول پزشکی مسابقات اين است که او يا 
هر ورزشکار مصدومی را همراهی کند تا ببیند آيا نیازی به اقدامات درمانی 
دارد يا خیر.  من هم اين کار را با آقای يزدانی کردم و با ايشان صحبت کردم 

آيا درد دارد و اينکه نیازی به اقدامات درمانی و مراقبت دارد يا خیر   اما در 
اين حین آقای امینی که آنجا بود، اظهار نظرهايی با لفظ نامناسبی داشت که 
بايد بانداژ می کردم تا دست يزدانی در نرود. من هم به ايشان توضیح دادم که 

چون تخصص و صلاحیت پزشکی ندارند اين مبحث را ادامه ندهند. به هر 
حال با رفتار نامناسب ايشان من مواجه شدم.  
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 گائل کاکوتا؛ باکیفیت اما با مصدومیت های پرتکرار
نگرانی بزرگ آبی ها بابت خريد جديد و سرشناس شــان، مصدومیت های متعدد اين بازيکن اســت. 
به گزارش فوتبالی، يکی از مهمترين خريدهای اســتقلال در نقل و انتقالات تابســتانی، جذب گائل 
کاکوتاست که رزومه فوق العاده قابل توجهی دارد و سال ها در لیگ های معتبر اروپايی بازی کرده ولی 
کارنامه او يک نقطه ضعف نگران کننده دارد؛ مصدومیت های کوتاه اما متعدد در سه فصل گذشته! گائل 
کاکوتا 33 ساله در سه فصل گذشته، با اينکه با پیراهن لانس در لیگ يک فرانسه و با پیراهن آمیان در 
لیگ 2 فرانسه، مجموعا 77 بار در میدان حضور داشــته و موفق شده 1۵ گل بزند و 7 پاس گل بدهد 
اما 30 مسابقه را هم به دلیل مصدومیت های مختلف از دست داده است. او در فصل 2022-2021 با 
پیراهن لانس و در لیگ يک فرانسه، ۹ بازی را از دست داده که اين مصدومیت ها ۶7 روز طول کشیده 
است. در فصل 2023-2022 با پیراهن لانس در لیگ يک فرانســه و با پیراهن آمیان در لیگ 2 اين 
کشور، در ۶ مسابقه غايب بوده و 44 روز بازی های تیمش را از روی سکوها يا تلويزيون ديده و در نهايت 
در فصل گذشته هم با پیراهن آمیان در لیگ 2 فرانسه، 1۵ بازی را از دست داده که اين مصدومیت ها 
87 روز طول کشیده   تا در کل، کاکوتا 30 مسابقه را در طول اين سه فصل از دست داده  و 1۹8 روز به 
علت مصدومیت، خانه نشین باشد.   کیفیت اين بازيکن بسیار بالاســت اما استعداد کاکوتا در مصدوم 

شدن  باعث نگرانی هواداران اين تیم شده.

ترکیب احتمالی پرسپولیس؛ اوضاع بد نیست
پرسپولیس در حالی همچنان در بازار نقل و انتقالات به شــدت فعال و به دنبال جاهای خالی است که گاريدو بايد اين 
روزها ترکیب تیمش برای بازی با ذوب آهن را آماده کرده باشد. شــايد هواداران پرسپولیس دوست ندارند قبول کنند 
که بايد ترکیب احتمالی اولین بازی تیم شان را با بازيکنان فعلی بچینند اما اين واقعیت است و چیدن ترکیب احتمالی 
با بازيکنان البته مشخص می کند که شايد شرايط قهرمان فصل گذشــته در آن حد که برخی هواداران اين تیم تصور 
می کنند، بد نیست و با رسیدن مصدومان شرايط بهتر هم خواهد شد. در بازی اول که گزينه ای به غیر از گندوزی را درون 
دروازه نمی توان متصور شد. در فاز دفاعی فقط دروازه نیست که با تغییر اساسی مواجه شده است. يک خط دفاعی کاملا 
متفاوت با آنچه در نیم فصل دوم ديده شده بود. العملود سورپرايز اين خط در دفاع راست است و دفاع چپ را هم با حضور 
امیری با سابقه بازی در اين پست باز هم می توان سورپرايز دانست. در دفاع میانی گاريدو 4 مدافع مختلف دارد اما اين 
احتمال وجود دارد که از مرتضی پورعلی گنجی و گئورگی گولسیانی استفاده نکند و زوج محمدحسین کنعانی زادگان 
و فرشاد فرجی را به میدان بفرستد. مسعود ريگی و سروش رفیعی زوج خوش يمن قهرمانی فصل گذشته هستند. به آنها 
بايد يک بازيکن جوان باکیفیت يعنی ياسین سلمانی را هم اضافه کرد. عالیشاه به بازی اول نخواهد رسید اما در مورد 
اورونوف مشخص نیست که در ترکیب اصلی قرار خواهد گرفت يا نه و اگر نرسد، می توان فرشاد احمدزاده را جانشین 
او دانست. بعد از مدت ها دست پرسپولیس در اولین بازی در خط حمله پر است. علی علیپور و عیسی آل  کثیر هر دو يا 

يکی از آنها در اين بازی به میدان خواهند رفت. 

در چلسی چه خبر است؟  
۲۴۳ میلیون پوند برای 

۱۲ خرید
چلسی برای سومین تابستان متوالی 

چشم همه تیم ها را خیره کرده است

بدون سرپرست 
بدون یاغی  !

در آستانه آغاز فصل جدید لیگ برتر، همچنان 
کادرفنی استقلال کامل نیست و وضعیت ویژه و 

عجیبی دارد 

پایان کار ستاره جنجالی در بارسا
روکه در پنجره نقل و انتقالات زمستانی فصل گذشته به بارسلونا پیوست و روزهای 
خوبی را تحت هدايت ژاوی تجربه نکرد چون نتوانســت اعتماد اين بازيکن را برای 
حضور در ترکیب اين تیم به دســت آورد. او امیدوار بود که جدايی ژاوی و حضور 
هانسی فلیک روی نیمکت بارسا برای رقابت های فصل آينده لالیگا و لیگ قهرمانان 
اروپا به سودش تمام شود و تمام تلاشش را برای تاثیرگذاری روی سرمربی جديد 
بارسا به کار گرفت. فلیک تصمیم داشــت که در تور پیش فصل در آمريکا به روکه 
فرصتی برای نشان دادن توانايی هايش بدهد اما او نتوانست اين مربی را تحت تاثیر 
قرار دهد. فلیک پس از پايان تور آمريکا به مديران اين باشگاه اعلام کرد   می توانند 
برای فروش او اقدام کنند. فروش روکه تاثیری در شرايط مالی باشگاه بارسلونا برای 
ثبت قرارداد بازيکنان جديدش نخواهد داشت چون اين بازيکن هنوز در فهرست 
بازيکنان اين تیم برای فصل آينده در لالیگا ثبت نشده بود اما بارسا می تواند از پول 

فروش او بودجه لازم برای خريد ديگر ستاره های مدنظرش را تامین کند.

وضعیت پورحمیدی با تراکتور مشخص شد
حسین پورحمیدی که دو سال ديگر با باشگاه تراکتور قرارداد دارد، به دلیل حضور 
علیرضا بیرانوند در اين تیم به دنبال جدايی بود و ســعی در دريافت رضايتنامه يا 
انتقال قرضی به باشــگاه ديگری داشــت  اما فعلا اين اتفاق نیفتاده تا او تصمیم به 
بازگشت به تبريز بگیرد. اين دروازه بان که از ابتدای شروع تمرينات تراکتور در جمع 
شاگردان دراگان اسکوچیچ حضور نداشت و به خاطر عدم تعیین وضعیتش تصمیم 
گرفته بود به طور انفرادی آمادگی بدنی اش را حفــظ کند، از ديروز دوباره به جمع 
سرخ پوشان تبريزی برگشــت تا کارش را دنبال کند. حسین پورحمیدی به دلیل 
عدم موافقت تراکتور )تا ديروز( برای جدايی قطعی يا قرضی، به تبريز بازگشته و   در 
تمرين تیمش شرکت می کند تا آماده شــروع فصل جديد لیگ برتر شود و در کنار 

علیرضا بیرانوند برای حضور در ترکیب رقابت کند. 
 

 ادامه  همکاری  گل محمدی و فولاد
 تا پایان لیگ بیست و چهارم

يحیی گل محمدی به تمرينات تیم فوتبال فولاد بر می گردد. يحیی گل محمدی به 
دلیل برخی مشکلات از جمله ثبت نشــدن قراردادش در سازمان لیگ، تمرينات 
فولاد را ترک کرده و به تهران رفته است. او از روز شنبه تاکنون غايب بزرگ تمرينات 
فولاد است.  مديرعامل باشگاه فولاد در جديدترين اظهاراتش عنوان کرده   مشکل 
قرارداد گل محمدی حل می شــود و او تا پايان فصل سرمربی فولاد است و به طور 
قطع روز جمعــه هفته جاری روی نیمکت تیم ما برابر نســاجی خواهد نشســت. 
تمرينات بدنســازی صبح ديروز فولاد بدون حضور ســرمربی برگزار شد ولی قرار 
است گل محمدی  در تمرينات فولاد حاضر شود.  همچنین قرارداد باشگاه فولاد با 

گل محمدی برای دو فصل است. 

ستاره گران قیمت باز هم یونایتد را ناامید کرد
احتمال زيادی وجود دارد که سانچو تابستان امسال يونايتد را ترک کند  اما اريک 
تن هاگ اطمینان داده   که روی او حساب می کند و سانچو مهره مهمی در برنامه های 
او خواهد بود. جیدون ســانچو پس از يک نیم فصل انتقال قرضی به دورتموند، به 
منچستريونايتد بازگشته اســت. نیم فصل اول وحشتناک، حذف شدن از فهرست 
تیم به دلیل عدم درگیری با مربی در تمرين  و سپس نیم فصل دوم به صورت قرضی 
در بوروسیا دورتموند که بسیار درخشید و با اين تیم به فینال لیگ قهرمانان اروپا 
نیز رسید. حالا او به يونايتد برگشته و بعد از اينکه در دورتموند نشان داد که هنوز 
فوتبالش را فراموش نکرده، همه انتظار دارند که او به عنوان ستاره ای با مهارت های 
شگفت انگیز، شیاطین سرخ را به آرزوهايش برساند ولی استارت او اصلا خوب نبود. 
انگار به هر دلیلی برای او سخت اســت که خودش را آزاد کند و بهترين نسخه اش 
را در منچســتر به نمايش بگذارد. پس از تابســتانی که در آن به شدت به رفتن به 
پاری ســن ژرمن نزديک بود، انتقالی که به گفته ديلی استار اتفاق نخواهد افتاد، در 
اولین بازی رسمی فصل برابر سیتی در ســوپرجام ناامیدکننده کار کرد و يکی از 

پنالتی های تیمش را نیز از دست داد.

مشکل یک سهمیه خارجی پرسپولیس حل شد
با پیگیری های مديرعامل باشگاه پرسپولیس مشکل يک سهمیه خارجی اين باشگاه 
حل شد. به گزارش ايسنا، بعد از اعلام ســازمان لیگ مبنی بر اينکه سهمیه جذب 
بازيکن خارجی پرسپولیس در فصل جديد 1+3 است، مديران باشگاه پرسپولیس 
اين موضوع را پیگیری کردند و فعلا يک ســهمیه بازيکن خارجی به ســهمیه اين 
باشگاه اضافه شده است. با توجه به اينکه پرســپولیس در فصل گذشته از وحدت 
هنانوف و باهويی کمتر ۶0 درصد دقايق بازی اســتفاده کرده بــود، اين فصل دو 
سهمیه بازيکن خارجی اين تیم کسر شده بود اما با پیگیری های رضا درويش، مشکل 
هنانوف حل شد تا يک سهمیه به پرســپولیس اضافه شود. پرسپولیس همچنین 
پرونده باهويی را به کمیته وضعیت فدراسیون فوتبال ارسال کرده و منتظر رای اين 
کمیته است تا در صورت حل پرونده باهويی، پرســپولیس بتواند از سهمیه کامل 

1+۵ استفاده کند.

 پیام کاپیتان تیم ملی اسپانیا در مورد جدایی
 از همسرش

موراتا و آلیس يکی از مشهورترين زوج های فوتبال دنیا به شمار می روند. در واقع اين 
دو در سال های اخیر نکات زيادی   از زندگی مشترک خود را در شبکه های اجتماعی 
به اشتراک می گذاشتند و حالا موراتا از همسر ايتالیايی خود جدا شده است. مهاجم 
تازه وارد میلان در پیامی در اينســتاگرام نوشــت:  پس از مدتی تامل، آلیس و من 
تصمیم گرفتیم که مســیرمان را از هم جدا کنیم. رابطه فوق العاده و محترمانه ای 
داشتیم و به گذشته ای که با هم داشــتیم، احترام می گذاريم چرا که به هر دوی ما 
خیلی کمک کرد. سال های فوق العاده ای داشــتیم و محصول آن، چهار فرزندمان 
بود که بدون ترديد بهترين کاری بود که انجام داديم. اين تصمیم دردناکی اســت 
و خواستار همدلی و احترام هستیم. نمی خواهم  در اين مورد شايعه درست کنید. 
هرگز بی احترامی به هم نکرديم و فقط برخی عدم تفاهم های مداوم وجود داشت که 
به تدريج شرايط را دشوارتر کرد. آلیس همیشه جايگاه خاصی در قلب من خواهد 
داشت و با هم لحظات فوق العاده ای داشتیم و چیزهای زيادی ياد گرفتیم.موراتا و 
آلیس هشت سال پیش با هم آشنا شدند و الســاندرو، لئوناردو، ادواردو و بلا چهار 

فرزندشان از رابطه مشترک بود.

    گوشه و کنار مستطیل سبز



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی
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سه شنبه | 23 مرداد  1403 | شماره 3841 صفحات 13 تا 16
13

فاطمه شیخ علیزاده|یــک سال قبل زن جوانی با 
مراجعه به پلیس آگاهی تهران خبر از ناپدید شدن 
ناگهانی همســر خود و همچنین برادر همســرش 
داد. ایــن زن در اظهارات ابتدایی خــود به ماموران 
گفت:»من و همسرم به نام مهران در خانه مان بودیم 
که برادرشــوهرم به نام مهرداد با شوهر من تماس 
گرفت و از او کمک خواست. برادرشوهرم در تماس 
کوتاه خود سراسیمه و مضطرب به شوهرم گفت که 
چند سارق به گاراژ او واقع در شهریار حمله کرده اند.

همسر من هم بی درنگ به کمک برادر خود رفت. اما 
بعد از آن هر چه با شوهرم تماس گرفتم پاسخی نداد 

و حالا هر دو برادر هم زمان ناپدید شده اند.«
با طرح این گزارش از ســوی همسر مهران اقدامات 
کارآگاهان پلیس آگاهی برای یافتن ردی از دو برادر 

کلید خورد.
وقتی ماموران تحقیقات خود را آغاز کردند متوجه 
یک چاه در گاراژی شدند که مهرداد و مهران در آن 
کار می کردند.در حالی که شواهد حاکی از آن بود که 
دو برادر از گاراژ خارج نشده اند،  احتمال پرتاب آنها به 
درون چاه قوت گرفت. به این ترتیب افراد متخصص 
با ابزار تخصصی به درون چاه رفته و با اجساد دو برادر 

روبه رو شدند.
   کشف جسد دو برادر

به این ترتیب رسیدگی به موضوع وارد فاز جنایی شد 
و تیم جنایی به همراه تیم تشــخیص هویت پلیس 

آگاهی تهران در محل کشف اجساد حاضر شدند.
اولین بررسی های تیم تشخیص هویت حکایت از این 
داشت که دو برادر با ضربات قمه مورد جراحت های 

شدید قرار گرفته و جان باخته اند.
همچنین مشخص بود ماشــین وانت بار دو برادر به 
همراه یک دستگاه بزرگ جوش و آهن های اسقاطی 

از گاراژ سرقت شده است.
با تحقیقات انجام شــده و ردیابی هایی که پلیس از 
طریق دوربین های مداربسته و ماشین سرقتی انجام 
داد رد سه سارقی که وارد گاراژ شده بودند گرفته و 

آنها بازداشت شدند. 
مامــوران متوجــه شــدند عاملان قتل و ســرقت 
ســه نوجوان 18 ســاله به نام های میثــم، آرمان و 
سامان هســتند که با هم دوســت بودند. سه متهم 
بعد از بازداشــت به قتل اعتراف کردند و گفتند که 

با مشــارکت هم مرتکــب قتل شــده اند. با تکمیل 
تحقیقات و صدور کیفرخواست برای هر سه متهم، 
پرونده برای رســیدگی به شــعبه 5 دادگاه کیفری 

استان تهران ارسال شد. 
   در دادگاه

در جلسه رسیدگی بعد از اینکه کیفرخواست علیه 
متهمان خوانده شــد اولیای دم مهرداد و مهران در 
جایگاه حاضر شده و خواســتار صدور حکم قصاص 

شدند. 
در ادامه میثم متهم ردیف اول در جایگاه قرار گرفت. 
او که آثار جراحت های عمیق روی ســرش مشهود 
بود و معلــوم بود پیش از این حادثــه درگیری های 
زیادی داشته است اتهام قتل را قبول نکرد و گفت: 
من مهران را نکشتم و اتهام را قبول ندارم. البته چند 

ضربه به او زدم. 
میثــم در توضیح کاری کــه کرده بــود گفت: من 
می خواســتم ماشــین بخرم و پول نداشــتم، بچه 
یافت آباد بودم و خانــواده ام دارایی چندانی ندارند، 
یک روز سامان که از دوستانم است گفت در شهریار 
گاراژی را می شناســد که می توانیم از آن ســرقت 
کنیم و پول به دســت بیاوریم. گفت تو می توانی به 
آرزویت که خرید ماشین است برسی و ما هم پولدار 
می شویم. قرار شد من و ســامان و آرمان به سرقت 
برویم. گاراژی که آدرسش را داده بود نزدیک گاراژ 
دایی سامان بود. شــب حادثه وارد گاراژ شدیم. یک 
نفر در اتاقک نگهبانی بود كه  متوجه ما نشد. داشت 
مواد می کشید. بعدها فهمیدم اسمش مهرداد است. 
ما به سمت آهن قراضه ها رفتیم و داشتیم آنها را بار 
می زدیم که مهرداد متوجه ما شد و از اتاقک بیرون 
آمد. او یکدفعه فریاد زد دزد دزد! ما برای اینکه او را 
ساکت کنیم به سمتش حمله کردیم. او را داخل اتاق 
انداختیم و دست و پایش را بستیم و دوباره به سمت 
آهن قراضه ها رفتیم. در اتاقک باز بود. سامان متوجه 
شــد مهرداد دســتش را باز کرده و با کسی تلفنی 
صحبت می کند. متوجه شــدیم او به برادرش خبر 
داده که داخل گاراژ دزد آمده است. دوباره وارد اتاقک 
شدیم. خیلی ترسیده بود تلفنش را خرد کرد و گفت 
دیگر زنگ نمی زند. با این حال ما دوباره دست و پایش 
را بستیم. می دانستیم کســی وارد گاراژ خواهد شد 
برای همین پشت اتاقک قایم شدیم. چند دقیقه بعد 

مهران وارد گاراژ شد و به سمت اتاقک رفت، وضعیت 
برادرش را که دید عصبی شد، آرمان با قمه به سمتش 
حمله کرد و یک ضربه قمه بــه گردنش زد. خون از 
همه جا بیرون پاشــید. من هم چند ضربه با قمه به 
دست و پایش زدم. بعد به سمت مهرداد رفتیم. آرمان 
مهرداد را هم زد و او را هم کشت. چاره ای نبود باید از 
دست شان خلاص می شدیم.  متهم گفت: من برای 
جمع کردن آهن قراضه ها رفتم و سامان و آرمان هم 
اجساد را به سمت چاه کشیدند و بردند، کارت بانکی 
مقتولان را برداشتیم و هرچه پول داخل آن بود با یک 
دستگاه پز که همراه سامان بود کشیدیم. بعد آهن ها 

را بار زدیم و با ماشین مقتولان فرار کردیم. 
میثم درباره اینکه نقش سامان و آرمان در این قتل ها 
چه بوده گفت: سامان هیچ نقشــی نداشت، البته او 
هم قمه داشــت اما دو برادر را آرمان کشت. من هم 

نکشتم.
قاضی پرسید اگر تو در قتل ها شــریک نبودی چرا 
خودت حالا می گویی به دست و پای یکی از آنها ضربه 
زدی؟ مگر نمی گویی خون از گردنش جاری شد؟ اگر 
اینطور باشد دیگر فرد قدرتی ندارد که بخواهد کاری 
بکند پس چرا تو باید به دست و پایش ضربه می زدی؟ 
آیا دلیل این کارت مقاومت دو بــرادر و وارد کردن 

ضربات برای مرگ نبوده است؟
متهم گفت: نه من به این دلیل اینکار را نکردم من از 

ترسم زدم که او از جایش بلند نشود. 
میثم درباره اتهامات دیگرش که شرب خمر و سرقت 
و جنایت بر میت بود، گفــت: همانطور که گفتم من 
جنایتی بر میت نکردم چون هر دو جسد را سامان و 
آرمان به چاه انداختند اما قبول دارم مشروب خوردم 
و ســرقت کردم. چند ســاعت قبل از سرقت من و 
سامان مشروب خوردیم و آرمان هم مواد زد، ظهرش 
شیشه کشید و شب قبل از رفتن هم تریاک کشید. 

می خواستیم بالا باشیم که بتوانیم سرقت کنیم. 
وقتی نوبت به آرمان رســید او هم اتهــام را متوجه 
ســامان و میثم کرد و گفت: من در قتل ها نقشــی 

نداشتم. میثم و سامان اینکار را کردند. 
سپس وکلای متهمان یک به یک در جایگاه قرار 
گرفتند و دفاعیات خود را مطــرح کردند. با پایان 
جلســه دادگاه قضات برای تصمیــم گیری وارد 

شور شدند.

قتل فجیع دو برادر توسط سه نوجوان زیر 18 سال
سه متهم نوجوان در تشریح جنایت هولناک خود گناه را گردن یکدیگر انداختند

دستگیری شرور معروف فضای مجازی

رئیس مرکز عملیــات پلیس اطلاعات تهــران بزرگ از 
دستگیری شرور معروف فضای مجازی پایتخت خبر داد.

ســرهنگ ســعید راســتی؛ رئیس مرکز عملیات پلیس 
اطلاعات تهران بزرگ اظهار کرد: شــرور معروف فضای 
مجازی به نام »م.الف« که به همراه 4 نفر از همدستان خود 
اقدام به تیراندازی در یک رستوران در فرحزاد کرده بود، 

دستگیر شد.
این مقام ارشــد انتظامی تصریح کرد: متهمان در همان 
تحقیقات ابتدایی به جرم خــود مبنی بر تیراندازی و نزاع 
در فرحزاد اعتراف کردند، همچنین یک قبضه سلاح کلت 

کمری از آنها کشف شده است.
سرهنگ راســتی خاطرنشــان کرد: متهمان برای سیر 
مراحل قانونی به دادسرای مربوطه اعزام شدند و تحقیقات 

ماموران پلیس امنیت همچنان ادامه دارد.
   تیراندازی در فرحزاد

گروهی پنج نفره که م.الــف بلاگر نیز عضوی از آن بود، در 
ساعات پایانی شب در محله فرحزاد قصد ورود به رستورانی 
را داشــتند که طبق قوانین، پس از ساعت 12 شب بسته 
شده بود. با مخالفت کارکنان رستوران، این افراد با مشت و 
لگد به جان در و اموال افتادند. این افراد شرور در فاصله ای 
کوتاه از رســتوران، اقدام به تیراندازی کردند و ســپس 

متواری شدند.
نیروی انتظامی که از این ماجرا مطلع شده بود، بلافاصله 
وارد عمل شد و در عملیاتی گســترده در تهران و استان 
البرز، اعضــای این باند را دســتگیر کرد. در بازرســی از 
مخفیگاه متهمان، سلاح جنگی کشــف و توقیف شد که 

نشان از برنامه ریزی دقیق آنها برای ارتکاب جرم داشت.
متهمان در بازجویی های اولیه به جرم تیراندازی با سلاح 
گرم و درگیری اعتراف کردند. همچنین مشخص شد که 
این افراد دارای ســوابق متعدد در فضای مجازی هستند 
و پیش از این نیز به دلیل انتشــار کلیپ های شرارت آمیز 

توسط پلیس فتا دستگیر شده بودند.

دستگیري 2 سارق خودرو در کمتر از 10 ساعت  خرده حادثه 
 فرمانده انتظامي شهرستان ري از دستگیري 2 سارق خودرو در 

محدوده کهريزک در کمتر از 10 ساعت خبرداد و گفت: خودرو 
مسروقه از متهم کشف شد.سرهنگ محمدقاسم طرهاني در تشريح 

اين خبر بیان داشت: بیستم مرداد ماه سال جاري فردي به کلانتري 
کهريزک مراجعه و اظهار داشت که روزجاري متوجه به سرقت 

رفتن خودرواش از جلوي در منزلشان شده، که موضوع سريعاً در 
دستورکار عوامل تجسس کلانتري آن محله قرار گرفت.سرهنگ 

طرهانی افزود: پس از اعلام مشخصات خودرو مسروقه به واحدهاي 
گشت محسوص و نامحسوس طرح مهار اجرا و در کمتر از 10 ساعت 

ماموران کلانتري 170خودرو مذکور را با 2 سارق مشاهده کردند.
سرهنگ طرهاني گفت: در اين حین ماموران در يک عملیات پلیسي 

نسبت به دستگیري آنان اقدام و پس از متوقف کردن خودرو هر 
2 سارق را به همراه خودرو مسروقه به کلانتري منتقل نمودند. 

فرمانده انتظامي شهرستان ري ادامه داد: متهمان در تحقیقات 
اولیه به سرقت خودرو و 3 فقره انواع سرقت ديگر اعتراف کرده 
و انگیزه خود را از سرقت برطرف کردن نیازهاي مالي خود بیان 

کردند.طرهاني در پايان با بیان اينکه متهم پس از تکمیل پرونده 
جهت تکمیل پرونده تحويل پلیس آگاهي شد، از مردم خواست: 

خودرو حتي الامکان در محل هاي نصب دوربین پارک شود و از نصب 
تزئینات اضافي و گران قیمت بر روي خودرو خودداري نمايید.

کلاهبرداری 150 میلیاردی از شرکت خصوصی عرضه 
گوشت در تهران

  در يک عملیات پلیسی، 2 نفر به اتهام کلاهبرداری 15 میلیارد 
تومانی از يک شرکت عرضه گوشت در تهران دستگیر شدند. 

سردار علی ولیپور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی پايتخت اظهار 
کرد: تابستان امسال، با وقوع يک فقره کلاهبرداری از شرکت 

عرضه کنندگان محصولات گوشتي در تهران، موضوع رسیدگی 
به پرونده در دستور کار تیمی زبده از کارآگاهان اداره چهاردهم 

پلیس آگاهی قرار گرفت.سردار گودرزی افزود: تحقیقات 
ابتدايی کارآگاهان حکايت از آن داشت، دو کارمند اين شرکت با 
سوءاستفاده از اعتماد کارفرما و دسترسی به سیستم حسابداری 

شرکت، به مدت 2 سال مبالغ هنگفتی را از حساب های شرکت 
برداشت کرده اند.رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ عنوان کرد: 
متهمان با استفاده از يک روش بسیار ماهرانه، بخشی از فروش 

روزانه شرکت را از سیستم حذف می کردند و به اين ترتیب، 
مبالغ حاصل از اين فروش ها را به حساب های شخصی خود واريز 

می نمودند.اين مقام ارشد انتظامی تصريح کرد: با تلاش های 
شبانه روزی کارآگاهان پلیس، محل اختفای متهمان در غرب 

تهران شناسايی و آنها دستگیر شدند. در بازرسی از مخفیگاه 
متهمان، مدارک و اسنادی مبنی بر ارتکاب جرم آنها کشف 

شد.وی افزود: متهمان پس از انتقال به اداره چهاردهم پلیس 
آگاهی خیلی زود هدف تحقیق قرار گرفتند و به جرم خود اعتراف 

کردند. رئیس پلیس آگاهی پايتخت خاطرنشان کرد: با صدور 
قرار قانونی از سوی مرجع قضايی، متهمان با قرار وثیقه روانه 

زندان شدند و تحقیقات در اين پرونده همچنان ادامه دارد.

وز
رر

خب



سه شنبه | 23 مرداد  1403 | شماره 3841سه شنبه | 23 مرداد  1403 | شماره 3841

ک 
کمی

 
   

بی توجهی اسرائیل به جامعه جهانی و قواعد مرسوم جنگ سبب شده دامنه جنایات این رژیم گسترده تر شود و اصرار آنها بر ادامه جنگ غزه می تواند ابتدا به جنگ 
منطقه ای منجر شود و سپس جهان را به جنگ جهانی سوم بکشاند. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

روسیه و اوکراین یکدیگر را به 
آتش سوزی در بزرگ ترین نیروگاه 

هسته ای اروپا متهم کردند
مسکو و کی یف یکدیگر را ایجاد آتش سوزی در محوطه 

نیروگاه زاپوریژیا که بزرگ ترین نیروگاه هسته ای در اروپا 
محسوب می شود، متهم کردند، اگرچه هر دو تاکید داشتند 

که این رخداد به نشر مواد رادیو اکتیویته در محیط منجر 
نشده است. نیروگاه زاپوریژیا در جنوب اوکراین قرار دارد، 

اما روسیه از همان ماه های آغازین تجاوز نظامی خود به 
اوکراین این نیروگاه را تحت کنترل خود درآورده است. 

آژانس بین المللی انرژی اتمی می گوید کارشناسان این نهاد 
به دنبال چندین انفجار در نیروگاه زاپوریژیا دود ضخیم و 

سیاهی را در شمال آن مشاهده کرده اند. رسانه های دولتی 
روسیه به نقل از شرکت دولتی انرژی هسته ای روس اتم 

گزارش داده اند که حریق اصلی در نیروگاه زاپوریژیا به فاصله 
کوتاهی پس از وقوع آن مهار شد. این آتش سوزی به فاصله 

کمتر از یک هفته پس از آن رخ داده است که نیروهای 
اوکراینی بزرگ ترین تهاجم نظامی خود به داخل خاک 

روسیه را آغاز کردند. این حمله که بسیار غافلگیرانه توصیف 
شده، جنگ اوکراین را پس از پیروزی های مکرر روسیه طی 
هفته های اخیر، وارد مرحله ای تازه کرده است. طبق بیانیه 
انرژواتم، شرکت اوکراینی انرژی هسته ای، یکی از برج های 
خنک کننده و دیگر تجهیزات بر اثر این آتش سوزی آسیب 
دیده اند. خبرگزاری روسی تاس نیز با تایید این خبر به نقل 
از مقامات اورژانس روسیه گفت که اما این برج خنک کننده 

مورد استفاده نبود. تا ساعت بامدادی دوشنبه هنوز علت 
آتش سوزی در نیروگاه زاپوریژیا مشخص نیست. ولودیمیر 

زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین، روسیه را به آتش سوزی 
در این نیروگاه که به گفته او از شهر نیکوپول نیز قابل 

مشاهده بوده است، متهم کرد. از سویی اوگنی بالیتسکی، 
یکی از مقامات دست نشانده روسیه در مناطق اشغال شده 

جنوب اوکراین، انگشت اتهام را به سوی کی یف گرفت و 
گفت که این نیروگاه به دلیل بمباران نیروهای اوکراینی 

آتش گرفته است. در این حال آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اطمینان داده که این آتش سوزی بر ایمنی نیروگاه تاثیری 
نگذاشته است. طبق گزارش ها، شش رآکتور این نیروگاه 

خاموش است. )فردا(

موشک چینی رقیب استارلینک 
در فضا متلاشی شد

موشک چینی حامل ۱۸ ماهواره اینترنتی پس از پرتاب و 
قرار دادن ماهواره ها در فضا، در مداری قطبی متلاشی شد 

و میدانی از ۷۰۰ جسم زباله فضایی به وجود آورد. چین 
می خواهد در رقابت با استارلینک شبکه ای با ۱۳هزار 

ماهواره ایجاد کند. چین می خواهد شبکه ماهواره ای خود 
را برای دسترسی به اینترنت راه اندازی کند. اولین موشک 
پرتاب شده حامل خوشه ای از ماهواره ها در فضا متلاشی 
شد که می تواند بیش از یک هزار ماهواره دیگر را به خطر 
بیندازد. روز یکشنبه ۱۱ اوت )۲۱ مردادماه(، بخشی از 

مرحله فوقانی یک موشک چینی پس از پرتاب و استقرار 
ماهواره ها در مدار، در فضا منفجر شد و بیش از ۷۰۰ قطعه 
زباله فضایی ایجاد کرد. این حادثه، هزاران ماهواره و اشیاء 

دیگر در مدار زمین را در معرض خطر برخورد قرار داده 
است. این حادثه مربوط به موشک لانگ مارچ 6A است که 
سه شنبه گذشته 6 اوت )۱6 مرداد( ۱۸ ماهواره را برای یک 
شبکه ارتباطی جدید به فضا پرتاب کرد. این رویداد و میدان 

زباله ناشی از آن در فضا اکنون می تواند بیش از یک هزار 
ماهواره دیگر را در معرض خطر قرار دهد. شرکت دولتی 

فضانوردی شانگهای )SSST( در پاسخ به سوال خبرگزاری 

رویترز هیچ اطلاعاتی در مورد این حادثه ارائه نکرده است.
زباله های فضایی در مسیر برخورد احتمالی

بر اساس یافته های کنونی، پس از استقرار موفقیت آمیز 
محموله، یک انفجار یا برخورد رخ داده است. فرماندهی 
فضایی آمریکا روز پنجشنبه ۸ اوت تایید کرد که بیش از 
۳۰۰ قطعه در مدار پایین تر مشاهده شده است اما گفته 

شده که هیچ خطر فوری وجود نداشته است. اما از آن 
زمان، به نظر می رسد وضعیت بدتر شده است چراکه 

شرکت  لئولبز  که اجسام در مدار را از طریق یک شبکه رادار 
جهانی رصد می کند، روز جمعه رصد دست کم ۷۰۰ و به 
احتمال فراوان بیش از ۹۰۰ قطعه زباله را در مدار گزارش 

کرد. بر اساس این داده ها، میدان زباله در ارتفاع حدود 
۸۰۰ کیلومتری قرار دارد و آنگونه که ارائه دهنده خدمات 

 اسلینگ شات ایرواسپیس  مشخص کرده است، این میدان 
زباله احتمالًا در مسیر برخورد با ماهواره های دیگر قرار دارد. 

)دویچه وله(

چه سرنوشتی در انتظار فضانوردان گرفتار  
شده درایستگاه فضایی بین المللی است؟

مقامات سازمان ناسا می گویند به دلیل بروز اشکال در 
فضاپیمایی که دو فضانورد این سازمان را به ایستگاه فضایی 

بین المللی منتقل کرده است، ممکن است آن ها نتوانند 
به این زودی ها به زمین بازگردند. سونیتا ویلیامز و بوچ 

ویلمور بیش از دو ماه پیش با یک پرواز آزمایشی فضاپیمای 
استارلاینر بوئینگ جهت انجام ماموریتی هشت روزه به 
ایستگاه فضایی بین المللی منقل شدند. از آن زمان اما به 
دلیل بروز یک نشتی در سامانه پیشرانه های استارلاینر، 

آنها در ایستگاه گرفتار شده اند و چشم انداز روشن و تاریخ 
مشخصی برای بازگشت آن ها وجود ندارد. در واقع تا 

زمانی که مهندسان نتوانند این فضاپیما را تعمیر کنند، 
پرواز بازگشت ویلیامز و ویلمور بعید به نظر می رسد. ناسا 

پیش بینی می کند بازگشت آن ها تا فوریه ۲۰۲۵ به تعویق 
بیفتد. اما آن ها در این مدت در ایستگاه چه خواهند کرد؟

باورساکس می گوید: »با بودن آنها در آنجا ما نیروی کمکی 
بیشتری خواهیم داشت. آنها می توانند کارهای بسیار 
بیشتری انجام دهند اما به طور طبیعی از منابع و مواد 
مصرفی بیشتری هم استفاده می شود. به همین خاطر 

بالاخره باید به اندازه خدمه عادی برگردیم.« ویکتور گلوور، 
فضانورد ناسا که در سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۱ شش ماه را 
در ایستگاه فضایی بین المللی گذرانده است، می گوید این 

ایستگاه فضایی هفت اتاق خواب و سه حمام دارد که با ماندن 
اضافه فضانوردان ممکن است کمی شلوغ شود. هرچند 
آب و غذا برای افراد به مقدار کافی وجود دارد. کن کرمر، 
موسس و سردبیر وب سایت خبری فضایی »اسپیس اپ 

کلوز«، می گوید: »بسیاری از مردم فکر می کنند که 
فضانوردان آن بالا به حال خود رها می شوند، اما این درست 
نیست.« وی اضافه کرد: »فضانوردان از آموزش دیده ترین 

افرادی هستند که تا به حال دیده اید. آن  ها برای هر حادثه ای 
آماده هستند.« برنامه ریزان ماموریت های فضایی آن ها 
را در برنامه های روزانه ادغام کرده و از تخصص هایشان 

برای حفظ ایستگاه، تعمیر تجهیزات و لباس های فضایی، 
سازماندهی محموله ها و انجام آزمایش های علمی بهره 

می گیرند. گرفتار شدن فضانوردان در ایستگاه های فضایی 
البته چیز تازه و عجیبی نیست. هنگامی که سرگئی 

کریکالف فضانورد شوروی در ماه مه ۱۹۹۱ به ایستگاه 
فضایی میر سفر کرد، قرار بود تنها چند ماه را در مدار 

بگذراند. اما ماموریت او با فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی و 
تعلیق برنامه های فضایی این کشور مصادف شد و در نتیجه 

وی مجبور شد یک سال در فضا ماندگار شود. )یورونیوز(

آبرو داری     پاریسی ها    در       روز    آخر    المپیک
با پایان این دوره از رقابت ها، تام کروز پرچم یکی از پرسر و صداترین  المپیک ها را از پاریس به لس آنجلس برد

پاریس هیچگاه اینقدر امن، تمیز و منظم نبوده اســت. این 
گزاره ای است که این روزها از زبان ساکنان این شهر به گوش 
می رسد. آن هم پس از تلاطمات سیاسی که قبل از این بازی ها 
در فرانسه حاکم بود و انتخاباتی دراماتیک و جنجالی طی آن 
رقم خورد. با اینکه پیش بینی می شد در نتیجه این انتخابات، 
اعتصابات یا اعتراضات خیابانی رخ دهد اما از این قبیل مسائل 
هم خبری در میان نبود. متروهــا برای اولین بار در نیم قرن 
اخیر، سروقت معین حرکت می کردند و واگن ها و ایستگاه ها 
در کمال ناباوری تمیز و درخشان بودند. نه تنها در خیابان ها، 
بلکه در کنج دنج کوچه های خلوت نیــز زباله پراکنده روی 
زمین که از المان های ثابت پاریس در سال های اخیر است، 
خبری نبود. از گوشه و کنار تاریک کوچه ها هم بوی نامطبوع 
به مشام هیچ فردی نرسید. آنچه در پاریس به چشم می خورد، 
چهره های شاد و جشنی بی کران بود. باید اعتراف کنیم که 
خود فرانسوی ها نیز انتظار چنین وضعیتی را نداشتند و این 
دوره از المپیک، چهره جدیدی از پاریس را به نمایش گذاشت 

و نمره بالایی گرفت.

   مدال طلا برای وزارت کشور و پلیس
به طور تقریبی، همه انتظار اتفاقات تروریستی در پاریس را 
داشتند اما به واســطه برنامه دقیق، این اتفاق رخ نداد. وزیر 
کشور فرانسه، خود و بیش از ۵۰ هزار پلیس و نیروی امنیتی را 
که امنیت این بازی ها را تامین کردند، شایسته دریافت مدال 
طلا می داند زیرا جدا از یک اقــدام خرابکارانه که در ابتدای 
بازی ها در خطوط قطار فرانســه رخ داد، تاکنون مورد مهم 
دیگری پیش نیامده اســت. یکی از افسران پلیس می گوید   
امیدوار است »این ارتباط خوب با مردم حفظ شود«. به گفته 
او در روزهای المپیک پرخاشــگری کمتری وجود داشته و 

 مردم واقعاً می خواهند آرامش داشته باشند.

   مراسم افتتاحیه جنجالی به دلیل توهین به دین
مراســم افتتاحیه المپیک ۲۰۲۴ پاریس که در ۲۵ ژوئیه، 
خارج از استادیوم های مرســوم در دوره های گذشته در رود 
سن برگزار شد، به دلیل محتوای توهین آمیز به مسیحیت با 
انتقاداتی از سوی مقامات دینی، رهبران برخی کشورها و افکار 
عمومی بین المللی مواجه شد. در این مراسم، اجرای نمایش 
»دراگ کوئین« یا همان مردانی که لباس زنانه می پوشند و 
آرایش می کنند و بازســازی نقاشی »شام آخر« اثر لئوناردو 
داوینچی که مربوط به حضرت عیسی و حواریون اوست، به 
دلیل بی احترامی به اعتقادات دینی، با واکنش های منفی از 
جمله واکنش منفی پاپ روبرو شد. این افتتاحیه حامیان و 
مخالفان جدی در سراسر جهان داشت و بینندگان المپیک را 

به دو دسته تقسیم کرد.

   المپیک با فراخوان های »محرومیت اسرائیل« 
آغاز و با اعتراضات علیه اسرائیل ادامه یافت

با وجود حملات اسرائیل به غزه و کشته شدن بیش از ۴۰ هزار 
نفر، فراخوان ها برای محرومیت اسرائیل از المپیک به جایی 
نرسید و این کشور توانست در بازی ها شرکت کند، در حالی 
که کمیته بین المللی المپیک به دلیل جنگ روسیه و اوکراین، 
از حضور روسیه و بلاروس در المپیک جلوگیری کرد که این 
اقدام به عنوان »استاندارد دوگانه« توصیف شد. پیش از شروع 
المپیک، بسیاری از نمایندگان مجلس فرانسه خواستار عدم 
شرکت اسرائیل در بازی ها بودند، همچنین از ماه  های گذشته 
راهپیمایی های حمایت از فلسطین نیز در این کشور برگزار 

شده و مردم معترض خواستار محرومیت اسرائیل بودند.

   مشعل المپیک پاریس خاموش شد
بازی های المپیک ۲۰۲۴ با برگزاری مراسم اختتامیه به پایان 

رسید و آتش مشعل المپیک در پاریس شامگاه یکشنبه ۱۱ 
ماه اوت خاموش شد. توماس باخ، رئیس کمیته بین المللی 
المپیک از بازی ها و نقش وحدت بخــش و صلح جویانه آنها 
تمجید کرد. مراســم اختتامیه رقابت های المپیک پاریس 
۲۰۲۴ شامگاه یکشنبه ۱۱ اوت )۲۱ مرداد( به مدت بیش از 

۳ ساعت در ورزشگاه دو فرانس برگزار شد.
توماس باخ، رئیس کمیته بین المللی المپیک در این مراسم 
پرچم المپیک را به کارن باس، شهردار لس آنجلس تحویل 
داد. شــهردار لس آنجلس این پرچم را به ســیمون بایلز، 
ژیمناست مشهور آمریکایی سپرد.قسمت جالب ماجرا اقدام 
هیجان انگیز تام کروز، بازیگر و تهیه کننده آمریکایی به سبک 
فیلم »ماموریت غیر ممکن« بود که از پشت بام استادیوم فرود 
آمد، پرچم المپیک را از بایلز گرفت و به میان جمعیت رفت. او 
سپس سوار موتور سیکلت خود شد و پرچم را به خیابان های 
پاریس برد. این اقــدام کروز نماد حرکت پرچم به ســوی 
لس آنجلس، محل دوره بعدی مسابقات المپیک بود.  سرانجام 
لئون مارشان، شناگر فرانسوی و برنده ۴ مدال طلای المپیک 
پاریس مشعل المپیک را به ورزشــگاه آورد و آن را خاموش 
کرد. مراســم اختتامیه المپیک پاریس همچنین شاهد ۹ 
هزار ورزشکاری بود که دور ورزشگاه دو فرانس دویدند تا از 
رقابت های این دوره و همچنین از تماشــاگران خداحافظی 
کنند. همچنین ۲۰۵ پرچمدار کاروان های المپیک در مرکز 
زمین ورزشــگاه جمع شدند. این مراســم با حضور توماس 
جولی، کارگردان هنری افتتاحیه المپیک ۲۰۲۴ برگزار شد. 
او ورزشگاه را در برابر چشمان بیش از ۷۱ هزار تماشاگر به یک 
سالن کنسرت عظیم تبدیل کرد. بیش از ۱۰۰ هنرمند از گروه 
آکروبات گرفته تا رقصنده ها، هنرمندان سیرک و خوانندگان 
مشهور جهانی موضوع اصلی این مراسم یعنی »رکوردهای 

المپیک« را با اجرای موسیقی زنده کردند.

   شاخص

به گفته کارشناسان بهداشت استرالیا، پیش بینی می شود 
تعداد موارد ابتلا به ســرطان در مردان در سراسر جهان با 
افزایشی به میزان ۸۴ درصد، از ۱۰/۳میلیون در سال ۲۰۲۲ 
به ۱۹ میلیون در ســال ۲۰۵۰ برســد. علاوه بر این، تعداد 
مردانی که از سرطان جان خود را از دست می دهند، انتظار 
می رود   ۹۳ درصد افزایش یابد و از ۵/۴میلیون در سال ۲۰۲۲ 
به ۱۰/۵میلیون در سال ۲۰۵۰ افزایش یابد. محققان ۳۰ نوع 
سرطان و داده های جمعیتی از ۱۸۵ کشور و منطقه را برای 
برآورد موارد سرطان و مرگ و میر در مردان در سال ۲۰۵۰ 
تحلیل کردند که یافته های آنها در مجله کنسر، یک ژورنال 

داوری شده از انجمن سرطان آمریکا، منتشر شده است.
نویسندگان مطالعه گزارش می دهند که مردان با نرخ های 
بالاتری از ســرطان و مرگ و میر ناشــی از سرطان مواجه 
هستند زیرا مردان تمایل بیشتری به مصرف سیگار و الکل 
نسبت به زنان دارند. همچنین، مردان بیشتر در معرض عوامل 
سرطان زا در محیط کار قرار می گیرند و کمتر احتمال دارد که 
برای غربالگری سرطان مراجعه کنند. مردان 6۵ سال و بالاتر 
نرخ بقای بدتری نسبت به مردان جوان تر دارند که نویسندگان 
مطالعه آن را به تحمل کمتر برای درمان، تشخیص در مراحل 

پیشرفته تر و عدم توانایی در پرداخت هزینه های بهداشتی 
نسبت می دهند. در میان مردان مسن، پیش بینی می شود 
که موارد سرطان از 6 میلیون در سال ۲۰۲۲ به۱۳/۱ میلیون 
در سال ۲۰۵۰ افزایش خواهد یافت و مرگ و میر نیز از ۳/۴ 

میلیون به ۷/۷ میلیون در همان دوره خواهد رسید.
علاوه بر سن، محققان همچنین به تفاوت های گسترده تری 
در نتایج سرطان براساس وضعیت اقتصادی کشورها اشاره 
کرده اند. ســرطان ریه در سراســر جهان انتظار می رود که 
همچنان بیشترین موارد ابتلا و مرگ و میر را در سال ۲۰۵۰ 
ایجاد کند  و هر دو عدد بیش از ۸۷ درصد در مقایسه با سال 
۲۰۲۲ افزایش خواهند یافت. بر اســاس داده های سازمان 
جهانی بهداشت از سال ۲۰۲۲، بیش از ۱/۲۵میلیارد نفر در 
سراسر جهان از تنباکو استفاده می کنند، حتی با اینکه هر روز 
به تعداد کسانی که این عادت را ترک می کنند، بسیاری اضافه 
می شوند. شیوع سرطان پروستات و سرطان کولورکتال نیز در 
حال افزایش هستند. مرگ و میر ناشی از سرطان پروستات 
انتظار می رود که از ســال ۲۰۲۲ تــا ۲۰۵۰ به میزان ۱۳6 
درصد افزایش یابد  که محققان این افزایش را به پیرتر شدن و 
طولانی تر شدن عمر مردان نسبت داده اند  که به سرطان زمان 

بیشتری برای توسعه می دهد.
در همین حال، موارد مزوتلیوما انتظار می رود   بیشــترین 
افزایش را در میان انواع سرطان ها داشــته باشند  و تا ۱۰۵ 
درصد از ســال ۲۰۲۲ افزایش یابند. این بیمــاری نادر اما 
تهاجمی در بافت نازکی که ریه ها را پوشانده و دیگر اعضای 
بدن را می پوشاند، توسعه می یابد. افزایش موارد مزوتلیوما 
به پیرتر شــدن جمعیت ها و مواجهه با آزبست نسبت داده 
شده است. سرطان پوســت نیز انتظار می رود   مرگ و میر 
بیشتری در سال ۲۰۵۰ ایجاد کند، در حالی که سرطان مثانه 
پیش بینی می شود که بیشتر شایع و کشنده تر شود. نویسنده 
ارشــد مطالعه، هبتامو ملی بزویهو، از دانشگاه کوئینزلند، 
گفت   نیاز به بهبود غربالگری، تشخیص و گزینه های درمان 
سرطان به ویژه برای مردان مسن تر وجود دارد. کارشناسان 
می گویند   برای کاهش خطر سرطان مهم است که از سیگار 
کشیدن پرهیز کنید، وزن سالم را حفظ کنید، مصرف الکل 
را قطع کنید، میوه ها و ســبزیجات را به جای گوشت قرمز 
و فرآوری شــده انتخاب کنید، خواب کافی داشته باشید، به 
طور منظم ورزش کنید و پوست خود را از آفتاب محافظت 

کنید. )العین(

پیش بینی دانشمندان از رشد سرطان و مرگ و میر ناشی از آن در مردان تا سال  ۲۰۵۰

ماجرای کیت وینسلت و  چین و چروک های 
مشهور صورتش

کیت وینسلت، ستاره ۴۸ ساله 
فیلم »تایتانیک« معروف است 
به اینکه از هرگونه عمل ترمیم 
و بهبود زیبایی خودداری کرده 
و به دلیل ظاهر »طبیعی اش« 
در روند افزایش ســن تحسین 
شده اســت، به ویژه در دوره ای 
که تزریق بوتاکس و فیلر به دلیل 
پیشرفت های فناوری رایج شده 
است. او در مصاحبه ای جدید با 
نشریه هارپرز بازار گفت: »فکر 
می کنــم مردم عاقل تــر از آن 
هســتند که بگویند شاید دلت 

بخواهد برای این چیــن و چروک ها کاری کنی. من هر ســال که می گذرد ]با 
همین ظاهر طبیعی[ احساس راحتی بیشتری می کنم. این موضوع به من امکان 
می دهد اظهارنظرهای دیگران را نادیده بگیــرم.« بازیگر فیلم »جاده انقلابی« 
گفت اهمیتی نمی دهد اگر روی پرده عالی و بی نقص به نظر نرســد. در واقع، او 
می گوید »برعکس، من به این موضوع افتخار می کنم زیرا این زندگی من است که 
روی صورتم نقش بسته  و این مهم است. هرگز به ذهنم خطور نمی کند که آن را 
بپوشانم و پنهان کنم.« وینسلت می گوید به اعتمادبه نفس درونی فزاینده اش ارج 
می گذارد و خوشحال و قدردان است که با جنبش های توانمندسازی و مقاومت 
بیشتر مقابل فشــارهای بیرونی، زمانه در حال تغییر است. او گفت: »احساس 
آرامش خاطر فوق العاده ای دارم که زنان خیلی بیشتر خودشان را می پذیرند و 
قضاوت شدن را رد می کنند.« وینسلت پیش تر قول داده بود که »هرگز تسلیم« 
فشــار برای بهبود زیبایی چهره اش نخواهد شــد. او تاکید کرد که نمی خواهد 

»حالت« چهره اش »منجمد شود« )ایندیپندنت(

ون
و ز

یل

خارج کردن ده ها سنگ قیمتی از 
شکم یک کودک مصری

در یک حادثه پزشکی منحصر به فرد، پزشکان مصری با بیرون کشیدن ده ها سنگ قیمتی 
از شکم یک کودک شگفت زده شدند. این اتفاق عجیب و نادر پزشکی، پزشکان در مصر را 
گیج کرده و سوالات زیادی را در مورد دلایل تشکیل این سنگ ها و ماهیت آنها ایجاد کرد. 
ماجرا از ژانویه گذشته زمانی شروع شد که پسر کوچکی به نام عاطف به مادرش گفت که 
احساس می کند سنگی در شکمش وجود دارد. مادر بلافاصله به یک بیمارستان دولتی 
در استان کفر الشیخ رفت و در آنجا ماجرا را برای یکی از پزشکان توضیح داد. دو روز بعد، 
یک سنگ کریستال »سبز« از شکم این کودک خارج شد. سپس پزشکان موفق شدند 
۸ سنگ دیگر را از شکم این کودک خارج کنند و ۲۰ روز بعد ۳۳ سنگ دیگر خارج شد. 
مادر این کودک در اظهاراتی به رسانه های محلی گفت: فرزندم دچار درد شد و دوباره 
به پزشک مراجعه کردیم که توانست ۲۵ کریستال در رنگ ها و اندازه های مختلف را از 
شــکمش خارج کند. او در ادامه گفت: به یک پزشک دیگر در اسکندریه رفتیم و وقتی 
سنگ ها و سنگریزه های استخراج شده را به او نشــان دادم، او اصرار داشت که آن ها را 
تجزیه و تحلیل کند و تأیید کرد که آنها سنگ های قیمتی هستند که در دمای خاصی 
تشکیل شده اند. مدیران آزمایشگاه آنالیز از تحویل سنگ ها به مادر خودداری کردند زیرا 
سنگ ها گران بودند  اما این آزمایشگاه تحت فشار این زن مجبور شد تنها ۱۸ سنگ به 

او تحویل دهد. )العین(

  حادثه روز

  گالری   

روز سیصد و دوازدهم جنگ غزه؛ کشمکش بر سر توافق 
آتش بس و کمرنگ شدن احتمال دستیابی به آن

آنطور که از شواهد و قرائن پیداست، حماس دور جدیدی از مذاکرات برای آتش بس و آزادسازی 
گروگان ها در نوار غزه را رد کرده است. حماس گفته اســت »به جای انجام دور جدید مذاکرات یا 
بررسی پیشنهادات جدید« به دنبال اجرای طرح آتش بس ارائه شده توسط جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا در ماه مه هستند. حماس از میانجی  گرها خواسته اســت تا طرحی مبتنی بر پیشنهادات 
آمریکا و قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل ارائه و اسرائیل را به رعایت این پیشنهاد وادار کنند.  
طرح پیشنهادی جو بایدن دارای سه مرحله ای است که مرحله نخست شامل »آتش بس کامل« به 
مدت شش هفته می شود. در این مرحله همچنین نیروهای اسرائیلی از »تمام مناطق پرجمعیت 
غزه« عقب نشینی می کنند و حماس نیز گروگان ها، شامل زنان، ســالمندان و مجروحان را آزاد 
می کند. در مرحله دوم که آن هم شــش هفته به طول خواهد انجامید، نیروهای اسرائیلی به طور 
کامل از نوار غزه عقب نشینی می کنند و حماس »همه گروگان های باقی مانده زنده« را آزاد خواهد 
کرد. مرحله سوم نیز شــامل بازســازی غزه و برقراری ثبات تحت حمایت ایالات متحده و جامعه 
بین المللی است. برای اولین بار در ماه های اخیر، قرار است روز پنجشنبه ۲۵ مرداد )۱۵ اوت( دور 
جدید مذاکرات با میانجی گری آمریکا، مصر و قطر برگزار شود. جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، 
عبدالفتاح سیسی، رئیس جمهوری مصر و شیخ تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر در بیانیه مشترک 
از اســرائیل و گروه حماس خواســته اند مذاکرات آتش بس غزه را در دوحه یا قاهره از سر بگیرند. 
دفتر بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل در واکنش به این درخواست اعلام کرد که هیاتی را به 
مذاکرات پنجشنبه آینده اعزام می کند. اما از جنگ لفظی و رسانه ای یوآو گالانت و بنیامین نتانیاهو 
بر ســر توافق آتش بس، می توان فهمید که بین اعضای کابینه جنگ اختلاف وجود دارد و به رغم 
حمایت وزیر جنگ از توافق آتش بس، نخست وزیر اسرائیل بر خلاف آنچه پیش تر گفته بود، با امضای 

این توافقنامه مخالف است. )گتی ایمیجز(

    بزرگ ترین موزه مهاجرت آلمان در شهر کلن تا سال ۲۰۲۹ احداث خواهد شد. این موزه با بودجه 
مشترک دولت فدرال و دولت ایالتی نوردراین وستفالن با بودجه ۲۲ میلیون یورو در یک منطقه صنعتی متروکه 

در شهر کلن در حال ساخت است. گفته می شود   مهاجرت به شهر کلن  سابقه ای دوهزار ساله  دارد.  مرکز اسناد 
و موزه مهاجرت در آلمان  در چند دهه گذشته هزاران شی مربوط به مهاجران را جمع آوری کرده است؛ از 

جمله دفاتر خاطرات، گذرنامه ها و کارت شناسایی های مهاجران و پناهندگان، چمدان ها، کتاب های آشپزی 
و اشیایی نظیر کلاه یک پرستار کره ای که در دهه ۱۹6۰ به عنوان  کارگر مهمان  به آلمان مهاجرت کرده بود. 

هم اکنون ۱۵۰ هزار سند و شی تاریخی در این مرکز نگهداری می شود. )پیکچر آلیانس(

   
در روزهای اخیر، انتشار ویدئویی از جو بایدن، 

رئیس جمهور آمریکا  که در حال استراحت در ساحل 
دلاور به همراه همسرش دیده می شود، واکنش های 
گسترده ای را در پی داشته است. این ویدئو که بایدن 

را در حال لذت بردن از آفتاب نشان می دهد، با 
انتقادات شدید مخالفان روبرو شده که آن را نشانه ای از 
»بی توجهی باورنکردنی به وظایف« ریاست جمهوری 

تلقی کرده اند. تنش شدید میان ایران و اسرائیل و 
احتمال حمله موشکی ایران به رژیم اسرائیل، حمله 
اوکراین به خاک روسیه و تصرف بخشی از این کشور 

و مسئله مهم و حیاتی توافق آتش بس جنگ غزه از 
جمله مسائلی است که در این روزها داغ بودند. در 

چنین شرایطی، تصاویر استراحت بایدن در ساحل 
با واکنش های تندی در شبکه های اجتماعی مواجه 

شده است. منتقدان معتقدند که رئیس جمهور آمریکا 
بخش قابل توجهی از دوران ریاست جمهوری خود را به 

تعطیلات اختصاص داده است. )ایکس(

   
برلین پایتخت آلمان با معرفی بلندترین تاب اروپا، تجربه ای 

منحصر به فرد از »احساس پرواز« را برای بازدیدکنندگان 
خود فراهم کرده است. این تاب با ارتفاع چشمگیر ۱۲۰ متری، 

  روی پشت بام هتلی در مرکز برلین قرار گرفته و چشم اندازی 
خیره کننده از سراسر شهر را ارائه می دهد. از زمان افتتاح این 

جاذبه در ماه ژوئن، روزانه حدود ۱۰۰ بازدیدکننده برای تجربه 
این هیجان به بالای هتلی که در سال ۱۹۷۰ در برلین شرقی 

ساخته شده، صعود می کنند. با پرداخت حدود ۲۰ یورو، 
علاقه مندان به هیجان می توانند به مدت ۵ دقیقه در فضای آزاد 
تاب بخورند، در حالی که با کمربند ایمنی محکم بسته شده اند. 
با این جاذبه گردشگری جدید، برلین رکورد قبلی را که متعلق 
به آمستردام بود، شکست. پیش از این، بلندترین تاب اروپا در 

ارتفاع ۱۰۰ متری در پایتخت هلند قرار داشت. این تاب که 
شباهت زیادی به تاب های سنتی دارد، تجربه ای منحصر به فرد و 
هیجان انگیز را برای گردشگران فراهم می کند. علاوه بر لذت تاب 

خوردن در ارتفاع بالا، بازدیدکنندگان می توانند از چشم انداز 
پانورامیک شهر برلین لذت ببرند. )پیکچر آلیانس(

    با اینکه انتظار می رود هر پنج جفت کفش گران قیمت جهان، کفش های زنانه باشد، در این فهرست 
یک جفت کفش مردانه نیز دیده می شود که ارزش آن نه به خاطر طراحی، بلکه از خاطره ای تاریخی نشأت 

می گیرد. چهارمین کفش گران قیمت، با ارزش ۱۰ میلیون دلار، کفش خبرنگار عراقی منتظر الزیدی است که 
در ۱۴ دسامبر ۲۰۰۸ به سمت جورج دبلیو بوش، رئیس جمهور سابق آمریکا، پرتاب شد. حتی تقاضای زیادی 

برای خرید ۳۰۰ هزار جفت کفش مشابه در عرض یک هفته پس از معامله ایجاد کرد. )رویترز(

    مقامات یونان روز دوشنبه ۱۲ اوت )۲۲ مرداد( دستور تخلیه مناطق نزدیک آتن به دلیل آتش سوزی 
گسترده در جنگل های شمال شرق پایتخت این کشور را صادر کردند. گزارش مقامات محلی نشان می دهد  

این آتش سوزی ها از روز گذشته ۱۱ اوت، ساعت ۳ بعد از ظهر به وقت محلی در حدود ۳۵ کیلومتری آتن 
رخ داده است. همچنین گزارش ها حاکی است که بیش از ۵۱۰ آتش نشان، ۱۵۲ خودرو و ۲۹ فروند هواپیما 
در تلاش برای اطفای حریق هستند. با ادامه حریق رسانه های محلی گزارش دادند که روز یکشنبه، مقامات 
یونان دستور تخلیه شهر تاریخی ماراتن در نزدیکی آتن که در معرض خطر آتش سوزی قرار داشت را صادر 

کرده اند. )گتی ایمیجز(

بیش از ۸۰ هزار نفر به دلیل 
وقوع سیل در استان سیچوان 

چین از خانه هایشان تخلیه 
شدند. )آناتولی(

80

400
بر اساس یک مطالعه جدید، از 

زمان شیوع پاندمی کرونا بیش از 
۴۰۰ میلیون نفر در سراسر جهان 
از »لانگ کووید« رنج می برند. 

)دویچه وله(

  کیوسک

سان انگلیس با تیتر »ماموریت انجام 
شد«، عکس یک خود را به مراسم 

اختتامیه المپیک پاریس با حضور تام 
کروز اختصاص داد.

گاردین نسخه آمریکا، عکس و تیتر یک 
خود را به کامالا هریس اختصاص داد و از 
ادامه و استمرار روند موفقیت های کمپین 
او در جذب کمک های مالی نوشت.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های الاهلی و زد

آتش سوزی در بخش خنک کننده نیروگاه اتمی زاپوریژیا

اجرای گروه فونیکس در اختتامیه المپیک پاریس با حضور تام کروز

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های سی آربی و نوریزونتینو

 اخبار کوتاهحضور تام کروز در اختتامیه المپیک پاریس
   رئیس جمهور روسیه در افتتاحیه مجمع فنی نظامی در این کشور تأکید کرد که روسیه برای همکاری با شرکای خود 

در جهت ایجاد امنیت برابر و نظم جهانی چندقطبی آماده است. )آناتولی(
   جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام کرد   تحریم اسرائیل باید در دستور کار اتحادیه اروپا قرار 

گیرد. )آناتولی(
   با بالا گرفتن تنش ها در منطقه خاورمیانه و احتمال حمله دوباره ایران به اســرائیل، لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا 
شامگاه یکشنبه ۱۱ اوت )۲۱ مرداد( دستور اعزام یک فروند زیردریایی هســته ای مجهز به موشک های هدایت شونده 

همراه با یک گروه ناو هواپیمابر را به خاورمیانه صادر کرده است. )یورونیوز(
   دولت اوکراین می گوید برای جلوگیری از مرگ غیرنظامیان در این کشور، باید توانایی های نظامی روسیه را نابود کرد. 
برای دستیابی به این هدف، کی یف امیدوار است از غرب برای اســتفاده از موشک های دوربرد علیه خاک روسیه مجوز 

بگیرد. )دویچه وله(

   تا انتخابات آمریکا  ینگه دنیا 

انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا، طولانی ترین و 
البته پرهزینه ترین اتفاق سیاســی در کشورهایی 
است که سرنوشــت دولت ها در آن با صندوق رأی 
تعیین می شود. هر نامزد انتخابات باید صدها میلیون 
دلار برای تبلیغات و همایش هــای انتخاباتی خود 
هزینه کنــد و چیزی بین یک تا دو ســال همراه با 
تیم مشاوران و هم حزبی هایش وقت بگذارد و البته 
همه اینها را خرج آینده مجهــول و نامعلوم کند. از 
این رو، نامزدهای انتخابات دســت یاری به سمت 
ســرمایه داران دراز می کنند و سرمایه داران ضمن 
حمایت از نامزدها، قول هایی مبنی بر تسهیل شرایط 
کسب و کارشــان را دریافت می کنند. اگر نام نامزد 
مورد نظر از صندوق ها بیــرون بیاید، این معامله دو 

سر برد است.

• بزرگترین شــرکت های دولتــی ایالات 
متحده به چه کسانی کمک مالی می کنند؟

کمیته های اقدام سیاســی یا  پک هــا )pac(، پول 
زیادی از شــرکت ها و افراد به دست می آورند. تنها 
در ۱۲ مــاه اول رقابت های انتخابــات ۲۰۲۴، این 
پک ها بیــش از ۳/۷میلیارد دلار بــرای نامزدهای 
حاضر در رقابت، پول جمع آوری کرده اند. شرکت ها 

و افرادی که به دنبال حمایت از احزاب یا نامزدهای 
سیاسی خاص هستند، اغلب پول خود را به پک ها 
می فرستند و این پک ها کمک های تبلیغاتی را برای 
حمایت یا مخالفت با نامزدهای سیاســی، احزاب 
یا برنامه های آن ها هزینه می کنند. شــاید برای تان 
جالب و باورنکردنی باشــد اما برخی از این حامیان 
مالی، مقــداری را به دموکرات ها و  مقــداری را به 
جمهوری خواهان کمک می کنند تا هر دو طرف را به 
عنوان شریک سیاسی نزد خود نگه دارند. برای مثال 
شرکت  هانی وِل اینترنشــنال  تا کنون ۳/۵میلیون 

دلار به پک های مختلف کمک کرده و با این مبلغ در 
رده اول حامیان شرکتی و حقوقی قرار گرفته است. 
جالب است بدانید ۱/۸ میلیون دلار از این مبلغ به 
دست نامزد دموکرات ها رسیده و ۱/۷میلیون دلار آن 

هم به کمپین جمهوری خواهان سرازیر شده است.
 هوم دیپات  با ۲.۷ میلیون دلار در این انتخابات حضور 
داشــته که ۱.۱ میلیون دلار آن به دموکرات ها و ۱.6 
میلیون دلار آن به جمهوری خواهان تعلق گرفته و در 
رتبه دوم ایستاده است. شــرکت هواپیمایی بوئینگ با 
۲.6 میلیون دلار مشــارکت در رده سوم ایستاده و ۱.۱ 
میلیون دلار را به کمپین دموکرات هــا و ۱.۵ میلیون 
دلار را به کمپین جمهوری خواهان کمک کرده است. 
کام کســت، ای تی  اند تی، نورتراپ گرومــن، یونایتد 
مارسل و لاکهید مارتین در رده های بعدی قرار دارند و 
به ترتیب ۲.6، ۲.۵، ۲.۳، ۲.۳، ۲.۳ و ۲.۲ میلیون دلار را 
برای گرم تر شدن تنور این انتخابات هزینه کرده اند. البته 
لازم به ذکر است که اغلب این شرکت ها پول بیشتری 
را به جمهوری خواهان داده اند چرا که نامزد این حزب 
در مســائلی مانند مالیات، قرابت و نزدیکی بیشــتر با 
سرمایه داران دارد اما نامزد حزب دموکرات بیشتر سمت 
کاهش فشار از روی مردم و افزایش فشار روی شرکت ها 

و سرمایه داران است.

دفتر جک اسمیت، بازپرس ویژه، از قاضی فدرال پرونده 
6 ژانویه دونالد ترامپ، رئیس جمهور ســابق آمریکا، 
خواست که متعاقب حکم مصونیت دیوان عالی برای 
رؤسای جمهور، زمان بیشــتری را برای رسیدگی به 
پرونده اختصاص دهد. دفتر اسمیت در گزارش وضعیت 
مشــترک که برای دادگاه منطقه ای آمریکا در کلمبیا 
ارسال شد، از دادگاه خواســت تا ضرب الاجل ارسال 
گزارش وضعیت مشــترک بعدی را تا ۳۰ اوت تمدید 
کند و تاریــخ کنفرانس وضعیت را که بــرای ۱6 اوت 
برنامه ریزی شده بود، به زمانی بعد از ضرب الاجل جدید 
موکول کند. دادستان ها نوشتند: »دولت همچنان به 
ارزیابی روند جدیدی که ماه گذشته در پی حکم دیوان 
عالی در پرونده ترامپ در برابر ایالات متحده آغاز شد 
ادامه می دهد و با دیگر بخش های وزارت دادگستری 
رایزنی می کنــد. رایزنی ها به بهترین شــکل در حال 
انجام است اما دولت هنوز در زمان بندی مربوط به شرح 
وضعیت طرفین درخصوص حکم دادگاه به جمع بندی 
نرسیده است.« دادستان در دادگاه گفت   وکلای مدافع 

با این درخواست مخالفت نکردند. 
دیوان عالــی در ۱ ژوئیه با رأی 6 بــه ۳ حکم کرد که 
رؤسای جمهور بابت اقدامات رســمی خود مصونیت 
قضایی دارند. انتظار می رفــت این حکم دادگاه ترامپ 
را در پرونده انتخابات فدرال در واشــینگتن به تعویق 
بیندازد. تانیا چاتکــن، قاضی ناحیه دی ســی، با این 

ایده که رؤسای جمهور مصونیت قضایی داشته باشند 
مخالفت کرده است. این پرونده با درخواست تجدیدنظر 
ترامپ حدود ۷ ماه به تعویق افتاده بود. متعاقب اینکه 
دیوان عالی ماه گذشــته به طور رســمی پرونده را به 
چاتکن ارجاع داد، او به دولت و وکلای مدافع دســتور 
داد که در مراحل بعدی پرونده روی طرح پیشنهادی 
خود همکاری کنند. چاتکن با درخواست وکلای مدافع 
مبنی بر لغو پرونده با این اســتدلال که رئیس جمهور 
سابق آمریکا به طور گزینشــی از جانب اسمیت تحت 
پیگرد قرار گرفته مخالفت کرد. قاضی در آن مقطع هردو 
طرف را برای حضور در دادگاه در ۱6 اوت احضار کرد. 
اکنون دادگاه منطقه ای باید تعیین کند که کدام یک از 

اقدامات ترامپ پس از انتخابات ۲۰۲۰ مشمول مصونیت 
می شود و کدام اقدامات او مشمول مصونیت نمی شوند. 
دیوان عالی کشور اعلام کرد: »براساس ساختار قانون 
اساسی ما که برمبنای تفکیک قوا شکل گرفته، ماهیت 
جایگاه ریاست جمهوری به رئیس جمهور سابق کشور 
اجازه می دهد که در زمینــه اقداماتی که در چارچوب 
اختیارات قطعی و قانونی اش داشته، از مصونیت قضایی 
برخوردار باشد. همچنین رئیس جمهور سابق در قبال 
کلیه اقدامات رسمی خود دست کم از مصونیت قضایی 
فرضی برخوردار است اما هیچ مصونیتی در قبال اقدامات 

غیررسمی وجود ندارد.«

سایر پرونده های ترامپ
ترامپ در چهار پرونده مدنی و جنایــی مجزا با اتهام 
روبه رو شده اســت. او در تمام موارد ادعای بی گناهی 
کرده است. یک پرونده مدنی در نیویورک به محکومیت 
او انجامید. این درحالی اســت که یــک قاضی فدرال 
در پرونده جنایی اســناد طبقه بندی شده در فلوریدا، 
پرونده او را ماه گذشــته مختومه اعــلام کرد. پرونده 
انتخاباتی ترامپ در فولتون کانتی در جورجیا در حال 
حاضر متوقف شــده اســت، زیرا ترامپ و چند نفر از 
متهمان پرونده خواستار آن شده اند که فانی ویلیس، 
دادستان فولتون کانتی، به دلیل روابط عاشقانه پنهانی 
با دادستان ویژه از سمت خود برکنار شود. )اپوک تایمز(

اسپانسرهای صندوق رأی
نگاهی به شرکت هایی که در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مشارکت مالی دارند

جک اسمیت خواهان به تعویق انداختن پرونده ۶ ژانویه ترامپ است
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اعور
 اهدا
 بیات
 چراغ
 نیوه

 هشام
 همتا
 هیلز

5حرفي : 
 اسهال
 اشاره
 اضلاع
 افعال
 انوشه
 آلاگل

 چهچهه
 ساکشن

 شیاده

 فراهم
 متصدی

 متنعم
 ناخدا
 نقلیه

6 حرفي : 
 اعشاری
 بیراهه
 تابعیت
هوشیار

7 حرفي : 
 پتانسیل
شهربابک

8 حرفي : 
دوسالانه

 زمامداری
  مسمای مرغ

 نابسامان

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 تسویه پول نفت
 به سبک انگلیسی ها

مرتضی کلیلی   قاب  

  قاب تاریخ
عکس هوایی از یزد - سال ۱۳۳۵   

   قاب نوستالژی 2
عکسی از فوزیه فواد همسر اول محمدرضا پهلوی و دخترش شهناز. 

فوزیه در ۱7سالگی با محمدرضا ازدواج می کند . شهناز سال ۱۳۱9 متولد 
می شود، فوزیه خرداد ۱۳24 ایران را برای همیشه ترک می کند.

   شرکت نفت انگلیس بعد از آنکه اعلام موجودیت کرد، طبق توافق 
مکلف به پرداخت حق ایران شد. با این حال این شرکت از زمان تاسیس 
تا سال های بعد از آن به بهانه های مختلف از پرداخت حق ایران امتناع 

می کرد:
 روز بیست و سوم شوال 1328 آقا شیخ غلامحسین هم از وزیر امور 
خارجه پرسید طبق قرارداد دارسی شرکت نفت جنوب می بایست سالی 
دو هزار تومان بابت حق الامتیاز استحصال نفت بپردازد، سوال این بود که 
اساساً آیا تاکنون چیزی پرداخت شده است یا خیر؟ وزیر خارجه پاسخ 
داد این سوال مربوط به وزارت فوائد عامه است. دو هزار تومان سالیانه 
هم باید به وزارت مزبور داده شود و آن وزارتخانه مبلغ را به وزارت مالیه 
برســاند؛ اما: »در این خصوص معلوم شده است که کمپانی نفت غفلت 
کرده   و این وجه را از قرار تحقیقاتی که شــده است تا به حال به وزارت 
فوائد عامه نداده  ؛ و وزارت امور خارجه هــم بنابر اظهارات وزارت فوائد 
عامه اقدامات کرده   و بالاخره کمپانی نفت راضی شده بود که 11 هزار 
تومان از این بابت بدهد به وزارت مالیه، از قرار تحقیق و حســابی که ما 
کرده ایم، تقریباً 18 هزار تومان باید بدهد، به واسطه اینکه 9 سال است 
که ســالی دو هزار تومان باید داده باشند و در این مدت، به واسطه هرج 
و مرج سابق یا کســی مطالبه نکرده   یا اگر مطالبه کرده اند نداده است، 
در هر حال دولت نگرفته   و حالا هیأت دولت درصدد گرفتن است و این 
بدیهی است که دولت از حق خودش نخواهد گذشت و خواهد گرفت و با 
اینکه کمپانی هم از دادن حق دولت نباید مضایقه داشته باشد و البته این 
پول را تمام و کمال به دولت خواهد داد.  این طلب هم البته وصول نشد. 

منبع: حســین آبادیان، بحران مشــروطیت در ایران) موسسه 
مطالعات و پژوهش        های سیاسی(

دسته عزاداری در دوران قاجار 
به روایت بلوشر

 مراســم عزاداری ماه محرم در دوره قاجار نیز جزو مراســمات مهم 
مذهبی ایرانیان بود. ایرانیان در ماه محرم، رسوم خاصی داشتند که هر 
ساله آن را اجرا می کردند. در کنار گریه و زاری که جزو ملزومات عزاداری 

بود، تشکیل دسته های عزاداری نیز از واجبات این مراسم بود.
 ماه رمضان و ماه عزاداری محرم به منزله وقایع مهمی در زندگی اهالی 
به شمار می  رفت. در این هر دو ماه مسلمانان به نحوی جدی به مناسك 
عمل می  کردند. در روز دهم محرم فرصت یافتم که دسته عزاداری را   حین 
حرکت مشاهده کنم. دسته با تانی کامل ناله  های بلند و دردناله و پرطنین 
حسن و حسین، عبور می  کرد. مردان پیراهن های سفید بر تن داشتند و 
قمه های براق را در دست ها تاب می  دادند. این قمه ها را در حال خلسه و 
جذبه چنان بر سر خود می  زدند که از آن خون گرم بر صورت و پیراهن شان 
جاری می شد. چشم ها که زیر آنها کبود شــده بود به نحوی دهشت آور 
می  درخشید و پیراهن ها چنان به خون آغشته بود که رنگ اصلی سفید 
آنها به زحمت در بعضی از مواقع به چشم می خورد. عبور دسته عزاداری 
چنان تاثیر دردانگیزی برکسانی که طرفین خیابان ایستاده بودند بر جای 
می  گذاشت که همه بي خودانه می نالیدند و زار می زدند. بعد ها دوستی به 
من گفت که از نظر ایرانی ها برجســته ترین ایام همین روز های عزاداری 

است و گریه و زاری در ایران از لوازم چنین روزهایی به شمار می  رود.«
منبع:   سفرنامه ویبرت بلوشــر، ترجمه کیکاووس جهانداری 

)کافه تاریخ( 

کدام عینک آفتابی  برای حفاظت از 
اشعه  UV مناسب است؟

به گزارش بهداشت نیوز، ابوذر سوری مسئول بهداشت 
پرتوهای مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشت، 
گفت: مواجهه با UV برای چشم در طول عمر عیناً مانند 
پوست، تجمعی اســت و می تواند سبب آسیب غیرقابل 
برگشت شــود. عینک آفتابی به بینایی شما کمک و از 
چشمان شما محافظت می کند و در شرایط نور درخشان 
احساس راحتی بیشتری را برای شما ایجاد می کند، زیرا 
تابش خیره کننده )روشنایی زننده( را کاهش می دهد و 
کنتراست را بهبود می بخشــد.  شما نمی توانید بر اساس 
رنگ عدســی ها، تیرگی، یا قیمت آنها، تشخیص دهید 
که یک عینک آفتابی چه مقدار اشــعه UV را مسدود 
می کند. عبور UV از عینک آفتابی به طور قابل توجهی 
متنوع است. با این حال، اکثر عینک های آفتابی موجود 
در بازار درصد زیادی از اشعه UV را فیلتر می کنند.   برای 
اینکه عینک آفتابی کاملًا در برابر اشــعه UV حفاظت 
ایجاد کند، عدســی ها باید اشــعه UV-A و UV-B را 
تا طول موج ۴۰۰ نانومتر جذب کنند.   شــما می توانید 
عینک آفتابی با چنین عدســی های محافظی را از روی 
علامت UV۴۰۰ تشخیص دهید. همچنین مشخصات 
فیلترینگ عینک را از عینک ساز بپرسید، به ویژه برای 
عینک های آفتابــی دارای حدت بینایــی.   عینک های 
آفتابی به ســبک Wraparound ، حفاظت بهتری 
از چشــم ها، به ویژه برای کارگران و ورزشکارانی که در 

بیرون در فضای باز هستند، تأمین می کنند.

بعــد از خوردن گوجــه فرنگی این 
اتفاقات در بدن تان می افتد

گوجه فرنگی دارای میزان بالایی آنتی اکسیدان، روی، 
پتاســیم، فلور، ویتامین C، فیبر، ویتامین A و... است  . 
گوجه فرنگی علاوه بر ویتامین C زیادی که دارد، حاوی 
ماده اسید اورســولیک و توماتین است که به استحکام، 
قدرت و حفظ ماهیچه ها بســیار کمک می کند. این دو 
ماده موجب تحریک رشــد و قدرت سلول های ماهیچه 
می شــوند و از تحلیل رفتن و تضعیــف آنها جلوگیری 
می کند که سبب ایجاد خواص گوجه فرنگی در بدنسازی 
و ضرورت وجود آن رژیم  غذایی این افراد است. ویتامین 
C نیز خود باعث رفع خســتگی و دفع سموم موجود در 
ماهیچه بر اثر کار و فعالیت می شود. لیکوپن موجود در 
گوجه فرنگی می تواند با اثرگــذاری   روی آندوتلیوم که 
به پوشش داخلی دیواره رگ ها گفته می شود، عملکرد 
رگ ها و خون رســانی به قلــب را بهبود بخشــیده و از 
خطرات قلبی و عروقی به شدت جلوگیری کند. ویتامین 
A موجود در گوجه فرنگی می تواند به بهبود ســلامت 
چشم و جلوگیری از شب کوری و دژنراسیون ماکولای 

مرتبط با سن کمک کند.   منبع: غفاری دایت

   سلامت

  قاب مشاهیر 1
تصویری از 

سفر آیت الله 
هاشمی رفسنجانی 
به سوریه و دیدار 

با بشار اسد و 
سیدحسن نصرالله.

  قاب 
نوستالژی 1

رستورانی بین راه 
تهران - اصفهان 

- سال ۱۳۵۳ . به 
قیمت های روی 

تابلو دقت کنید:  
 چلوکباب برگ 

سلطانی   60 ریال. 
کباب برگ ۳۵ 

ریال. آبگوشت 2۵ 
ریال. شیشلیک 

4۵ ریال و... عکس: 
فردید خادم.

  قاب مشاهیر 2
اینگه مورات 

عکاس آمریکایی 
– اتریشی 

)همسر آرتور 
میلر، نویسنده  
آمریکایی( در 

سفری به ایران و 
شهر قم در سال 
۱۳۳۵ تصاویری 
از این شهر ثبت 

کرده است و در این 
عکس، قبل از  ورود 

به حرم حضرت 
معصومه   دیده 

می شود. به نظر 
می رسد این عکس 

بربالکن منزلی باشد 
که زمانی در اختیار 

  دکتر شفاء الدوله 
بوده است.)همیار(
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